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تولید 3/216 هزار تن گندله
در هفت ماه اول سال 1403 

 افزایش تولید 466 هزار تنی گندله در هفت ماه اول
سال 1403 نسبت به هفت ماه اول سال 1402

فروش  3 میلیون 50 هزار تن گندله
در هفت ماه اول سال 1403 

تولید 2/570 هزار تن کنسانتره
در هفت ماه اول سال 1403

هــدف تولیــد 5 میلیــون تــن
گندلــه تــا آخــر ســال 1403 
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17 درصد رشد نسبت به
sanganfoolad@7 ماه اول سال 1402 

www.sanganco.ir

@ fooladsangan_smic

 تمرکز» فولاد ســنگان«
بر افزایـش تولیـد گنـدله

43 درصد رشد نسبت به
7 ماه اول سال 1402 

 16 درصد رشد نسبت به
7 ماه اول سال 1402
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 نرخ بهره بانکی در سال  های اخیر به بالاترین سطح خود رسیده است و آنچه در عمل از وام گیرندگان دریافت می شود رقمی نزدیک 
به 42 درصد اســت؛ موضوعی که چالشی اساسی بر ســر راه توســعه و تولید صنعتی و معدنی اســت و به ویژه فاصله ما را با رقبای 

منطقه ای بیشتر می کند.
چندی پیش یکی از فعالان معدنی از راه اندازی کارخانه ای در یکی از کشــورهای همجوار خبر داده بود. نرخ بهره ای که بانک عامل در 
آن کشور برای سرمایه گذار ایرانی در نظر گرفته بود 1.8 درصد بود. آن قدر این رقم برای فعالان صنعتی و معدنی اندک و در عین حال 
عجیب و غریب اســت که به گفته نامبرده، انگار بانک به دنبال پولدار کردن من و توســعه این رشــته فعالیت است؛ موضوعی که در 
سخنان دیگر فعالان صنعتی نیز شاهدیم و برخی به همین دلیل ســرمایه، تجربه و نیروی انسانی ماهر خود را برمی دارند و به قول 

معروف جلای وطن می کنند!
موضوع بهره بانکی بالا سال هاست که نقل محافل اقتصادی و صنعتی کشور است و معمولا به عنوان یکی از گلایه های اصلی از سوی 

فعالان اقتصادی از آن یاد می شود. برخی حتی از آن به عنوان "بزرگترین فساد علنی مورد حمایت دولت" یاد می کنند.
ظریفی می گفت بانک ها و دولت نقشه می چینند که همه چیز را با نرخ بهره بالا نابود کنند، و بعد که برای شرکت های دولتی بدهی 
ســنگین ایجاد می شــود، با افزایش نرخ ارز و تحمیل تورم، آنها را از بدهکار بودن و متلاشی شــدن خارج می کنند؛ مساله ای که در 

خودروسازان بزرگ کشور شاهد آن هستیم.
این مشکل در کنار سایر عوامل مشکل ســاز برای تولید؛ از جمله ناترازی انرژی و قطعی های پی در پی برق و گاز، در حال از بین بردن 
مزیت ایران در تولید صنعتی و معدنی در بسیاری رشته صنعت هاست. به طور قطع تداوم این روند و عدم چاره اندیشی برای آن، جز 
به زیان تولید و صادرات و در پی آن کاهش اشتغالزایی و ارزآوری نخواهد بود. همچنین انگیزه های لازم نزد سرمایه گذاران را از بین 

خواهد برد و حتی به افزایش مهاجرت نخبگان و سرمایه گذاران خواهد انجامید

نرخ بهره بانکی؛ آفت تولید و توسعه
بهنود دامغانی مدیر مسئول معدن24

 صنایع معدنی ما مشــکلات فراوان دارد که بازگو کردن دوباره آن تکرار مکررات است، اما پرداختن به احوالات مدیران آن همچنان 
جای کار دارد.

انگار که سال هاست جسارت از میان مدیران این صنعت پر کشیده یا پرش داده اند. راستش را بخواهید انگار چارچوب ها هم اینگونه 
از پیش طراحی شده که ما می گوییم و تو امضا و اجرا کن، در غیر این صورت فقط بنشین و تماشا کن!

مدیران دولتی که به سیاق گذشته غالبا دست لرزان به سوی امضا می برند و برای اینکه قدمی به جلو بردارند واهمه دارند که مبادا از 
سوی فلان نماینده و فلان مسئول مورد بازخواست قرار گیرند. البته این اشکال تنها متوجه شخص آنها نیست، بلکه ساختار مشکل 
دارد. قالبی که نقش ها در آن تعریف شده اند ایراد دارد. قالب دولتی ما هم، قالبی سخت، خشک، سرد، محدود و بشدت محافظه 

کار است و چیزی غیر از این باشد یا باید به آن شک کرد و یا موقتی دید.
چند وقت پیش با یکی از مدیران خصولتی همین حوزه صنایع معدنی هم صحبت شده بودم. می گفت چند ده هزار میلیارد تومان 
پول در حساب داریم اما نمی دانیم با آن چه کنیم؟ )یا شاید بهتر است ندانیم که با آن چه کنیم!( می دانید، این یک جمله مدیر فقط 

نمونه کوچکی از چندین گزاره مدیرانی ست که می تواند گفته شود اما جسارت به زبان آوردن آن نیست چه بسا بر خرج کردنش.
صنایع معدنی ما در برهه حاضر بــه خودی خود هزاران مشــکل دارند که تکرارش صرفا پر کردن گوش اســت، اما ســوال اصلی من 
اینجاست که جسارت مدیران کجا رفته؟ مگر نه که مدیر بودن با کلمه "جسور" صرف می شود؟! چرا حالا که بیشتر از همه اوقات به 

جسارت نیاز داریم، دستان لرزانی پشت خودکار ها قرار گرفته که نای کشیدن دو خط بر هم ندارد؟
تعارف را کنار بگذاریم، تحریم هستیم که کاغذ پاره نیست و هزاران آسیب دارد، گاز محدود است، برق قطع می شودف آب را باید از 
جنوب کشور به مرکز فرستاد و...و..و... اما در این میان جسارت مدیران چه می شود؟ قدرت اراده و اثرگذاری افراد در این صنعت چه 

می شود؟ نمی شود که تنها چیزی که در این تنگه در دست خود آدم هاست آن هم با دست روی دست گذاشتن بی خیالش شد!
صنایع معدنی ما در عصر حاضر پیش از هر چیزی به جسور بودن نیاز دارد، تشنه جسارت است، جان می دهد برای آدم های شجاع 

که از کمی از خود بگذرند و به سمت منافع ملی انعطاف داشته باشند.

عصر دستان لرزان جسارت
یادداشتی از سبحان میرزایی سردبیر معدن24
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 معدن24- رئیس هیات عامل سازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران گفت: برای تحقق اهداف برنامه 
هفتم )رشد 13 درصدی( نیاز به 30 میلیارد دلار سرمایه گذاری جهت اجرای پروژه های توسعه ای و همچنین زیرساخت های 
مورد نیاز اســت که در صورت تامین و تحقق اهداف، افزایش ســالانه 15 میلیارد دلاری درآمد ارزی کشور )ارزآوری و کاهش 

ارزبری( را در بر خواهد داشت.
»محمد آقاجانلو« در گفت وگو با ســایت خبری- تحلیلی معدن24 درخصوص برنامه های کلان ایمیدرو برای توسعه بخش 
معدن و صنایع معدنی در دوره جدید افزود:  اکتشاف مهم ترین بخش در زنجیره معدن است که متناسب با رشد معادن، 
توسعه نیافته است؛ لذا توسعه اکتشاف در برنامه هفتم اولویت اصلی ما است. جذب سرمایه گذار بخش خصوصی در پروژه 
های اکتشافی روش جدیدی اســت که می توانیم از پتانســیل های خوب بخش خصوصی اســتفاده کنیم و تاکنون مطابق 

برنامه، فراخوان 27 پروانه اکتشاف انجام شده و مطابق برنامه فراخوان سایر پروانه ها نیز انجام خواهد شد.
 وی بیان داشت: یکی از هدفگذاری های ما در حوزه اکتشاف، شناســایی معادن بزرگ در کلاس جهانی است که پیش بینی 
می شود با تکمیل اطلاعات پایه و انجام ژئوفیزیک هوابرد، چهار معدن روباز در کلاس جهانی تا پایان برنامه هفتم کشف شود.
 آقاجانلو خاطرنشان کرد: از ســوی دیگر، تامین سرمایه در بخش اکتشــاف نیز جز اولویت های ســازمان بوده که با افزایش 
ســرمایه صندوق بیمه از 1600 میلیارد تومان به پنج هزار میلیارد تومان و اولویت قرار دادن اکتشــاف، تامین سرمایه در این 

بخش انجام خواهد شد و منابع ایمیدرو و شرکت های زیرمجموعه آن نیز با اولویت در اکتشاف هزینه می شود.
 وی گفت: همچنین آموزش حفاران و متخصصین حوزه اکتشاف نیز در برنامه های اکتشافی ایمیدرو قرار دارد و در استانهای 

مختلف در حال اجراست.

 توسعه استخراج
رئیس هیات عامل ایمیدرو ادامه داد: برای دســتیابی به رشد 13 درصدی هدفگذاری شــده در برنامه هفتم، استخراج ماده 

معدنی در پایان برنامه هفتم باید به بیش از یک میلیارد تن برسد که در این راستا برنامه های ایمیدرو به شرح ذیل است:
 -تجهیز و توسعه معادن اولویت دار مس، سنگ آهن، طلا، سرب و روی و ... است که جهت تامین مالی آنها به دنبال استفاده 

از خطوط اعتباری داخلی و خارجی و منابع داخلی شرکت ها هستیم.
 - برای تامین ماشــین آلات معدنی مورد نیاز در برنامه هفتم طرح کلان تامین ماشین آلات ســنگین با برآورد نیاز مالی یک 

میلیارد دلار تهیه شده که باید در ادامه عملیاتی شود.
 - فعالســازی معادن کوچک مقیاس نیز جزو برنامه های مستمر این ســازمان بوده که با افزایش سرمایه صندوق بیمه این 

مسیر ادامه خواهد داشت.
 تفاهمی با راه آهن جمهوری اســلامی برای اجرای خطــوط ریلی اولویت دار بــا توجه به اهمیت حمل بــار در خطوط ریلی و 

گلوگاهی بودن آن انجام شده که در حال پیگیری برای عملیاتی کردن آن هستیم.
-  جذب نیروی انسانی ماهر و متخصص و آموزش نیروی انسانی موردنیاز در تفاهم با وزارت علوم و سازمان فنی و حرفه ای و 

محمد آقاجانلو رئیس هیات عامل ایمیدرو:

 نیاز به 30 میلیارد دلار سرمایه گذاری
 برای تحقق رشد 13 درصدی بخش معدن

 افزایش 15 میلیارد دلاری درآمدهای ارزی با تحقق این مهم
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بنیاد ملی نخبگان در برنامه های این سازمان قرار دارد. به منظور هوشمندسازی معادن نیز تفاهمی با وزارت ارتباطات انجام 
شده، مسیرهای اولویت دار جهت اجرای پروژه های زیرساختی)فیبر نوری و ...( تعیین شده و یک معدن روباز و یک معدن 

زیرزمینی جهت استقرار این تکنولوژی تعیین گردیده است.

 توسعه فرآوری و تولید محصولات صنایع معدنی
وی اظهار داشت: حلقه بعدی زنجیره معدن، توسعه فرآوری و تولید محصولات صنایع معدنی خواهد بود که جهت تحقق 
اهداف برنامه هفتم )رشد 13 درصدی( نیاز به 30 میلیارد دلار سرمایه گذاری جهت اجرای پروژه های توسعه ای و همچنین 
زیرســاخت های مورد نیاز اســت که در صورت تامین و تحقق اهداف، افزایش ســالانه 15 میلیارد دلاری درآمد ارزی کشــور 

)ارزآوری و کاهش ارزبری( را در بر خواهد داشت.
آقاجانلو خاطرنشان کرد: لازم به ذکر است طرح های توســعه زنجیره مس، طلا، آلومینیوم، فولاد و عناصر حیاتی و راهبردی 

جز اولویت های این سازمان در طی سالهای آتی خواهد بود.
وی اظهار داشت: مهمترین برنامه های سازمان در راستای تامین مالی مورد نیاز به شرح ذیل خواهد بود

-  انتشار اوراق مشارکت مرابحه ارزی )برای پروژه های با پیشرفت مناسب(
 - تشکیل شرکت های سهامی عام پروژه به منظور تامین سرمایه از بازار سرمایه

 - مدیریت در توزیع سود سهام شرکتهای بزرگ در جهت تامین سرمایه پروژه ها از محل سود شرکتها
 - استفاده از منابع صندوق توسعه ملی در جهت حمایت از پروژه های معدنی 

 - رایزنی و پیگیری جهت استفاده از خطوط اعتباری موجود در کشور و همچنین استفاده از خطوط جدید اعتباری
وی بیان داشــت: همچنین برخی از مهمترین پروژه های این سازمان در جهت توســعه فرآوری و تولید محصولات جدید در 

سال های آتی به شرح ذیل است:
-  طرح های زنجیره مس از تجهیز معدن تا توسعه صنایع پایین دست

-  طرح های توسعه معادن طلا
-  طرح های تکمیل زنجیره آلومینیوم )از قبیل آلومینا، پترولیوم کک و ...(

-  طرح های تکمیل کننده زنجیره ارزش فولاد از قبیل ورق الکتریکی، ورق کردســتان، لوله بدون درز و-طرح فروسیلیکون )با 
هدف ایجاد ارزش افزوده بیشتر(

 احداث نیروگاه
رئیس هیات عامل ایمیدرو در ادامه در پاســخ به این پرســش که چالش های موجود در حــوزه صنایع معدنی از جمله 
ناترازی انرژی، عوارض صادراتی و ... همچنان پابرجا و نیازمند زمان اســت. چه برنامه هایی را بــرای کم کردن اثر منفی 
آنها بر تولیدکنندگان پیشنهاد می کنید؟ افزود:  طی سالهای گذشته پیرو ماده )4( قانون مانع زدایی از توسعه صنعت 
برق کشور و انعقاد تفاهم نامه شماره 60/172246 جهت تأمین برق مطمئن، مستمر و پایدار بخش صنعت و معدن و 
تحقق اهداف توسعه ای این بخش، در سال 1402 تعداد شرکت های متقاضی احداث نیروگاه 41 شرکت با ظرفیت 17 
هزار و 122 مگاوات بودند که قرارداد احداث نیروگاه در 12 ساختگاه با ظرفیتی حدود 6 هزار و 700 مگاوات منعقد که از 
این میزان در سال 1402، یک هزار و 24 مگاوات به بهره برداری رسیدند که در سال 1403 نیز یک هزار و 12 مگاوات دیگر 

به بهره برداری خواهد رسید. 
وی گفت: از سوی دیگر پروژه های خطوط انتقال آب )پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان، پروژه انتقال آب دریای عمان 
)کریدور شــرق( و پروژه انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی( نیز توسط شــرکتهای بزرگ در حال اجرا است که راهبری این 
پروژه های بزرگ و ملی در سالهای آتی نیز ادامه خواهد داشت و بخش بزرگی از مشکلات برق و آب واحدهای معدنی و صنایع 

معدنی را مرتفع خواهد نمود.
آقاجانلو اظهار داشت: به عنوان نمونه در ســال جاری برق تولیدی شــرکتهای دارای نیروگاه به خود آنها تخصیص یافت که 
باعث جلوگیری از کاهش تولید بالغ بر 520 هزار تن شمش و محصول فولادی و 5.7 هزار تن آلومینیوم در 6 ماهه ابتدایی 
شده است. احداث نیروگاه های خورشیدی در این برنامه در اولویت است که 70 مگاوات در سال جاری وارد مدار شده و برنامه 

افزایش ظرفیت نیروگاهی نیز به سازمان برنامه ارسال گردیده است.
 وی ادامه داد: همچنین در راستای مشکلات و نیازهای صنایع به گاز نیز این سازمان مذاکراتی با وزارت نفت را آغاز نموده که 
پیشنهاد مطرح شده تخصیص میدان های گازی مختلف با سرمایه گذاری 600 تا 700 میلیون یورو به صنایع معدنی، است.

رئیس هیات عامل ایمیدرو یادآور شد: در خصوص عوارض صادراتی، در برنامه هفتم نیم  درصد عوارض مشخص گردیده و 
فعلا مطابق همین عدد از شرکت ها عوارض اخذ می شود. یکی از مهم ترین برنامه های این سازمان رشد صادرات و افزایش 
ارز آوری حوزه معدن و صنایع معدنی اســت که کلیه مشکلات مرتبط با صادرات، با ســازمان توسعه تجارت مطرح گردیده و 

طی جلساتی که در حال پیگیری است مشکلات در دست رفع می باشند.
 

 همکاری با همسایگان
 وی همچنین در پاسخ به این پرسش که وجود همسایگان با ظرفیت های بالقوه معدنی همانند افغانستان از مزیت های 
جغرافیایی کشور محسوب می شود، آیا در این دوره سرمایه گذاری های جدید در این کشورها شکل خواهد گرفت؟ تصریح 
کرد:  قطعا یکی از برنامه های ایمیدرو در دوره جدید همکاری با سایر کشورها از جمله کشورهای همسایه می باشد. در همین 
راستا برنامه ریزی های لازم جهت همکاری با کشور افغانستان آغاز گردیده که بازدیدی هم توسط نمایندگان سازمان به این 

کشور صورت گرفته و مذاکره با وزیر تجارت و صنعت افغانستان و رئیس اتاق تجارت افغانستان انجام شده است.
وی اظهار داشت:  رویکرد این سازمان حمایت از بخش خصوصی جهت مشارکت در افغانستان و همچنین تعامل با بخش 

خصوصی این کشور می باشد.

توسعه معادن و زنجیره ارزش صنایع معدنی محدوده شرق کشور
آقاجانلو افزود: از سوی دیگر این سازمان "طراحی نقشه راه عملیاتی در توسعه معادن و زنجیره ارزش صنایع معدنی محدوده 
شرق کشور" را در دســتور کار خود قرار داده اســت. هدف کلی این مطالعه ارائه یک طرح توســعه در محدوه شرق کشور و با 

محوریت توسعه معادن و گسترش زنجیره ارزش صنایع معدنی می باشد.

 جذب سرمایه گذاری خارجی
وی در ادامه درخصوص برنامه های این سازمان برای  جذب سرمایه گذاران خارجی گفت: مهمترین برنامه های ایمیدرو در 

راستای جذب سرمایه گذاران خارجی به شرح ذیل می باشد:
-  مبادله تفاهم نامه همکاری با کشــورها جهت جذب ســرمایه گذاری که در حال حاضر همکاری کشور چین جهت سرمایه 

گذاری مشخص گردیده و با سایر کشورها در حال طراحی مدل مناسب همکاری می باشیم
-   تعریف مشوق ها و بسته های سرمایه گذاری به منظور جذب سرمایه گذاران خارجی

 استانداردســازی گزارش ها )به خصوص در زمینه فعالیت های اکتشافی( و ارائه اطلاعات شــفاف، به منظور افزایش اعتماد 
سرمایه گذاران خارجی

-  بهبود زیرساخت های مرتبط با معادن و صنایع معدنی، که می تواند محیطی مناسب برای سرمایه گذاران خارجی فراهم کند.
-   برنامه ریزی جهت ایجاد همکاری های بین المللی و مشــارکت در پروژه های معدنی در خارج از کشــور که منجر به افزایش 

تجربه و دانش شده و سرمایه گذاران خارجی را به سرمایه گذاری در ایران تشویق کند.
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 معدن 24 - مدیر کل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: حذف امضاهای طلایی، ملغی کردن برخی بخشنامه 
ها و مهیا کردن شرایط برای صدور بخشنامه جامع معدنی و همچنین تطبیق سیاست های صنایع معدنی با برنامه هفتم توسعه، 

بخشی از اقدامات انجام شده از ابتدای سال تاکنون بوده است.
"امیر علی قلی زاده" در گفت وگو با سایت خبری تحلیلی معدن 24 با اشاره به مهم ترین اقدامات انجام شده افزود: یکی از نخستین 
اقدامات انجام شده، بالا بردن سرعت پاسخگویی به نامه ها و مکاتبات اداری بود که سبب شده هم مباحث کارشناسی قوی تر شود 

و هم سرعت مکاتبات افزایش یابد.
وی با اشاره به تعدد بخشنامه های صادره در حوزه صنایع معدنی در گذشته گفت: اکنون در نظر داریم همه این بخشنامه ها را به یک 
بخشــنامه واحد و مرجع تبدیل کرده و در اختیار مصرف کنندگان و بخش های دولتی قرار دهیم؛ این مهم از اردیبهشت ماه امسال 
استارت خورد، اکنون پیش نویس اولیه آمده شده و به همه استان ها، اتاق ها و خانه معدن برای دریافت نقطه نظرات ارسال شد و 

انتظار می رود نسخه نهایی آن حداکثر تا یکی دو ماه آینده آماده شود.
علیقلی زاده خاطرنشان کرد: یکی از اصلی ترین دغدغه های ما در این حوزه، حذف امضاهای طلایی بود؛ این مهم زمانی میسر می شود 

که فرایندها را از کاغذ خارج کرده و به صورت سیستمی کار را به پیش ببریم.
وی با بیان اینکه اکنون این اتفاق در برخی زنجیره ها افتاده اســت، خاطرنشان کرد: به طور مثال در زنجیره مس تقریباً هیچ ورودی 
از سمت ما وجود ندارد و کار کاملًا سیستماتیک شده است، به طوری که ســامانه جامع تجارت به عنوان سامانه مرجع وجود دارد، 
فاکتورهای خرید و فروش مجموعه ها به هم وصل شده و تنظیم سهمیه ها بر اساس میزان خرید و فروش مجموعه ها از بورس کالا 

و ضریب شفافیت تعریف می شود.
این مقام مســئول وزارت صمت تصریح کرد: انجام این مهم ســبب حذف امضاهای طلایی، سیســتمی شــدن کار و شــفاف سازی 
سهمیه ها شد که با خود تسریع در فرایندها، دخالت نکردن نفرات در تخصیص ســهمیه و حذف دلالان از موضوع سهمیه ها را به 

دنبال داشت و امروز بیش از 90 درصد کاتد و مفتول مس به دست مصرف کننده و تولید کننده واقعی می رسد.
وی ادامه داد: شرکت ملی مس که بزرگترین صادر کننده حوزه مس کشور است، در سال های گذشته با افت حجم صادرات و ارزش 
صادراتی مواجه شد؛ این در حالیست که بخش عمده توسعه زنجیره ای مس کشور در این شرکت است و لذا ضعیف شدن صادرات 
شرکت ملی مس سبب می شد هم خود این شرکت ضعیف شده و هم توان ارزی آن کاهش یابد؛ بر این اساس برای تامین نیازهای 

خود مجبور می شد که به سمت دولت بیاید.
وی اضافه کرد: ما با ســنجیدن شــرایط دیدیم که اگر این موضوع ســاماندهی و سیســتمی کردن را برای زنجیره مس انجام دهیم، 
می توانیم کف عرضه را تعدیل کنیم. این کار از اسفند سال گذشته استارت خورد و ســه ماه به طول انجامید و کف عرضه از 4000 به 

3000 تن کاهش یافت که در نتیجه توان صادراتی برای شرکت ملی مس ایجاد کرد.

امیر علیقلی زاده مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت:

زنجیره فلزات تا پایان سال
 به ثبات می رسد

حذف امضاهای طلایی و صدور بخشنامه جامع معدنی

وزارت صمت حق دخالت قیمتی در بازارها ندارد
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت خاطرنشــان کرد: اساســاً وزارت صمت حق دخالت قیمتی در بازارها را ندارد و در موضوع 

قیمت پایه باید انجمن های تخصصی و اتاق ها آن را در بورس کالا مطرح کنند.
وی اظهار داشت: پس از بازخوردهای خوبی که در حوزه مس دریافت کردیم این موضوع را در سایر زنجیره ها گسترش دادیم.

علیقلی زاده افزود: اکنون در زنجیره آلومینیوم حدود 50 درصد آن اقدام شــده اســت، اشــکال در این زنجیــره در خصوص مصرف 
قراضه ها است و امیدواریم تا پایان سال کار تکمیلی زنجیره آلومینیوم را به اتمام برسانیم. اکنون شاهدیم زنجیره آلومینیوم از شرایط 
التهابی که در گذشته داشته فاصله گرفته است، هرچند شرکت ها با قطعی های مکرر برق آسیب دیدگی کوره ها و غیره مواجه بودند.

وی اظهار داشت: برای نخستین بار جلسه اشتراکی زنجیره آلومینیوم را با حضور تولید کنندگان و مصرف کنندگان تشکیل دادیم که 
طی آن توافقات خوبی نیز حاصل شد و اکنون بازار آلومینیوم به ثبات و آرامش خوبی رسیده است.

این مقام مسئول وزارت صمت گفت: همچنین در زنجیره سیمان شرایط خوبی را شاهد هستیم و هماهنگی خوبی بین دفتر صنایع 
معدنی با زنجیره سیمان وجود دارد.

 ابلاغ کف عرضه ها در زنجیره فولاد؛ به زودی
وی ادامه داد: در زنجیره فولاد، ساماندهی کار از ورق گرم استارت خورده است، چرا که پیچ تنظیم این زنجیره به ورق گرم متصل است. 

اکنون بین 40 تا 50 درصد پایش زنجیره انجام شده و امیدواریم مابقی را نیز تا شب عید به نتیجه برسانیم.
علیقلی زاده بیان داشت: در موضوع کف عرضه ها، یک کار بسیار سنگین محاسباتی و علمی روی زنجیره اتفاق افتاده است. اکنون 

زنجیره فولاد از لحاظ داده ها و اطلاعات شرایط خوبی دارد و اقدامات خوبی در آن انجام شده است.
وی اضافه کرد: ابتدای کار با پراکندگی داده ها مواجه بودیم. بر این اساس در مرحله نخست جمع آوری داده ها انجام شد و پس از آن 
پروسس داده ها را آغاز کردیم؛ لذا امروز موضوع محاسبه کف عرضه زنجیره فلزی کشور به انجام رسیده است. با این حال متاسفانه 

با تلاطم ناگهانی بازار و ارز مواجه شدیم که ابلاغ کف عرضه های جدید را با تاخیر همراه کرد.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت خاطرنشان کرد: اکنون محاسبات کف عرضه آماده است و این موضوع را با بورس کالا نیز در 
میان گذاشته ایم و با انجمن ها نیز هماهنگ کردیم و کار تکمیل شده است، به محض اینکه شرایط بازارها با ثبات همراه شود ابلاغ 

کف عرضه های جدید انجام خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: تبادل کوتاژ های ارزی بین مجموعه های فلزی کشور )که بر اســاس آن دیگر نیازی به تخصیص ارزی نخواهند 
داشت(، همچنین موضوع کف عرضه ها و سیستماتیک شدن محاســبات تکمیل و فروش سهمیه های بورسی، سبب خواهد شد 

سال آینده شرایط مساعدی را در کل زنجیره فلزی کشور شاهد باشیم.

پایش مجوزهای صادره در صنایع معدنی کشور
علیقلی زاده با اشاره به برنامه های بلند مدت اظهار داشت: دو اقدام را در این راستا در دستور کار قرار خواهیم داد که نخستین مورد 

پایش جدی مجوزهای صادره در کل زنجیره صنایع معدنی کشور حتی در بخش کاشی و سرامیک خواهد بود.
به گفته وی، در این زمینه با هماهنگی انجام شده با اداره های کل استان ها از حدود دو ماه آینده بازخوردهای استانی را نیز دریافت 

خواهیم کرد، آمار و اطلاعات ما و استان ها در کنار یکدیگر قرار خواهد گرفت و شروع به اقدام می کنیم.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت بیان داشت: برنامه ما این است که در حوزه 10 رشته کاری صنایع معدنی، مجوزهایی که 
طی سال های گذشته کمتر از 20 درصد پیشرفت داشته را ابطال یا تعلیق کنیم تا از ظرفیت سازی کاذب که در برخی زنجیره ها وجود 

دارد خارج شویم، چرا که سبب سبب هدر رفت انرژی، هدر رفت مواد اولیه و هدر رفت ارزی می شود.
وی تاکید کرد: برنامه دیگر بلندمدت ما تطبیق سیاست های صنایع معدنی کشور با برنامه هفتم است که برای ما بسیار اهمیت دارد.
علیقلی زاده گفت: در این راســتا شــورای راهبردی بخش معدن از ســال گذشــته آغاز به کار کرده اســت. ما موظفیــم از نظر قانونی 
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سیاســت های کلان شــورا را با برنامه هفتم تطبیق دهیم تا در راستای این برنامه برای دستیابی به رشــد 8 درصدی از پتانسیل های 
موجود استفاده کنیم که این مهم فقط با همکاری بخش خصوصی امکان پذیر است.

 صدور بخشنامه جامع صنایع معدنی
وی اظهار داشت: یکی دیگر از برنامه های مهم ما، صدور نکردن بخشنامه های جدید و ملغی کردن برخی بخشنامه ها بود به طوری که 
در حدود 9 ماه گذشته حتی به اندازه انگشتان دو دست مجوز صادر نشده است. همچنین بخشنامه جدیدی در حوزه اداری صادر 

نشده و حتی به دنبال تجمیع بخشنامه ها و ابلاغ یک بخشنامه جامع صنایع معدنی هستیم.
این مقام مسئول وزارت صمت افزود: در موضوع ارزی مصوبه ای از سوی هیئت دولت در خصوص ارز و آیین نامه اجرایی آن صادر 
شده است که لازم الاجرا است. این مسئله سبب شده تا بخشی از زنجیره ها دچار تلاطم و مشکل در موضوع ارز شوند که دخالت و 
ورود وزارت صمت را به دنبال داشت. در این راستا طرحی را با همکاری انجمن ها و اتحادیه ها آماده کردیم و به بانک مرکزی پیشنهاد 
دادیم که در نهایت منجر به صدور  مصوبه ای در 13 شهریور ماه امسال توســط بانک مرکزی شد؛ این مصوبه کل گروه فلزی کشور را 

یک گروه در نظر گرفته و شرکت ها اجازه یافتند که 100 درصد ارز خود را استفاده کنند.
وی ادامه داد: همچنین شرکت ها اجازه یافتند که کوتاژ های صادراتی شان را با نرخ توافقی بین یکدیگر تبادل کنند. علاوه بر آن، کد 
تعرفه های جدید که شــرکت ها می توانند بابت آن واردات انجام دهند اضافه شــد و شــرکت ها اجازه دارند برای قطعات، تجهیزات، 

صنایع انرژی برق و غیره خود به انجام واردات بپردازند.
علیقلی زاده خاطرنشان کرد: موضوع ارزی را باید با توجه به شــرایط روز به پیش برد و باید نگاهمان را به کل صنایع فلزی به صورت 

یکسان پیش ببریم.

 معدن24- مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات با بیان اینکه جمع ارزش طرح های توسعه ای این شرکت افزون 
بر 3.5 میلیارد دلار است، گفت: سال گذشته این شرکت ســوددهی 430 میلیون دلاری را ثبت کرد و امیدواریم تا پایان سال 1406 

سودآوری آن به بیش از یک میلیارد دلار سود برسد.
»اردشیر سعدمحمدی« در گفت وگو با معدن 24 افزود: در مقوله اکتشافات تاکنون بیش از 15 دستگاه حفاری خریداری شده است 

و در برنامه داریم که در سال جاری 120 هزار متر حفاری اکتشافی انجام دهیم که تاکنون 90 هزار متر آن انجام شده است.

وی بیان داشت:  اکنون ذخایر خوبی در سنگ آهن داریم و در سیستان و بلوچستان در اکتشافات مس فعالیت می کنیم.
سعدمحمدی با اشاره به چندین محدوده شرکت پایا خاطرنشان کرد: امسال توانستیم سه گواهی کشف بگیریم و تا پایان سال 4 

گواهی دیگر اضافه خواهد شد؛ بر این اساس اکتشافات به عنوان یک سیاست کلی در شرکت عملیاتی شده و در دستور کار است.
وی گفت:  تاکنون 350 میلیون تن سنگ آهن در همدان و کردستان اکتشاف شده که زمینه سرمایه گذاری های بعدی را فراهم کرده 

است. 
مدیرعامل شرکت توسعه معادن و فلزات با اشاره به طرح های توسعه شرکت اظهار داشت: یکی از این طرح ها فولاد اردبیل است که 
تاکنون بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی داشــته و همه تجهیزات خارجی مورد نیاز این طرح آهن اسفنجی ظرف دو هفته آینده 

ترخیص و سپس نصب خواهد شد.
وی ابراز امیدواری کرد: سال آینده کارخانه آهن اسفنجی اردبیل افتتاح شود در این راستا تامین زیرساخت های گاز آب و برق کند بوده 

که اکنون روند بهتری دارد.
سعدمحمدی خاطرنشان کرد: در مجموع 4.7 میلیون تن طرح آهن اسفنجی و 2.5 میلیون تن طرح های ایجاد فولادی در دستور 

کار شرکت است.
وی گفت: در بیجار یک طرح مگامدول آهن اسفنجی 1.6 میلیون تنی داریم که بیش از 41 درصد پیشرفت عملیاتی دارد و منابعی نیز 
به آن تزریق شده است. همچنین طرح 1.1 میلیون تنی فولاد در قروه که تولید ورق فولادی است سرمایه گذاری شده و در اقلید فارس 
نیز طرح 1.1 میلیون تنی آهن اسفنجی با 21 درصد پیشرفت فیزیکی در دستور کار است و امیدواریم با تزریق منابع و مجوزهایی که 

صادر شده سرعت عمل بهتری را در آنجا شاهد باشیم.
مدیرعامل شرکت توسعه معادن و فلزات  خاطرنشــان کرد: در سرمد اســتان یزد طرح فولاد یک میلیون تنی با 60 درصد پیشرفت 

فیزیکی در دستور کار است و علاوه بر آن طرح آهن اسفنجی یک میلیون تنی با 42 پیشرفت اجرایی شده است.
وی بیان داشت:  در شرکت صبانور با توجه به اکتشــافات انجام شده به دنبال طراحی کارخانه کنســانتره جدید هستیم. همچنین 
طرح 2.5 میلیون تونی در منطقه »گلالی« قروه در دســتور کار اســت و این فضا وجود دارد که با توجه به ذخایر اکتشــافی یک واحد 
2.5 میلیون تنی جدید هم ایجاد شود. سعدمحمدی اظهار داشت: برای منطقه »شهرک« نیز یک کارخانه کنسانتره طراحی کرده ایم 
که باید سرمایه گذاری لازم در آنجا انجام شود. وی با اشــاره به واحد گندله بیجار خاطرنشان کرد: اکنون این طرح بیش از 60 درصد 
پیشرفت داشته و ساخت همه تجهیزات خارجی آن به اتمام رسیده و طی دو ماه آینده به مقصد ایران، بارگیری و منتقل خواهد شد 

و امیدواریم سال آینده به بهره برداری برسد. 

 اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل 

شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات:

 3.5 میلیارد دلار طرح توسعه ای
 در دستور کار است

 سودآوری شرکت تا 1407 به یک میلیارد دلار می رسد
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کار ویژه های صبانور 
برای ایجاد ثروت چند برابری

مدیرعامــل شــرکت توســعه معدنــی و صنعتی صبانــور از 
رکوردهــای حاصل شــده طــی 6 مــاه ابتدایی ســال در این 
مجموعه خبر داد و گفت: در راستای رفع مشکلات و ناترازی 
ها ، تیــم های کاری متخصص و کار آمد تشــکیل شــده که 
در حال پیگیری موارد و برنامه ریزی و طراحی اقدامات لازم 

است.
سید علیرضا موسوی در گفتگو با معدن24 بیان کرد: شرکت 
معدنی و صنعتی صبانور بزرگترین تولیدکننده فرآورده های 
سنگ آهن در غرب کشور بوده که از مرحله اکتشاف، استخراج 
، فرآوری ســنگ آهن تا تولید محصولات کنســانتره و گندله 
فعال است. طی شــش ماهه ابتدای سال عملکرد مطلوبی 
داشته، که خلاصه ایی از عملکرد شرکت به شرح ذیل است:

* رکورد تولید و فروش طی شش ماهه ابتدای سال 1403،  
که گــزارش رکوردهــای اســتخراج و تولیــد شــش ماهه در 
مقایسه با ادوار گذشته از بدو تاسیس شرکت، به شرح ذیل 

می باشد:

تناژ تولید )تن( نام محصول 
 2.356.693 استخراج سنگ آهن 
 1.512.081 سنگ آهن دانه بندی 
 832.333 کنسانتره 
 321.780 گندله 

*کســب رتبه اول در کل گــروه هلدینگ )ومعــادن( در نیمه 
ابتدای سال برای اولین بار 

*شــفافیت مطلوب صبانور در راســتای رعایت قانــون بازار 
اوراق بهادار در بورس و کســب امتیاز 100 )امتیاز حاکمیت 

شرکتی ناشران پذیرفته شده در بورس تهران( 

*ســاخت، راه انــدازی، تکمیــل و توســعه آزمایشــگاه های 
شرکت. امکان انجام کلیه تســت های فیزیکی و شیمیایی 
لازم برای محصولات و خوراک در شــرکت، که موفق به اخذ 
گواهی بالاترین سطح استاندارد 17025:2017 از اداره تایید 
صلاحیت ســازمان ملی اســتاندارد ایــران در زمینــه انجام 
آزمونها و سنجش کیفی محصولات در هر دو سایت همدان 

و کردستان گردید.
*ارتقاء فرآیندهای نگهداری  تعمیرات

*انجام مطالعات اکتشافی در محدوده های زیر نظر سازمان 
انرژی اتمی کشور )غیر آهنی(

*مشــارکت در طرح توســعه اراضی مجاور معــادن و پروژه 
شناسایی و پی جویی منابع معدنی در شعاع 50 کیلومتری 

از معادن شرکت صبانور با هدف ایجاد یک اطلس راهنما
*رده بندی ذخایر معادن شرکت طبق استاندارد بین المللی 

Jorc
*اجرای کامل فاز1 و شروع فاز2 طرح جامع اکتشاف معادن

*برنده شدن در 3 محدوده اکتشافی )بوکان، یزد، سیرجان( 
و اخذ پروانه های اکتشــاف محدوده یزد - شــرکت و برنده 

شدن در 2 محدوده مس در سیستان و بلوچستان
*ارســال درخواســت اصلاح و افزایش ظرفیــت پروانه های 
بهره برداری معادن بــا توجه به نتایج بخشــی از مطالعات 

اکتشافی جدید
مدیرعامل صبانور اظهار کرد: فرآیند کاری شرکت، از ابتدای 
ســال براســاس برنامه های تدوین شــده آغاز و اجرا، که در 
نهایت بــه عملکرد مطلوب منجر شــد؛ در ادامــه و در نیمه 
دوم ســال برنامه های تدوین شــده مورد بازنگری و اصلاح 
در راســتای بهبود قرار گرفتند و در جهت رسیدن به اهداف 

شرکت در دست اقدام و اجرا است.
وی تصریح کــرد: زنجیــره تولید ایــن مجموعــه معدنی در 
اســتان کردســتان از مرحله تولیــد ســنگ آهن دانه بندی و 
مصرف آن به عنوان خــوراک کارخانه کنسانتره ســازی فعال 
است، که برنامه راه اندازی کارخانه گندله سازی بیجار و سایر 
پروژه های این مجموعه در مراحل تکمیلی زنجیره قرار دارد 
و  افزایش ظرفیت تولیــد کارخانجات صبانور در برنامه های 

توسعه این مجموعه است.

او با اشاره به اهم پروژه های درون فنی در راستای تحقق اهداف 
گفت:؛ احداث فیلترپرس کنسانتره  و  بهینه سازی سپراتورهای 

مدیرعامل شرکت توســعه معادن و فلزات خاطرنشــان کرد: با توجه به وجود منابع برق، گاز و زمین در بیجار، طرح افزایش تولید و 
توسعه در آنجا دیده شده است و شرکت صبانور در مباحث اکتشاف، اســتخراج و طرح های توسعه ای مسیر فنی و حرفه ای خود را 

طی می کند.
وی یادآور شد: همچنین در الشتر یک طرح تولید تسمه نقاله با سرمایه گذاری شرکت توسعه معادن و فلزات، شرکت تجلی و مبارکه 

در حال انجام است که حدود 20 درصد پیشرفت داشته است و علاوه بر آن یک کارخانه فرو آلیاژ در شیروان در دستور کار است.
ســعدمحمدی تصریح کرد: جمع ارزش طرح های توسعه ای شــرکت توســعه معادن و فلزات افزون بر 3.5 میلیارد دلار است. سال 
گذشته این شرکت سوددهی 430 میلیون دلاری را ثبت کرد و امیدواریم تا پایان سال 1406 به بیش از یک میلیارد دلار سود برسیم.

توسعه نیروگاهی
وی در ادامه گفت: در موضوع انرژی، در سمنان کارخانه تولید برق نیروگاه سیکل ترکیبی 360 مگاواتی به بهره برداری رسید و همچنین 
یک نیروگاه 360 مگاواتی دیگر که جز طرح های پیشران بود سال گذشته افتتاح شد که در مجموع ظرفیت آن به 720 مگاوات رسید. 
همچنین یک نیروگاه 360 مگاواتی جدید در حال راه اندازی است تا راندمان موتورهای توربین ها را از 35 به 53 درصد ارتقا دهیم، 
ضمن اینکه از بخش بخار آن نیز انرژی برق استحصال خواهد شد. مدیرعامل شرکت توسعه معادن و فلزات افزود: راه اندازی یک 
نیروگاه خورشیدی در کرمانشاه در دستور کار است و اکنون یک نیروگاه 10 مگاواتی در سمنان بهره برداری رسیده و برق آن نیز به فروش 
می رسد. وی اظهار داشت: در مجموع شرکت توسعه معادن و فلزات، فعالیت حرفه ای خود را در توسعه و سرمایه گذاری دنبال می کند 

و امیدواریم شاهد افزایش سوددهی برای سهامداران و باشیم و نقشمان را در توسعه کشور هرچه بهتر ایفا کنیم.

 لزوم اجرای طرح های اقتصادی با نرخ بازگشت سرمایه مناسب
سعدمحمدی همچنین با اشاره به مسائل و مشکلات موجود بر سر راه تولید از جمله ناترازی انرژی و کمبود آب گفت: تامین مالی در 

بازار و تامین ارز، از جمله مهم ترین مشکلات است؛ اما راهکار لازم نیز وجود دارد.
وی افزود: اگر به دنبال طرح های اقتصادی برویم که نرخ بازگشــت سرمایه مناسب و بالایی داشــته باشند و طرح ها را به این مسیر 
سوق دهیم، سوده بودن پروژه ها را به دنبال خواهد داشت و امکان صادرات در طرح ها فراهم می شود؛ اینگونه تامین مالی پاسخگو 

خواهد شد و علاوه بر جبران هزینه ها، ارزآوری برای کشور به دنبال خواهد داشت.
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مغناطیسی  و توسعه فلوتاسیون   و HPGR    و   دوگانه سازی 
سوخت گندله سازی از جمله این طرح ها هستند.

موســوی خلاصه ای از برنامه های در دست اجرا شرکت را 
اینگونه بیان کرد:

-بازنگری استراتژی و سند راهبردی شرکت 
-برنامــه ریــزی در جهت پیــاده ســازی اســتاندارهای اصلی 

شرکت 
-ادامــه فعالیــت در زمینــه ارتقــاء فرآیندهــای نگهــداری  

تعمیرات
-انتخاب مشاور جهت فاینانس خارجی

-بهینه سازی مصرف انرژی
-بررسی روش های استفاده از باطله ها و کاهش عیار باطله 

-اخذ انواع تسهیلات برای تامین مالی پروژه ها
-افزایش ســرمایه )تهیه طرح توجیهی، اخذ مجوز بورس و 

غیره(
-استفاده از هوش مصنوعی جهت بهینه سازی تولید، پیاده 
سازی سیستم دیسپچینگ معادن و استفاده از اتوماسیون 

هوشمند کنترل ناوگان ) دیسپچینگ معادن(
-اســتفاده از هوش مصنوعی جهت بهبود عملکرد و بررسی 

جایگزینی سوخت
-معماری سازمانی و مدیریت و بهبود فرایندهای کسب و کار

-راه اندازی واحد خرید خارجی بر اساس چارت سازمانی 
-انجام مطالعات هیدروژئولوژی و ژئومتالورژی در معادن

خلاصه ایی از اهم طرح ها 
پروژه های توسعه صنعتی

-احداث کارخانه کنسانتره 2.5 میلیون تنی گلالی
-احداث کارخانه گندله سازی 920 هزار تنی کردستان )سهم 

70 درصدی(
-احــداث کارخانه احیــاء 1.6  میلیون تنی بیجار )ســهم 30 

درصدی(
-احداث کارخانه فولاد و نورد 1 میلیون تنی قروه )ســهم 30 

درصدی(
پروژه های توسعه معدنی

-پــروژه حفاری های اکتشــافی در فــاز اکتشــاف تفصیلی و 
تکمیلی

-اصلاح پروانه های بهره برداری معادن 
-شروع طرح شناســایی و پی جویی منابع معدنی در شعاع 

50 کیلومتری از معادن شرکت 
-پروژه ژئومتالورژی شهرک

-تکمیل فاز اول و دوم اکتشــافی و آغاز فاز ســوم اکتشــاف 
مواد پرتوزا و عناصر همراه )سرب-روی( منطقه کوهبنان-راور 
مدیرعامل صبانور اقدامات صورت گرفته در زمینه  مشکلات 

و ناترازی های موجود را اینگونه بیان کرد:
زیرساخت - برق ؛ 

- اتصال پروژه گلالی به شبکه )شرکت برق منطقه ای غرب(
زیرساخت آب ؛ 

- تامیــن آب پــروژه گلالــی )تخصیص پســاب مــورد نیاز از 
تصفیه خانه شهر قروه(

- تامیــن آب پــروژه کنســانتره 2.5 میلیــون تنــی شــهرک 
)تخصیص پساب مورد نیاز از شهر بیجار(

- تامین آب مجتمع همدان )تخصیص پســاب مورد نیاز از 
تصفیه خانه شهر اسدآباد(

تولید ؛
- لزوم تعییــن تکلیف مجوزهــای منابع طبیعــی در بخش 

اکتشاف
- فرسودگی ماشین آلات 

-لــزوم بهینــه ســازی آتشــباری و اجــرای روش هــای نوین 
آتشباری 

-مشکلات آب های زیر زمینی
-عوارض آتشباری برای روستاهای اطراف

-لزوم استفاده از پهباد برای نقشه برداری معدن 
-نبود امــکان همکاری با شــرکت هــای صاحــب تکنولوژی 
دنیا، در زمینه تامین تجهیزات و بهــره وری از دانش فنی و 

مهندسی 
-تاثیرات همکاری غیر مستقیم با شــرکت های خارجی، که 
منجر به افزایــش قیمت هــا، تاخیر در تحویــل تجهیزات، 
پیچیدگی مراودات مالی، ارائه خدمات ضعیف پس از فروش 
و بعضا در مواردی فقدان حضور در زمان نصب و راه اندازی 

است.
مدیرعامل شــرکت صبانور در پایان یادآور شــد: در راستای 
رفع مشــکلات و ناترازی ها ، تیم های کاری متخصص و کار 
آمد تشــکیل شــده که در حال پیگیری موارد و برنامه ریزی 
و طراحی اقدامات لازم است ؛ بعنوان نمونه اقدام و اجرای  

دوگانه سوز کردن مشغل گندله سازی همدان، است.

 ایران با دارا بودن ذخایر معدنی غنی و تنوع گسترده مواد معدنی، پتانســیل بالایی برای توسعه بخش معدن و صنایع وابسته به 
آن دارد. توسعه بخش معدن نه تنها از نظر اقتصادی حائز اهمیت اســت بلکه در حوزه های اجتماعی، صنعتی و حتی سیاسی نیز 
تأثیرات قابل توجهی دارد. تامین پایدار و جلوگیری از وابستگی به واردات مواد اولیه مورد نیاز منجمله فولاد، مس و آلومینیوم، توسعه 
زیرساخت ها، ساخت مسکن و تامین مواد اولیه صنایع مهمی مانند خودرو سازی از یک سو، ایجاد اشتغال، توسعه مناطق محروم 
و کاهش شکاف های منطقه ای از سوی دیگر مهم ترین نتایج تقویت و گسترش بخش معدن خواهد بود. علاوه بر این داشتن ذخایر 
معدنی گسترده و متنوع منجر به افزایش درآمدهای ارزی و تقویت امنیت اقتصادی خواهد شد که منجر به تاب آوری بیشتر در برابر 

نوسانات بازارهای جهانی و سد محکمی در مقابله با تحریم های کشور می باشد.
اکتشاف نخستین گام در فعالیت های معدنی است و کشورهایی که از پتانســیل های معدنی برخوردارند سالانه سرمایه گذاری قابل 
توجهی در توسعه این حوزه انجام می دهند. با این وجود وضعیت اکتشاف ذخایر جدید در ایران شرایط مناسبی نداشته و با ادامه 
روند فعلی بی توجهی به اکتشــافات معدنی در آینده کشــور با کمبود مواد اولیه و اختلال در صنایع روبه رو خواهد شــد. از نگاه مرکز 
پژوهش های مجلس مهم ترین چالش های پیش روی بخش اکتشافات معدنی کشور فقدان انتشار اطلاعات اکتشافی، بلوکه شدن 
محدوده های معدنی در دست فعالان معدنی و تعارضات نهادی ســازمان های مرتبط منجمله محیط زیست و منابع طبیعی با امر 
معدنکاری می باشد. به این لیست می توان کمبود سرمایه گذاری بویژه از طرف نهاد حاکمیت، معارضات و مخالفت های گسترده محلی 
و عدم حمایت قانونی از سرمایه گذار و نهایتا تحریم های بین المللی که عملا مانع از دسترسی به فناوری های نوین و سرمایه گذاری در 

بخش معدن و بویژه اکتشاف کشور شده است را افزود. 
مهم ترین راهکارهای توسعه اکتشافات معدنی در کشور سرمایه گذاری دولت در گام نخست تولید داده های پایه ای اکتشافی کشور مانند 
انواع نقشه های زمین شناسی و مطالعات ژئوفیزیک کل پهنه کشور و متعاقبا تجمیع و انتشار داده های اکتشافی حاصل شده، تسهیل 
سرمایه گذاری و ایجاد محیطی جذاب برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی از طریق ارائه تسهیلات مالی و پوشش ریسک فعالیت های 
اکتشافی، توسعه فناوری های نوین در حوزه اکتشاف، اصلاح قوانین و مقرارت مرتبط با امر معدنکاری با هدف رفع تعارضات نهادی و 
تقویت بخش معدن ضمن نگاه توسعه پایدار به کشور، مواجه سرمایه گذاران به محیطی با قوانین شفاف و پایدار جهت برنامه ریزی 
بلندمدت و نهایتا شــفافیت در فرآیندهای صدور مجوز و واگذاری معادن بویژه اصلاح مزایده های معادن و محدوده های جدید در 
بستر سامانه کاداستر می باشد.  شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور با برنامه ریزی گسترده فعالیت های اکتشافی طی سنوات اخیر 
حدود 200 هزار متر حفاری انجام داده است که نزدیک به 50 هزار متر از آن در شش ماه اخیر صورت گرفته است. این حفاری های منجر 
به توسعه گسترده ذخایر و چند برابر شدن آنها برابر با آخرین ارزیابی های صورت گرفته در معادن گلالی و شهرک در استان کردستان و 
معدن باباعلی در استان همدان شده است که متعاقبا پس از تصویب این گزارش ها و بروز شدن پروانه های این معادن اطلاع رسانی 
خواهد شد.  همزمان با توســعه حفاری ها این شرکت سعی نموده اســت این فعالیت ها در بســتر دقیق و علمی نیز انجام شود. در 
حال حاضر کلیه فعالیت های اکتشــافی این مجموعه بر مبنای بروزترین استاندارهای زمین شناســی، نمونه  برداری، آنالیز شیمیایی 
و کانی شناسی، ژئوفیزیک و تحلیل داده ها انجام می گیرد. همچنین برای اولین بار در کشــور تدوین گزارش های اکتشافی صبانور در 
چهارچوب استاندارد بین المللی جورک )JORK( و توسط افراد دارای صلاحیت تائید شده آن نهاد صورت گرفته است. این مهم ضمن 
ایجاد وحدت رویه در تدوین گزارش ها منجر به خروجی های قابل ارائه برای نهادهای ســرمایه گذاری داخلی و خارجی شــده اســت. 
 mine to mill همچنین از مهم ترین فعالیت های دیگر در حال انجام در شرکت صبانور انجام مطالعات همزمان ژئومتالورژی و موضوع
برای اولین بار در کشور می-باشد. همزمانی فعالیت های مدلسازی ژئومتالورژیکی و اکتشافات تکمیلی ضمن کاهش هزینه های این 

دو بخش منجر به پیش بینی کمی از رفتار فرآوری ماده معدنی از جمله راندمان و ظرفیت کارخانجات در آینده خواهد شد.

 پیشبرد توسعه اقتصادی صبانور مطابق
 با استاندارهای اکتشافی روز دنیا

یادداشتی از غلامرضا هاشمی، عضو هیات مدیره و معاون توسعه معدنی و صنعتی صبانور
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 معدن24- مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات با اشــاره به بهره برداری از پروژه کلاف سرمد ابرکوه، گفت: امروز کمبود 
نقدینگی به مشکل اصلی همه شــرکت های زیرمجموعه این شرکت تبدیل شــده و در این راســتا نیازمند افزایش سرمایه به موقع 

هستیم.
مرتضی علی اکبری در گفت وگو با معدن24 در خصوص برنامه های توسعه ای این شرکت، افزود: مهمترین پروژه هایی که از سوی 

این شرکت در حال اجرا است شامل فولاد شرق، فولاد سرمد ابرکوه و فولاد کردستان است.
وی بیان داشت: از سه پروژه فولاد سرمد ابرکوه، یکی از آنها یعنی پروژه کلاف به بهره برداری رسیده است که در نیمه دوم آذر ماه رسماً 

افتتاح خواهد شد.
علی اکبری ابراز امیدواری کرد: پروژه های احیا در فولاد شــرق و ســیمین هرمز در نیمه نخست ســال 1404 به بهره برداری برسند که 

منوط به تزریق نقدینگی است.
وی گفت: اکنون با مشــکل کمبود نقدینگی در همه شــرکت ها مواجهیم و باید بتوانیم به منظور رفع این مشــکل به موقع افزایش 

سرمایه انجام دهیم.
مدیرعامل تجلی خاطرنشــان کرد: قطعی برق و گاز در فصول گرم و سرد ســال مشکلی اســت که همه صنایع از آن رنج می برند، اما 
بیشترین تاثیر منفی را بر صنایع بزرگ می گذارد و تا زمانی که این مسائل حل نشود چشم انداز مناسبی از افزایش تولید و بهره وری 

نمی توان داشت.
وی ادامه داد: امروز جذب سرمایه گذاری خارجی در ایران به حداقل خود رسیده است و هرچند دولت چهاردهم قول داده که درهای 

کشور را به روی خارجی ها باز کند، اما همین مساله نیازمند اقدامات زیادی است و فکر نمی کنم در سال جاری محقق شود.

مرتضی علی اکبری مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات:

پروژه کلاف سرمد ابرکوه به بهره برداری رسید
 کمبود نقدینگی مشکل همه شرکت های زیرمجموعه

 دبیر انجمن زغال سنگ ایران با بیان اینکه دولت باید موضع خود را در قبال صنعت زغالسنگ مشخص کند که آیا به دنبال  حمایت 
از تولید داخل است یا تداوم واردات، گفت: زغالسنگ نیازی به یارانه و کمک دولتی ندارد، اما سیاست هایی که در پیش گرفته شده 

سبب شده تا صنعت زغالسنگ در کشورمان با شیب تندی رو به سقوط باشد.
»سعید صمدی« در گفت وگو با معدن 24 با اشاره به حادثه ناگوار معدنجوی طبس در آخرین روز از تابستان امسال افزود: تمهیدات 
و اقداماتی که دولت به منظور رفع مشکلات معدنکاران وعده داده بود، تا به امروز در حد گفتار درمانی و برگزاری جلسات بوده و کاری 

که نتیجه علمی و عینی آن را دیده باشیم، انجام نشده است.
وی خاطرنشان کرد: همچنین امید نداریم که دولت بتواند در این زمینه کاری انجام دهد و اگر قرار باشد کاری انجام شود خود معدن 
کار و بخش خصوصی بهره بردار باید آستین ها را بالا بزند. این مقام صنفی خاطرنشان کرد: ما به دولتمردان گفتیم شما کاری کنید که 
تولید زغالسنگ در کشور اقتصادی شود تا معدن کار بتواند از حاشیه زیان خارج شود و تنها در این صورت است که می توان اقداماتی 

را انجام داد؛ چرا که اگر بخواهیم کار جدی و اساسی انجام دهیم نیاز به تحول بنیادی داریم.
صمدی یادآور شد: استخراج از معادن زغالسنگ کشور با فناوری 50 ســال قبل در حال انجام است؛ فناوری هایی که الزامات خاص 
خود را داشته و محدودیت هایی نیز به دنبال دارد. انگار که پیکان مدل 48 تولید می کنیم و امروز انتظار نصب آپشن هایی همچون 

ایربگ روی آن داریم و چنین چیزی امکان پذیر نیست، زیرا دولت بودجه نیروی انسانی و امکانات آن را در اختیار ندارد.
وی تصریح کرد: اگر با همین دست فرمان به پیش برویم، صنعت زغالسنگ در کشورمان با شیب تندی به سمت سقوط در حال حرکت 

است، هیچ چشم اندازی در این زمینه وجود ندارد همه ساله تولید آن در حال کاهش و واردات در حال افزایش است.
این مقام صنفی تاکید کرد: تا زمانی که فعالیت در این حوزه اقتصادی نشود، نمی توان اتفاق خاصی را در آن انتظار داشت.

صمدی تصریح کرد: صنعت زغالسنگ در کشورمان نیاز به یارانه و کمک دولت ندارد، زیرا قیمت تمام شده آن در مقایسه با دیگر نقاط 
جهان نسبتا پایین بوده و قابل رقابت با محصولات خارجی است. دبیر انجمن زغالسنگ ایران تاکید کرد: دولت باید دیدگاهش را در 
این زمینه شفاف کند که آیا به دنبال زغال سنگ وارداتی است یا از تولید داخل حمایت می کند؟ وی یادآور شد: سال گذشته زغالسنگ 
را با قیمت تنی 16 میلیون تومان وارد کردند، اما حاضر نبودند قیمت زغالسنگ داخلی را به تنی 6.5 میلیون تومان برسانند تا معادن از 
ضرر و زیان خارج شوند. صمدی ادامه داد: بر این اساس هر آنچه تاکنون گفته شده در حد حرف بوده و امیدی نداریم که دولت بتواند 
کار خاصی در این زمینه انجام دهد.  وی اظهار داشت: حتی مباحثی در خصوص بیمه بیکاری کارگران گفته شده است، اما باید گفت 
بیمه بیکاری امتیازی نیست که دولت بخواهد به کارگر بدهد بلکه حق کارگر است. به گزارش معدن 24، در نخستین ساعات از آخرین 
روز شهریور 1403، حادثه ای دلخراش در معدن معدن جوی طبس رخ داد که دلیل آن انفجار گاز متان در یکی از تونل های استخراج 
بود. این انفجار به دلیل تجمع گاز متان در یکی از کارگاه های معدن اتفاق افتاد. شواهد اولیه نشان می دهد که گاز متان در اثر انفجار 
ناشی از جرقه ای نامشخص آزاد شده و موج انفجار، بخش هایی از کارگاه استخراج را ویران کرده است. در زمان وقوع حادثه 70 کارگر 
در دو بلوک B و C مشــغول به کار بودند که انفجار موجب ریزش آوار و انتشار گاز مونوکسیدکربن شد. این گاز مرگ بار، به سرعت در 
تونل های معدن پخش شد و کارگران را دچار مسمومیت و خفگی کرد که بر اثر آن 29 نفر در بلوک B و 20 نفر در بلوک C جان خود را 
از دست دادند. همچنین 17 نفر دیگر نیز مصدوم شدند که 2 نفر از آنان در بیمارستان جان باختند. این حادثه بار دیگر ضعف های 

موجود در وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ را برجسته کرد و نیاز به اصلاحات جدی در اجرای استانداردهای ایمنی را نشان داد.

چشم انداز تیره و تار برای زغالسنگ

سعید صمدی،دبیر انجمن زغالسنگ ایران
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 بازار جهانی فولاد در سال های اخیر با نوسانات چشمگیری روبه رو بوده اســت. رکود اقتصادی ناشی از پاندمی کرونا، افزایش نرخ 
بهره، و جنگ های تجاری میان قدرت های اقتصادی بزرگ، همگی دست به دست هم داده اند تا شرایط پیچیده ای را برای این صنعت 
ایجاد کنند. حالا، با نزدیک شدن به سال 2025، تحلیلگران به دنبال ترسیم تصویری از آنچه در انتظار بازار فولاد است، هستند. در 

ادامه، به بررسی پیش بینی ها و چشم اندازهای موجود برای این صنعت خواهیم پرداخت.
1. کاهش تقاضا در چین: چالش اصلی بازار**

چین به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده و مصرف کننده فولاد جهان، تأثیر بســیار زیادی بر بازار جهانــی دارد. پیش بینی ها حاکی از آن 
است که تقاضای فولاد در چین در سال 2025 با کاهش 1.0 درصدی مواجه خواهد شد. مشکلات بخش املاک و مستغلات چین، که 
بخش بزرگی از مصرف فولاد را تشکیل می دهد، نقش مهمی در این کاهش دارند. علی رغم تلاش های دولت چین برای بهبود اوضاع 
و تحریک رشد اقتصادی، به نظر می رسد که این کشور هنوز با چالش های زیادی در بخش مسکن مواجه است که بر کل صنعت فولاد 

تأثیرگذار خواهد بود.
2. هند: محرک رشد تقاضای فولاد

در نقطه مقابل چین، هند قرار دارد که پیش بینی می شود در ســال 2025 شاهد رشد 8.0 درصدی در تقاضای فولاد باشد. این رشد 
عمدتاً ناشی از سرمایه گذاری های گسترده در زیرساخت ها و توسعه صنایع مختلف است. پروژه های بزرگ زیرساختی دولت هند، از 
جمله توسعه شبکه های حمل ونقل و پروژه های انرژی های تجدیدپذیر، نیاز بالایی به فولاد دارند. به همین دلیل، هند به عنوان یکی 

از محرکان اصلی رشد تقاضای فولاد در سطح جهانی شناخته می شود.
3. بهبود اقتصادی در کشورهای توسعه یافته**

در کشورهای توسعه یافته ای نظیر ایالات متحده، ژاپن و آلمان، نشانه هایی از بهبود اقتصادی در حال ظهور است. پیش بینی می شود 
که این کشورها پس از تجربه کاهش 2.0 درصدی تقاضا در سال 2024، در ســال 2025 رشد 1.9 درصدی داشته باشند. این رشد به 
بهبود وضعیت اقتصادی و رفع محدودیت های پولی نسبت داده می شود. همچنین، افزایش تولید در بخش های مختلف صنعتی، 

از جمله خودرو و ساخت وساز، می تواند به تقویت تقاضای فولاد کمک کند.
4. روند قیمت ها: کاهش یا تثبیت؟

قیمت فولاد در سال 2024 به طور کلی روندی نزولی داشته اســت. افزایش ظرفیت تولید و کاهش تقاضا، دو عامل اصلی این افت 
قیمت بوده اند. برای ســال 2025، تحلیلگران انتظار دارند که قیمت ها همچنان تحت فشار باقی بمانند، مگر اینکه افزایش تقاضا 
و کاهش عرضه بتوانند بــازار را به تعادل برســانند. با این حــال، پروژه های بزرگ زیرســاختی و ســرمایه گذاری های جدید در صنایع 

تجدیدپذیر ممکن است به تثبیت یا حتی افزایش قیمت ها کمک کنند.

 تأثیر سیاست های محیط زیستی بر تولید فولاد
تحولات محیط زیستی و گرایش به سمت تولید فولاد سبز، چالشی جدید برای تولیدکنندگان فولاد به شمار می رود. انتظار می رود 
که شرکت های فولادی بیشتری به سمت استفاده از منابع انرژی تجدیدپذیر و کاهش انتشار کربن حرکت کنند. برای مثال، استرالیا 

چه خواهد شد؟ 
پیش بینی بازار جهانی فولاد در سال 2025

یادداشتی رضا زائر حیدری صاحبنظر حوزه فولاد فعال در استرالیا

با خطر از دست دادن حدود 69 میلیارد دلار در سال روبه رو است اگر نتواند به ســرعت به تولید آهن سبز بپردازد. این تحول، فشار 
بیشتری بر تولیدکنندگان ســنتی وارد خواهد کرد، اما در عین حال می تواند فرصت هایی جدید برای شــرکت هایی ایجاد کند که به 

سمت فناوری های پایدار حرکت می کنند.
6. تجارت بین المللی: ادامه تنش ها

چین همچنان بزرگ ترین صادرکننده فولاد جهان است و انتظار می رود که صادرات فولاد این کشور در سال 2025 بیش از 100 میلیون 
تن باشد. این میزان بالای صادرات، می تواند به تشدید تنش های تجاری میان کشورها منجر شود و بر قیمت های جهانی تأثیر منفی 
بگذارد. دولت ها ممکن است اقدام به وضع تعرفه های جدید کنند تا از صنایع داخلی خود در برابر این سیل واردات محافظت کنند. 

این شرایط می تواند به نوسانات بیشتر در بازار فولاد منجر شود.

نتیجه گیری: آینده ای پیچیده و پر از چالش
بازار جهانی فولاد در سال 2025 با ترکیبی از چالش ها و فرصت ها مواجه خواهد بود. کاهش تقاضا در چین، رشد قوی در هند، بهبود 
اقتصادی در کشورهای توسعه یافته، و تغییرات محیط زیستی از جمله عواملی هستند که به طور مستقیم بر این بازار تأثیر خواهند 
گذاشت. هرچند پیش بینی ها حاکی از بهبود نسبی تقاضای جهانی هستند، ولی عوامل بسیاری می توانند این پیش بینی ها را تغییر 

دهند.

تذکر مهم:
این مقاله بر اساس شرایط فعلی بازار و اطلاعات موجود نوشته شده است و ممکن است با تغییر شرایط اقتصادی و سیاسی، نتایج 
متفاوتی حاصل شــود. پیش بینی ها همواره با درجه ای از عدم قطعیت همراه هســتند و نباید به عنــوان پیش گویی قطعی در نظر 

گرفته شوند.
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 مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در گفت گویی با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری های کچاد  در طرح های توسعه که 
تضمین کننده حفظ ارزش بازار و تداوم سوددهی آن خواهد بود اظهار داشت:  در حال حاضر شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در 

72 طرح معدنی ، صنعتی و زیر بنایی توسعه به طور کامل و یا مشارکتی سرمایه گذاری کرده است.
مهندس امیرعلی طاهرزاده گفت: در شرایط فعلی بزرگترین مشکلی که زنجیره فولاد با آن مواجه است، بحث زیرساخت ها به  ویژه 
تامین برق است. البته مجموعه چادرملو امســال با تمهیداتی که انجام داده است، نســبت به راه اندازی یک نیروگاه خودتامین در 
دو فاز گازی با ظرفیت هر یک 183مگاوات اقدام کرده اســت. بدون شــک این مجموعه های خودتامین کمک می کند که مجموعه  
چادرملو از سال آتی با مشکل تامین برق روبه رو نشود تا بتواند اســتمرار تولید فولاد خود را در شرایطی که کشور با ناترازی های برق 

مواجه است، دنبال کند.
وی در ادامه با اشاره به عملکرد چادرملو در نیمه نخست سالجاری عنوان کرد: در 6ماه نخست امسال میزان تولید فولاد مجموعه 
چادرملو با وجود محدودیت های برق، متناســب با ســال گذشــته دنبال شده است که انشــاالله مجموعه چادرملو ســال آینده نیز 

کوچک ترین مشکلی در زمینه تامین برق نخواهد داشت.
مدیرعامل چادرملو در ادامه با اشــاره به طرح های آماده افتتاح این مجموعه خاطرنشــان کرد: طی  8 ماهه سالجاری در مجموعه 
چادرملو 10طرح با مجموع ســرمایه گذاری 26همت را به اتمام رســانده و هم اکنون آماده بهره برداری است ، این طرح ها می توانند 

دستاوردهای خوبی برای جمهوری اسلامی ایران به  شمار آیند.
طاهرزاده: از جمله این طرح ها را کارخانه کنسانتره 1.3میلیون تنی بهاباد، دو واحد نیروگاه سیکل ترکیبی گازی 183مگاواتی در اردکان، 
دو واحد نیروگاه خورشیدی هر یک به ظرفیت 10مگاوات، یک واحد تولید بریکت سرد که به  صورت دانش بنیان در مجموعه مجتمع 
صنعتی راه اندازی شده است، یک واحد کلاف با ظرفیت 450هزار تن در مجموعه ابرکوه و یک واحد گندله سازی با ظرفیت 4میلیون 

تن که به  صورت مشارکتی در مجموعه غدیر است که تست راه اندازی آن در هفته گذشته انجام شد، اشاره کرد.
وی خاطرنشان کرد: همچنین یک واحد انتقال آب به واحدهای صنعتی در منطقه اردکان در دستور کار مجموعه قرار دارد که می تواند 
دستاورد خوبی برای مردم اردکان در راستای کاهش تنش آب شرب مردم منطقه اردکان محسوب شود، چراکه عملا با اختصاص آبی 
که به واحدهای صنعتی داده می شود، فشار استفاده از آب در بخش صنعت کاهش پیدا می کند و مردم می توانند در شرایطی که به 
نوعی محدودیت های آب در سطح منطقه وجود دارد، از آب شرب منطقه کوهرنگ بیشتر استفاده کنند. ضمن آنکه واحدهای صنعتی 

نیز می توانند از آب صنعتی که شرکت چادرملو انتقا ل آن را از منطقه خلیج فارس انجام داده است، بهره مند شوند.
مدیر عامل کچاد همچنین با اعلام خبر آماده شــدن معدن آریز ) D19( برای اســتخراج ســنگ آهن گفت:  با توجــه به برنامه ریزی 
تامین خوراک خطوط کنسانتره چادرملو به منظور دستیابی به منابع جدید سنگ آهن، در شرایط کنونی چند اقدام انجام دادیم که 
این دستاوردها قابل اهمیت است. از جمله آنها می توان به معدن آریز ) D19( اشاره کرد که در این محدوده حدود 180 میلیون تن 
باطله برداری انجام داده ایم و در حال حاضر دسترسی به سنگ آهن میسر و در فار یک، برنامه ریزی استخراج حدود 28 میلیون تن از 
ان صورت پذیرفته است و هم اکنون مراحل اخذ پروانه بهره برداری را پیگیری می کنیم که انشاالله با اخذ آن کار استخراج سنگ اهن  

از این معدن را آغاز خواهیم کرد.

امیرعلی طاهرزاده، مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو

سرمایه گذاری چادرملو 
در بیش از ۷0 طرح توسعه

مهندس طاهر زاده در ادامه افزود: درماه آینده )آذر( عملیات اجرایی آماده سازی ، آنومالی شماره 10  با پیش بینی ذخیره اولیه 40 
میلیون تن آغاز خواهد شد و طبق برنامه ریزی انجام شده در فاز اول حدود 7 میلیون تن سنگ آهن از این معدن از بخش جنوبی 
استخراج می گردد .  همچنین تمام تلاش مجموعه بر این است که علاوه بر استفاده بهینه از ذخیره معدن فعلی چادرملو و فرآوری 
سنگ اهن های کم عیار معدن و سایر معادن در اختیار، نسبت به تامین خوراک از محل آنومالی های سنگ آهنی که در داخل کشور 

وجود دارد نیز بهره گیرد 
مدیر عامل چادرملو همچنین با تاکید بر ضرورت بازنگری در میزان حقوق مالکانه لحاظ شــده در تدوین لایحه بودجه با توجه به 
لزوم تامین نقدینگی در جهت اجرای طرحهای توسعه و لزوم انجام سرمایه گذاری ها با امعان نظر بر استهلاک زمانی،  ارزش سرمایه 
گذاری این 72 طرح را بالغ بر 9،6 میلیارد یورو عنوان کرد و افزود:  از این میزان سرمایه گذاری مبلغ 4،3 میلیارد یورو آن سهم کچاد 

بصورت مستقیم و غیر مستقیم براورد می گردد .
طاهر زاده تصریح کرد:  در شرایط فعلی اقتصادی کشــور، تمام تلاش مجموعه چادرملو بر این است که با توجه به چشم اندازی که 
اقتصاد کشور از بازار سرمایه و بورس دارد جایگاه ارزش آفرینی خود را با اجرای طرح های توسعه  و استفاده از منابع مالی و روش های 
جدید جذب ســرمایه همچنان حفظ کند . ضمن آنکه در حال حاضر سرمایه ثبت شده شــرکت به 37150 میلیارد تومان رسیده و 
پیشنهاد هیات مدیره جهت افزایش سرمایه شرکت در سالجاری از محل سود انباشته ، مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی 

بمنظور پیشبرد طرحهای توسعه گروه چادرملو ارائه شده است .
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 مدیرعامل هلدینگ توسعه صنایع و معادن غدیر گفت: راه اندازی واحدهای فولادسازی و گندله سازی، افزایش درصد سهامداری، 
کسب رتبه سوم از نظر افزایش سرمایه در بین شرکت های معدنی و صنعتی، کسب عنوان شــرکت پیشرو از میان 500 شرکت برتر 
ایران، توسعه فعالیت های اکتشافی و تلاش برای بورسی شدن شــرکت های فولاد غدیر نی ریز و توسعه آهن گل گهر، تنها بخشی از 

اقدامات توسعه ای این هلدینگ در نیمه نخست امسال و حرکت آن در مسیر تعالی است.
»ابوتراب فاضل« در گفت وگو با ســایت خبری- تحلیلی معدن24 درخصوص اقدامات انجام شده در این هلدینگ در نیمه نخست 
امسال افزود:  از مهم ترین اقداماتی که در6 ماه ابتدایی ســال جاری انجام شده، از لحاظ عملیاتی می توان به راه اندازی پروژه فولاد 
سازی شرکت فولاد غدیر نی ریز به ظرفیت 1 میلیون تن در سال، راه اندازی واحد فولادســازی »یزد یک« شرکت فولاد آلیاژی ایران به 

ظرفیت 700 هزار تن در سال و راه اندازی واحد گندله سازی بهاباد با ظرفیت 4 میلیون تن در سال اشاره کرد.
وی بیان داشت: در حوزه مالی، هلدینگ اقدام به خرید 2.37 درصد از سهام شرکت فولاد آلیاژی ایران به ارزش 985 میلیارد تومان 

کرد که منجر به افزایش درصد سهامداری هلدینگ شد.
فاضل ادامه داد: هلدینگ صنایع و معادن غدیر، مجمع افزایش سرمایه خود را در مرداد ماه سال جاری برگزار کرد و توانست سرمایه 
شرکت را از 38،365 میلیارد ریال به 100 هزار میلیارد ریال از محل سود انباشته افزایش دهد که از منظر سرمایه در بین شرکت های 

هم گروه با موضوع فعالیت معدن و صنعت، رتبه سوم بعد از شرکت های ومعادن و میدکو را داراست.
وی خاطرنشان کرد: همچنین در همایش شــرکت های برتر ایران )100IMI( این شرکت توانست عنوان شــرکت پیشرو از میان 500 

شرکت برتر ایران را کسب کند. 
مدیرعامل هلدینگ توســعه صنایع و معادن غدیر در ادامه اظهار داشــت: در پروژه های اکتشــافی، هلدینگ توانست معدن مس 
باغ خشک کرمان با ذخیره قطعی 10 میلیون تن و ذخیره احتمالی 20 میلیون تن را در مزایده اخذ کند و در پروژه های معدن طلای 

خونیک، معدن سنگ آهن گزستان و معدن سرب و روی قله کفتران پیشرفت های قابل توجهی را بدست آورده است.
وی یادآور شد: در خصوص معدن طلای خونیک، تامین مالی در دستور کار قرار دارد و سرمایه گذاری هایی انجام شده است و در حال 

حاضر برنامه ریزی ها جهت احداث واحد کنسانتره سازی در معدن گزستان در حال انجام است.
 

 تمرکز بر راه اندازی پروژه های اکتشافی
فاضل گفت: بیشترین تمرکز هلدینگ در ادامه سال، به ظرفیت رساندن  پروژه های در دست اجرا شامل کنسانتره سازی عصر نوین 
بهاباد، گندله سازی بهاباد، فولاد سازی واحد یزد یک شرکت فولاد آلیاژی ایران و فولاد سازی نی ریز است که این پروژه ها در حال طی 

کردن learning curve هستند تا به ظرفیت کامل برسند. 
وی افزود: همچنین هلدینگ حداکثر تلاش خود را برای پیشبرد پروژه های کلاف شرکت فولاد آلیاژی ایران و گندله سازی شرکت فولاد 
غدیر نی ریز و 2 واحد مگامدول شرکت معدنی و صنعتی گهر زمین به ظرفیت 3.4 میلیون تن آهن اسفنجی در سال انجام خواهد 

داد.
مدیرعامل هلدینگ توسعه صنایع و معادن غدیر خاطرنشان کرد: تمرکز اصلی شرکت در راه اندازی پروژه های اکتشافی علی الخصوص 
در حوزه استخراج و تولید مس است. در معدن مس جانجا پیشرفت های خوبی حاصل شده است و شرکت در حال احداث کارخانه 

تغلیظ مس می باشد و توانسته است تامین مالی مورد نیاز را انجام دهد. 

وی بیان داشت: معدن سرب و روی قله کفتران، در مرحله پیش باطله برداری و احداث کارخانه فلوتاسیون سرب و روی است، همچنین 
شرکت تولیدی موتوژن برنامه تولید موتورهای BLDC  برای کاهش مصرف برق را در دستور کار قرار داد است.

 
 توسعه فعالیت های اکتشافی؛ دستور کار اصلی هلدینگ در سال های آتی

فاضل اظهار داشت: در سال های آتی، هلدینگ صنایع و معادن غدیر برنامه های بزرگی برای توسعه و گسترش فعالیت های اکتشافی 
در دستور کار دارد. این اقدامات شامل پروژه های اکتشاف در مناطق با پتانسیل بالا برای کشف ذخایر معدنی جدید مانند مس، طلا، 
نیکل و فسفات است. به ویژه، پروژه هایی مانند توسعه معدن مس اردوباد، اکتشافات تکمیلی در معدن خشومی نی ریز، و استخراج 

طلا از محدوده جنگسر در حال پیشرفت هستند. 
وی گفت: همچنین، پروژه های کرومیت فاریاب و نیکل چاه غیب بوانات نیز در دست اقدام است که با استفاده از فناوری های نوین، 

می توانند نقش مهمی در توسعه منابع معدنی کشور ایفا کنند.
مدیرعامل هلدینگ توســعه صنایع و معادن غدیر ادامه داد: پروژه های بزرگ دیگری مانند کلاف فولاد آلیاژی ایران به ظرفیت 400 
هزار تن در سال و دو واحد مگامدول گهر زمین نیز در حال توسعه هستند که هدف آن ها افزایش تولید فولاد و محصولات معدنی 
به ویژه برای بازارهای داخلی و صادرات است. همچنین، برنامه بورسی شدن شــرکت های فولاد غدیر نی ریز و توسعه آهن گل گهر با 

هدف جذب سرمایه های جدید در دست اقدام است.
فاضل اضافه کرد: در راســتای توســعه فعالیت های هلدینگ صنایع و معادن غدیر، شــرکت نوظهور کویر بافق پــروژه احداث واحد 
کنسانتره سازی را به منظور تقویت فرآوری مواد معدنی و تأمین مواد اولیه صنایع فولادی، پس از راه اندازی واحد پرعیارسازی خود 

در سال 1402، آغاز کرده است. 
وی بیان داشت: همچنین همه عملیات حفاری پروژه های اکتشافی هلدینگ، توسط بازوی حفاری هلدینگ، شرکت کانی کاوش آرتا 

غدیر، با دارا بودن 9 دستگاه حفاری پیشرفته، انجام می شود.
مدیرعامل هلدینگ توسعه صنایع و معادن غدیر گفت: در راستای تامین مالی پروژه ها، تأمین مالی از منابع داخلی، بانک ها، انتشار 
اوراق بدهی در بازار ســرمایه و تامین مالی از منابع خارجی، در دســتور کار قرار دارد تا روند پیشرفت و دستیابی به اهداف توسعه ای 

هلدینگ تسریع گردد.
 

 چالش ها و مشکلات تولید و صادرات
وی افزود: در فرآیند کاری هلدینگ صنایع و معادن غدیر، چالش هایی همچون هزینه های بــالای انرژی، عدم تأمین گاز و برق برای 
واحدهای تولیدی، عوارض صادراتی، افزایش حق انتفاع معادن و نرخ پایین ارز نیمایی وجود دارد که بر سودآوری و رقابت پذیری تأثیر 
منفی می گذارد. فاضل یادآوری کرد: افزایش هزینه های گاز و برق، فشار زیادی بر حاشیه سود وارد کرده است که می توان با حرکت به 

سمت انرژی های تجدیدپذیر و انعقاد قراردادهای بلندمدت برای تأمین پایدار انرژی، این فشار را کاهش داد.
وی ادامه داد: همچنین، اعمال عوارض صادراتی و افزایش حق انتفاع در زنجیره آهن و فولاد، فشار مالی مضاعفی بر تولیدکنندگان 
تحمیل می کند. مدیرعامل هلدینگ توسعه صنایع و معادن غدیر تاکید کرد: اصلاح سیاست های تجاری با حذف عوارض صادراتی 
و اصلاح سیاست های مالی با توقف روند فزاینده حق انتفاع و جلوگیری از رشد بی رویه قیمت حامل های انرژی می تواند بخشی از 

این فشارها را برطرف کند.
وی اظهار داشــت: در خصــوص چالش هــای ارزی، الزام به عرضــه ارز در ســامانه نیما و نرخ پاییــن آن باعث کاهــش رقابت پذیری 
صادرکنندگان شده است. در این راستا، اصلاح سیاست های ارزی از جمله لغو پیمان سپاری ارزی، یکسان سازی نرخ ارز و استقرار نظام 

نرخ ارز شناور می تواند به بهبود شرایط و افزایش رقابت پذیری شرکت ها کمک کند.
فاضل خاطرنشان کرد: در مجموع، حرکت به سمت استفاده از منابع انرژی پایدار و تغییر سیاست های ارزی، تجاری و مالی از سوی 

سیاست گذاران، می تواند گامی مؤثر برای رفع چالش ها و تسهیل فرآیندهای تولید و صادرات در این صنعت باشد.

ابعاد توسعه معدنی و صنعتی هلدینگ غدیر

 چند ضلعی کاهنده سود »وکغدیر«
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  صنعت فولاد پیش نیاز ایجاد توســعه در کشورهای درحال توسعه و توســعه یافته به شــمار می آید. به همین دلیل در هر 
جامعه ای که ادبیات توسعه در آن شکل بگیرد، توسعه این صنعت نیز گریزناپذیر خواهد بود. در ایران نیز باتوجه به برنامه های 
توسعه ای، این صنعت نیز به عنوان صنعت پیشران، رشد خوبی را تجربه کرده است. سند چشم انداز 1404 گواه اهمیت توسعه 
صنعت فولاد به شمار می آید، هرچند در این 20 ســال و تا انتهای 1404 نمی توان به تولید 50 میلیون تن فولاد دست یافت، 

ولی رشد فعلی نیز رشد قابل توجهی است.

 شرکت فولاد آلیاژی ایران؛ حرکت در مسیر توسعه
 شرکت فولاد آلیاژی ایران حرکت در مسیر روبه رشد خود را آغاز کرده است که اگرچه جاده آن هموار نیست، اما باتکیه بر توان 
تولید داخلی، دست اندازهای خارجی را یکی پس از دیگری پشت سر گذاشته و شرایط را به گونه ای پیش می برد که بتواند علاوه 

بر تأمین نیازهای داخلی، راه بازارهای خارجی را هم در پیش گرفته و مسیر روبه رشد خود را ادامه دهد.
 این مجموعه که شامل ذوب و نورد سبک و سنگین و عملیات حرارتی و تکمیل کاری است، تمام احتیاجات بازار ایران را در بدو 
تأسیس تأمین می کرد، ولی باگذشت زمان و توسعه بازار در داخل کشور این شرکت با کمبود ظرفیت مواجه شد. در همین راستا 
در این شرکت پروژه فولادسازی2 با ظرفیت تولید شمش حداقل 700 هزار تن در ســال در دستور کار قرار گرفت و بهره برداری 
از این پروژه، تولید شمش شرکت فولاد آلیاژی ایران را به یک میلیون و 300 هزار تن می رساند. همچنین شرکت فولاد آلیاژی 
ایران، پروژه خط وایر محصولات آلیاژی را نیز شروع کرده است و این طرح با ظرفیت 400 هزار تن وایر آلیاژی در سال 1404 به 
بهره برداری خواهد رسید. این شرکت در حال حاضر بیش از 460 گرید فولاد آلیاژی را در مقاطع مختلف تولید می کند که این 
مسئله، خود دستاوردی کم نظیر به شمار می آید و هم اکنون با توجه به بومی سازی این دانش فنی، قدرت تولید تمام گریدها 
به درخواست مشتری در شرکت وجود دارد. یکی از وجوه تمایز فولاد آلیاژی ایران با دیگر شرکت ها، ثبات کیفیت در تنوع تولید 
و تکرارپذیری آن است. شــرکت فولاد آلیاژی ایران با تولید باکیفیت بالا و ایجاد تمایز کیفی موفق به  کسب بازارهای مصرف 

فولاد آلیاژی در دنیا شده و گواه این مسئله صادرات به بیش از 20 کشور در قاره های مختلف جهان است.

 شرکت فولاد آلیاژی ایران؛ روایت خلق آینده بهتر
 توســعه در فولادهای آلیاژی با توجــه به مصارف ایــن محصولات در صنایــع مختلف نظیر خودروســازی، 
پتروشیمی، نیروگاهی، پالایشگاهی و ریلی حالت ویژه و خاص خود را دارد. شرکت فولاد آلیاژی ایران هرگونه 
توسعه را با درنظرگرفتن نیاز صنایع در دستور کار خود قرار می دهد. این شرکت در سال های اخیر نقش خود 
را تأمین محصولات طویل فولادهای آلیاژی در کشــور به خوبــی انجام داده و خواهــد داد و در حال حاضر 
با برنامه ریزی کســب بازارهای بزرگ صادراتی را هدف گذاری کرده است. پرســنل این شرکت مصمم به ایفای 
این نقش خطیر به بهترین شکل هستند. ما تنها یک اصل را در دستور کار خود قرار داده ایم و آن نیز تأمین 
پایدار نیاز مشــتری با طراحی و تولید مقاطع و گریدهای فــولاد آلیاژی حتی فراتر از اســتانداردهای جهانی 
اســت. بر همین اســاس همه پروژه های توســعه ای و برنامه های مدیریتی خود را تنظیم کرده و در ماه های 
آتی نتایج آن مشهود خواهد بود. باتوجه به پیشـــروی صنعـــت فولاد بـه ســـمت انقلاب صنعتی پنجـم در 
کشورهای توسعه یافته و حرکت این صنعت مهم و پرکاربـرد در راسـتای انقلاب صنعتـی چهـارم در کشـورهای 
درحال توسعه، ضـرورت نـوآوری، هوشمندسـازی و به کارگیری تکنولوژی های جدید در تولیـد انـواع محصولات 
فولادی به ویژه فولادهای آلیاژی و خاص در کشــور ما بیش ازپیش احســـاس می شود و فعالان این صنعت 
چاره ای جز هوشمندسـازی و به کارگیری فناوری های نویـن بـرای حفـظ جایـگاه کنونـی فولاد کشـور و افزایـش 

رقابت پذیری در بازارهـای صادراتـی ندارنـد.

 هوشمندسازی؛ راهکار آینده صنعت فولاد
 شرکت فولاد آلیاژی ایران اقدامـات گسترده ای بـرای هوشمندسـازی و اسـتفاده از فناوری های جدیـد در خطـوط 
مختلـف تولید خود طی ماه های اخیر انجام داده و در نظر دارد با پیاده سازی و اجـرای ایـن مهـم، میـزان بهره وری 
و سـودآوری »فـــولاژ« را افزایـــش دهد. ازاین رو توسعه تعامل و همکاری با شرکت های دانش بنیان، مؤسسات 
پژوهشـی و تحقیقاتـــی و دانشگاه های مطـرح کشـــور همچـون دانشـــگاه یـزد و آمـوزش و جـــذب نیروهـای 
انسـانی متخصـص و خبـره را در دسـتور کار خـود قـرار داده و افزایـش صـادرات محصولات »فـولاژ« بـه کشـورهای 
مطـرح اروپایـی کـه بـر پایـه اسـتانداردها و تکنولوژی های روز و بـا اســـتفاده از دستگاه ها و ماشین آلات مـدرن 
در کارخانجـات مختلـف شـرکت اعـم از فولادسازی و نـورد سـنگین و سـبک تولیـد می شوند را هدف گذاری کرده 
است. گفتنی است که این شرکت بـه دانـش تولیـد فولاد تندبر Steel Speed High کـه یکـی از حساس ترین و 
فنی ترین فولادهای آلیـاژی در جهـان بـه شـمار می آید، دسـت پیـدا کرده و برای اولین بار در کشور، موفق به تولید 
ایـن فولاد خـاص شده است. بـدون شـک در آینـده محصولات جدیدتـر و خاص تری را بـه سـبد تولیـدات خـود 
اضافـه خواهد کـرد و سـودآوری همـراه بـا توسـعه پایـدار تولیـد را بـرای »فولاژ« و سهام داران خود رقم خواهد زد.

پیشرانی اقتصادی فولاد آلیاژی
 از منظر عملیاتی

این شرکت 
بـه دانـش 

تولیـد فولاد 
 Steel تندبر

 Speed High
کـه یکـی از 

حساس ترین 
و فنی ترین 
فولادهای 
آلیـاژی در 
جهـان بـه 

شـمار می آید، 
دسـت پیـدا 

کرده و برای 
اولین بار در 

کشور، موفق 
به تولید ایـن 
فولاد خـاص 

شده است



w w w . m a d a n b i d a r . i rw w w . m a d a n b i d a r . i r

ویژه نامه نمایشگاه متافو۱۴۰3ویژه نامه نمایشگاه متافو۱۴۰3

3435 مجله تخصصی معدن   پاییز 1403مجله تخصصی معدن   پاییز 1403

 شرکت اکتشاف معادن و صنایع غدیر در شش ماه نخست سال جاری با امضای قراردادهای استراتژیک در بخش فرآوری معدنی، 
گام های مؤثری برای توسعه صنعت معدن کشور برداشته است. 

مدیرعامل این شرکت از پیشــرفت 30 درصدی پروژه کارخانه فلوتاسیون ســرب و روی قله کفتران در شاهرود خبر داد که با ظرفیت 
تولید 700 تن خوراک در روز، تا اردیبهشت سال آینده به بهره برداری می رسد. همچنین، قرارداد ساخت کارخانه شمس طلای خونیک 
در خراسان جنوبی با ظرفیت 400 کیلوگرم در سال و سرمایه گذاری 15 هزار میلیارد ریالی، از دیگر اقدامات کلیدی این شرکت به شمار 

می رود. 
رشــید کتال در گفت وگو با خبرنگار معدن 24 باتوجه به عملکرد شرکت اکتشــاف معادن و صنایع غدیر )GMEXCO( در شش ماه 
نخست سال جاری، که منجر به چند قرارداد پیمانکاری احداث واحدهای فرآوری معدنی شده است، گفت : اولین قرارداد مربوط به 
احداث کارخانه فلوتاسیون سرب و روی قله کفتران می شود، که قرار است در شهرستان شاهرود با ظرفیت تولید روزانه 700 تن خوراک 
اجراء بشود. پیشرفت فیزیکی این پروژه تاکنون 30 درصد اعلام شده و پیش بینی می شود تا اردیبهشت ماه سال آینده به بهره برداری 

برسد. گفتنی است که، برای این پروژه 5 هزار میلیارد ریال سرمایه  گذاری شده است.
وی بیان کرد : قراراداد احداث کارخانه تولید شمس طلای خونیک در خراســان جنوبی با ظرفیت تولید سالانه 400 کیلوگرم، از دیگر 
اقدامات مهم مجموعه ما در شــش ماه اول سال جاری محســوب می شــود. برای این پروژه حدود 15 هزار میلیارد ریال سرمایه  در 
نظر گرفته شــده، که تاکنون در بخش غیر صنعتی 80 درصد و در بخش صنعتی با 15 درصد پیشــرفت همراه بوده است. براساس 

پیش بینی های انجام شده این پروژه تا شهریورماه سال آینده به بهره برداری می رسد. 
 مدیرعامل شرکت اکتشــاف معادن و صنایع غدیر در ادامه به دیگر قراردادهای انجام شــده در شش ماه نخست سال جاری اشاره 
کرد و گفت : قرارداد احداث خط پرعیارسازی سنگ آهن در معدن آهن و فسفات گزستان بافق بصورت BOT  که با ظرفیت 2 میلیون 

تن خوراک  ورودی در سال پیش بینی شده است و قرار تا اواخر آذرماه امســال به بهره بردای برسد.  قرارداد احداث کارخانه کنسانتره 
فسفات چرام در اســتان کهگلویه و بویر احمد هم در مرحله مطالعه، طراحی و تجهیز کارگاهی قرار دارد. راه اندازی این واحد در این 

منطقه محروم موجب اشغالزایی بیش از 50 نفر بصورت مستقیم می شود.
کتال درباره عملیات اکتشافی تکمیلی و انجام تست های فرآوری معدن نیکل بوانات استان فارس خاطرنشان کرد : مجموعه ما برای  
به اجراء رساندن  این پروژه، درصدد تأمین سرمایه و  انتخاب پیمانکار جهت احداث کارخانه نیکل کاتدی به ظرفیت تولید 600 تن 
شمش نیکل قرار گرفته است.  با احداث و بهره برداری از این کارخانه، شرکت اکتشاف معادن و صنایع غدیر به عنوان تنها تولیدکننده 
فلز نیکل در داخل کشور شــناخته می شود و نام ایران در فهرســت تولیدکنندگان جهانی ثبت خواهد شد. ســرمایه گذاری لازم برای 

این پروژه حدود 35 میلیون دلار پیش بینی شده است، که با اجرایی شدن این پروژه سالانه 10 میلیون دلار ارز وارد کشور می شود.
وی در ادامه گفت :  محدوده های اکتشافی اردوباد در اســتان اذربایجان شرقی و محدوده های مس پورفیری لاله زار و زمین حسین 
در جنوب استان کرمان  هم اکنون در حال اکتشاف قرار دارد و پیش بینی می شود تا نزدیک به 30 هزار متر حفاری در این محدوده ها 
انجام شود.  گفتنی است که، شرکت اکتشاف معادن و صنایع غدیر طبق اقدامات و قراردادهای انجام شده در شش ماه نخست سال 

جاری این مجموعه روند روبه رشد و مثبتی را تجربه کرده است.
مدیرعامل  شرکت اکتشاف معادن و صنایع غدیر درباره فرایند کاری مجموعه در ماه های آخرسال خاطرنشان کرد: به سرانجام رساندن  
احداث کارخانه های فراوری تا اخر امسال در دستور کار قرار دارد و تمام متخصصان مجموعه برای اجرا بهینه و پرسرعت در عملیات 

اکتشاف تمام تلاش خود را به کار گرفته اند. 
کتال به سیاست های مجموعه به طرح ها و برنامه هایی که قرار در سال های آتی اجراء بشود، اشاره کرد و گفت : با توجه به سیاست های 
شــرکت در خصوص ایجاد ارزش افزوده در حوزه معادن،  گسترش عملیات اکتشــافی و در اختیار گرفتن چند پهنه  و محدوده های 
معدنی مستعد در حوزه فلزات پایه، در دستور کار قرار گرفته است.  مجموعه برای احداث کارخانه کنسانتره آهن و فسفات گزستان 
 EPC بافق، تست های فرآوری و مطالعات پایه را انجام می دهد، پس از پایان تحقیقات نسبت به برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار
اقدام می کند .  وی در پایان مصاحبه به مشکلات و ناترازی های موجود در فرایند کاری اشاره کرد و گفت : کمبود نیروی متخصص در 
حوزه معدن یکی از مهم ترین چالش های حوزه معدن محسوب می شود، که برای حل این موضوع مذاکراتی را با دانشگاه های دارای 
رشته های زمین شناسی و معدن انجام شده است. در همین رابطه، انجام آنالیزهای آزمایشگاهی باتوجه به حجم بالای نمونه های 
خروجی از مطالعات اکتشافی بسیار زمان بر است که این موضوع چالش دیگری برای ما ایجاد می کند، البته برنامه ریزی های لازم برای 

ایجاد یک واحد آزمایشگاهی مرجع در دستور کار قرار گرفته تا این مشکل هم رفع شود.

رشید کتال مدیر عامل شرکت اکتشاف معادن و صنایع غدیر:  

سیبل جغرافیایی توسعه در غدیر
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 مجتمع فولاد غدیر نی ریز با وجود چالش های ناشی از کمبود برق و گاز، در شش ماه نخست سال جاری موفق به ثبت رکوردی در 
تولید آهن اسفنجی شد و توانست میزان تولید را به 826 هزار و 129 تن برساند؛ مدیر عامل این مجتمع، از پیشرفت های قابل توجه 
در حوزه های منابع انسانی و برق خبر داد و به برنامه های آینده برای دستیابی به ظرفیت های جدید و بهبود شرایط تولید اشاره کرد.

دکتر محسن مصطفی پور در گفت وگو با خبرنگار معدن 24، به عملکرد مجتمع فولاد غدیر نی ریز در شش ماه نخست سال جاری 
اشاره کرد و گفت : در شش ماه نخست سال جاری، مجموعه ما با وجود تمام محدودیت های ناشی از کمبود برق و گاز، با اقدامات 
و برنامه ریزی های مناسب و مؤثر  توانست روند تولید در واحد آهن اسفنجی را به خوبی مدیریت کند و میزان تولید را به 826 هزار و 

129 تن برساند، که این مقدار تولید بیشتر از ظرفیت اسمی کارخانه محسوب می شود. 
وی بیان کرد : کارخانه فولادسازی مجتمع غدیر نی ریز با رعایت بالاترین استانداردهای زیست محیطی در مدار تولید مستمر شمش 
فولاد قرار دارد، البته محدودیت های ناشی از ناترازی برق، روند تولید را با کندی مواجه کرد؛ اما پس از رفع این محدودیت ها کارخانه 

مجدداً تولید مستمر شمش فولاد را از سر گرفت.
مدیر عامل مجتمع فولاد غدیر نی ریز در ادامه گفت : مجموعه در حوزه هایی از جمله منابع انسانی، برق و توسعه مالی به پیشرفت 
قابل توجهی دست یافته است. در زمینه برق، توسعه خط انتقال آب به رودخانه به اتمام رسیده و همچنین اجرای پروژه ساختمان 
ادارای در مرحله نهایی قرار گرفته و فاز اول آن قابلیت بهره برداری دارد. علاوه بر این موضوعات پروژه اکسیژن پلنت در مرحله تست 

نهایی قرار گرفته و در روزهای آینده واحد تولید اکسیژن به بهره برداری خواهد رسید.
 مصطفی پور درباره فرآیند کاری مجموعه در ماه های آخرسال خاطرنشان کرد : براساس برنامه ریزی های انجام شده، این فعالیت ها 
ادامه خواهد یافت و ما برای شش ماهه دوم سال، که با آغاز سال مالی جدید مصادف است، برنامه هایی در دستور کار قرار خواهد 
گرفت. این برنامه ها متناسب با بودجه ای است که به تأیید سهامداران رسیده و ما در راستای اجرای آن اقدامات لازم را پیش خواهیم 

برد.
وی باتوجه سیاست های مجموعه به طرح ها و برنامه هایی که قرار در سال های آتی اجراء بشود، اشاره کرد و گفت : از مهم ترین اقدامات 
در سال جاری می توان به پروژه فولادسازی که به تازگی وارد مدار تولید شده اشاره کرد. بنابراین، تمرکز ما بر روی این پروژه خواهد بود 
تا به مرحله نهایی و بهره برداری از کارخانه برسد، همچنین عملیات اکتشافی معدن با سرعت ادامه خواهد یافت تا اینکه به مرحله 
استخراج برسد. گفتنی اســت که، ســاخت واحد کارخانه کنســانتره به منظور تکمیل زنجیره تولید در برنامه ریزی قرار دارد و یکی از 

مهم ترین اقدامات مجموعه در سال مالی جدید، بهره گیری از ابزارهای نوین مالی خواهد بود.
مدیر عامل مجتمع فولاد غدیر نی ریز، با بیان اینکه ناترازی در تأمین برق و گاز به یک چالش اساسی برای صنعت تبدیل شده است، 
تصریح کرد: در زمینه برق، یک نیروگاه 10 مگاواتی در مدار بهره برداری قرار گرفته، که طرح و توســعه آن تا ظرفیت 50 مگاوات ادامه 
دارد. همچنین در فاز دوم احداث نیروگاه سیکل ترکیبی با ظرفیت 56 مگاوات در دستور کار قرار گرفته است. لازم به ذکر است که، در 
حوزه گاز امکان انجام اقداماتی از سوی مجموعه وجود ندارد، چراکه استخراج و استحصال میعانات گازی موضوعی است که فرایند 
ظرفیت ســازی مجموعه را تحت تأثیر قرار می دهد. امیدواریم با اتخاذ تصمیمات مدبرانه در این زمینه، مشکلات تولید به حداقل 

برسد.

محسن مصطفی پور مدیرعامل فولاد غدیر نی ریز: 

عبور پر شتاب غدیر نی ریز
 از ریل ناهموار صنایع معدنی

 مدیرعامل شــرکت صنایع معدنی نوظهور کویر بافق، به مشکلات جدی ناشــی از ناترازی انرژی در صنعت فولاد اشاره کرد و تاکید 
کرد که این مسئله تولید را به شدت تحت تأثیر قرار داده است. سیروس حامدی همچنین از برنامه های کلیدی شرکت برای افزایش 
ظرفیت تولید، تسریع در احداث کارخانه کنسانتره و تأمین 40 میلیون یورو سرمایه از طریق ابزارهای مالی خبر داد و امیدواری خود 

را برای بهبود تأمین برق در ماه های آتی ابراز کرد.
سیروس حامدی در گفت وگو با خبرنگار معدن 24 با اشاره به عملکرد شرکت های فولادسازی در شش ماه نخست سال جاری  گفت 
: در شش ماه نخست سال جاری اکثر شرکت های فولادسازی به دلیل ناترازی انرژی از جمله کمبود و قطعی برقی نتوانستند آنطور که 
باید به اهداف خود دست پیدا کنند، چراکه چالش هایی که اخیرا در ناترازی برق رخ داده موجب شده تا ظرفیت تولید تا حد زیادی 

کاهش پیدا کند.
وی خاطرنشــان کرد : مشکل قطعی برق موجب شــده است که کارخانه های پایین دســتی و بالادســتی نتوانند مواد اولیه مورد نیاز 
شرکت ها را تأمین کنند، که این موضوع به بخش تولید آسیب جدی رسانده است. مشکلات کارخانجات تنها به ناترازی انرژی محدود 

نمی شود، بلکه ایجاد چالش های مالیاتی و مسائل مرتبط با آن، فضای کسب وکار را برای تولیدکنندگان پیچیده تر کرده است.
مدیر عامل شرکت صنایع معدنی نوظهور کویر بافق در ادامه به وضعیت بازار فولاد در شش ماه دوم سال جاری اشاره کرده و افزود : 
طبق بررسی های به عمل آمده، پیش بینی می شود که شرکت های فولادی در شش ماه دو سال جاری روند مثبتی را طی می کنند. در 

واقع باتوجه به افزایش قیمت سنگ آهن در بازارهای جهانی، قیمت فولاد روند صعودی پیدا می کند.
حامدی یادآور شد :  شرایط بازار داخلی و خارجی  برنامه ریزی های متناسب با شــرایط بازار داخلی و خارجی انجام شده  و همچنین 

مذاکراتی با شرکت ایمیدرو جهت بازنگری در روند جدید پرداخت حقوق دولتی و حق السهم آغاز گردیده است.
وی تصریح کرد :  جلساتی در خصوص وصول مطالبات از سنگ آهن مرکزی ایران برگزار شده است و تمامی امکانات و منابع خود را 

برای افزایش تعداد مشتریان و اتخاذ تدابیر مؤثر به منظور ارتقاء و پیشرفت شرکت به کار گرفته ایم.
مدیر عامل شرکت صنایع معدنی نوظهور کویر بافق باتوجه سیاست های مجموعه به طرح ها و برنامه هایی که قرار در سال های آتی 
اجراء بشود، اشاره کرد و گفت : برنامه های مجموعه  ما شامل افزایش خطوط سنگ شکن و بهبود فروش سنگ آهن، تسریع در احداث 

کارخانه کنسانتره در مدت زمان حداکثر دو سال و پذیرش شرکت در بورس اوراق بهادار است.
 حامدی به مشکلات و ناترازی های موجود در فرایند کاری اشاره کرد و گفت : ناترازی انرژی برای تمام شرکت های صنعتی بویژه فولاد 

به یک چالش اساسی تبدیل شده است، امید است تأمین برق در ماه های آتی بهبود بیابد.
وی در پایان خاطر نشان کرد : تأمین منابع مالی به عنوان یک اولویت  کلیدی در اداره شرکت محسوب می شود. در حال حاضر، ساخت 
کارخانه کنسانتره به 40 میلیون یورو ســرمایه نیاز دارد، که امیدواریم از طریق ابزارهای مالی مانند انتشــار اوراق یا افزایش سرمایه 

تأمین شود.

سیروس حامدی مدیرعامل شرکت صنایع معدنی نوظهور کویر بافق:

دوفصل مثبت فولاد
 جذب پول 40 میلیون یورویی
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طبق آخرین گزارش سازمان زمین شناسی آمریکا )2023(، کل ذخایر ســنگ آهن خام جهان 191 میلیارد تن براورد شده است. از این 
بین، ایران با ذخیره 3/3 میلیارد تن، دهمین کشور دارای ذخیره سنگ آهن خام جهان و شرکت معدنی و صنعتی گهرزمین دومین 

تولید کننده سنگ آهن در ایران است.
میانگین عیار سنگ آهن در جهان معادل 47 درصد و در ایران 45/5 درصد براورد شده است. در این بین میانگین عیار سنگ آهن 

شرکت معدنی و صنعتی گهرزمین 53 درصد براورد شده که بیشتر از میانگین عیار سنگ آهن ایران و حتی جهان می باشد.
آنومالی گهرزمین در منطق گل گهر )توده 3( واقع شده است. ذخیره این توده بیش از650 میلیون تن براورد شده که از این بین ذخیره 

باقیمانده آن حدود 511 میلیون تن می باشد.
شرکت معدنی و صنعتی گهرزمین در سال 1383 بهره برداری از معدن 3 را شروع کرده و در ادامه با احداث کارخانه خردایش )در سال 
1396( با ظرفیت 15 میلیون تولید در سال، 3 خط تولید کنســانتره هر کدام به ظرفیت 2 میلیون تن در سال )خط 1 در سال 1393، 
خط 2 در سال 1395 و خط 3 در سال 1400( و  کارخانه گندله سازی به ظرفیت تولید 5 میلیون تن در سال )در سال 1399( به سمت 

تکمیل زنجیره فولاد گام برداشته است.
سهم تولید گهرزمین در ســال 1402، در زنجیره آهن و فولاد کشور، به ترتیب 18/3 درصد در ســنگ آهن، 11/3 درصد در کنسانتره و 

10/2 درصد در گندله بوده است.
گهرزمیــن در 10 ماهــه ســال مالــی 1403 )منتهی به 
پایان مهر 1403(، در مقایســه با مدت مشــابه ســال 
قبل عملکرد خود را در تولید محصــولات ارتقا داده و 
از میزان تولید مدت مشابه سال قبل فراتر رفته است 
. به طوری که در سنگ آهن دانه بندی شده 10 درصد، 
کنســانتره 11 درصد و گندله 22 درصــد افزایش تولید 

داشته است. 
این شــرکت همچنین در ادامه افتخــارات خود، در 10 
ماهه سال مالی 1403،  میزان 25 رکورد در تولید خود 
شامل 9 رکورد در سنگ آهن دانه بندی شده، 10 رکورد 
در کنســانتره ســنگ آهن و 6 رکورد در گندلــه به ثبت 
رساند. همچنین در 23 اردیبهشت ماه 1403 با تولید 
24404 تن در روز، رکورد تولید روزانه گندله کشور را نیز 

به نام خود ثبت کرده است. 
گفتنی اســت که شــرکت معدنی و صنعتــی گهرزمین 
در میزان تولید محصــولات خود جلوتــر از برنامه نیز 
حرکت نمــوده، به طوری که در تولید ســنگ آهن دانه 
بندی 3 درصد، کنسانتره 7 درصد و گندله 11 درصد در 
مقایســه با برنامه تولید افزایش و رشد قابل توجهی 

داشته است.

مدار صعودی گهرزمین
 در مقیاس ایران و جهان
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 مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اعلام این خبر که پروژه PCI  جهت تزریق پودر زغال به کوره بلند در این مجتمع عظیم 
صنعتی در مدار تولید قرار گرفت ، گفت: اجرای این پروژه با هدف کاهش قابل توجه مصرف کک در سالیان گذشته توسط همکاران 

ما شروع شد اما به ظرفیت لازم برای بهره برداری نرسید
وی افزود : در راستای برنامه جامع زیست محیطی و با هماهنگی با اداره کل محیط زیست استان اصفهان، و در راستای دغدغه های 
زیست محیطی استاندار محترم ، پروژه PCI را امسال در مدار تولید قرار دادیم. امیدواریم با بهره برداری از پروژه هایی که در راستای 

عدم آلایندگی آب، خاک و هوا هستند، به حفظ محیط زیست هرچه بیشتر کمک کنیم.
کوهی افزود: ذوب آهن اصفهان به سوی تولید فولاد سبز گام برمی دارد و در این مسیر با خریداری پساب  شهرهای اطراف و همچنین 

انتقال پساب صنعتی به تصفیه خانه این مجتمع ، بخش عمده آب مورد نیاز خود را تامین می کند.
کوهی ابراز امیدواری کرد: مجموعه اقداماتی که در ذوب آهن اصفهان در راستای کاهش آلایندگی و حفظ محیط زیست در حال انجام 

است رضایت مردم جامعه اطراف و استان را فراهم آورد.
مهران قمی معاون برنامه ریزی و توسعه و سرپرست معاونت بهره برداری نیز بیان داشت: کک و زغال بخش عمده ای از قیمت تمام 
شــده محصولات ذوب آهن را شــامل می شــود از این رو توجه ویژه ای به میزان مصرف این عناصر در مدیریت کوره بلند شده است. 
استفاده از سوخت های کمکی همانند پودر زغال یکی از روش های مرســوم در دنیا است؛ در کارخانه ذوب آهن تاکنون از گاز طبیعی 
به عنوان سوخت کمکی استفاده می شــد که با در مدار تولید قرار گرفتن کارگاه PCI و تزریق پودر زغال، مصرف کک به حداقل میزان 

ممکن رسید.
قمی به ارائه آماری از این کاهش مصرف کک پرداخت و گفت: در ابتدای سال گذشته میزان مصرف کک حدود 580 کیلوگرم به ازای 
هر تن چدن بود که با مجموعه اقداماتی که در مجتمع بزرگ ذوب آهن اصفهان صورت گرفت، این میزان به 460 کیلوگرم به ازای هر 
تن در شهریورماه رسید و در کوره بلند شماره یک که تزریق پودر زغال در آن آغاز شــده، مصرف کک به مقدار 360 کیلوگرم به ازای هر 

تن چدن رسیده است.
سرپرست معاونت بهره برداری افزود: این رکورد با استفاده از تکنولوژی تزریق پودر زغال به دست آمده که بخش عمده ای از آن توسط 
همکاران ما در ذوب آهن اصفهان بومی سازی شــده و تمامی تجهیزات این پلنت توسط کارشناسان ایرانی نصب و راه اندازی گردیده 

است.
مهران قمی در پاسخ به این سوال که راه اندازی این پلنت چه میزان صرفه جویی ارزی و ریالی در سال در پی خواهد داشت گفت: میزان 
دقیق صرفه جویی بسته به تامین کک از داخل یا خارج از کشور متغیر است اما به طور کلی حدود 18 هزار تن مصرف زغال سنگ در 

کوره بلند شماره یک داریم که به نسبت کاهش مصرف گفته شده، صرفه جویی ارزی خواهیم داشت.
این مقام مسئول تاکید کرد: به هیچ عنوان  مازوت به عنوان سوخت در کوره بلندهای ذوب آهن استفاده نمی شود و در حال حاضر 
فقط گاز طبیعی و پودر زغال تنها سوخت های کمکی در فرایند تولید ذوب آهن هســتند. نکته مهم اینکه کوره بلندهای ذوب آهن از 
معدود تجهیزاتی در دنیا هستند که امکان استفاده از هر دو سوخت گاز طبیعی و پودر زغال را به طور همزمان دارند بنابراین به محض 

پروژه PCI ذوب آهن اصفهان برای كاهش آلایندگی
 و كاهش قیمت تمام شده به مدار تولید پیوست 
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تامین شدن پودر زغال به میزان لازم، فرایند تزریق پودر زغال ابتدا به کوره بلند شماره 3 و سپس کوره بلند شماره 2 نیز آغاز خواهد شد.
قمی در پایان خاطرنشان کرد: بر اساس محاسبات انجام گرفته، تزریق پودر زغال و کاهش مصرف کک که در دو کوره بلند دیگر انجام 

شده، از انتشار سالانه 2000 تن گاز co2 به اتمسفر جلوگیری به عمل آورده است.
شهرام گلی مدیر کوره بلند ذوب آهن اصفهان پروژه PCI را یکی از مهم ترین پروژه هایی که در سال جاری به بهره برداری رسیده دانست 
و گفت: این پروژه با کاستن از مصرف یکی از مهم ترین مواد اولیه، نقش بسزایی در کاهش هزینه تولید دارد. از شهریورماه سال جاری 
که این پروژه راه اندازی شد، مصرف پودر زغال در کوره بلنده شماره یک ابتدا از 4تن در ساعت شروع شد و به مرور زمان پس از 20 روز 
به 10 تن در ساعت رسید که میزان مصرف پودر زغال را به 120 کیلوگرم به ازای هر تن چدن رساند و کاهش مصرف 100 کیلوگرمی کک را 
برای هر تن چدن در برداشت. این امر کاهش چشمگیری در قیمت تمام شده محصول داشت و از طرفی با 20 درصد کاهش انتشار 

گازهای گلخانه ای نقش مهمی در حفظ محیط زیست ایفا می کند.
مهندس محمدرضا شانه معاون تولید مدیریت کوره بلند نیز در این خصوص گفت : با توجه به موجودی زغال PCI ، مدیریت کوره 
 ، PCI بلند همراه با مدیریت های خرید ، امور فنی ، کک سازی و آزمایشــگاه فنی، اقدام به تعیین مشخصات فنی زغال مخصوص
شناسایی منابع داخلی و ارسال فراخوان خرید نمود. با هدف شناسایی ظرفیت تامین زغال PCI از چند معدن داخلی بازدید و نمونه 

برداری شد.
وی افزود : با توجه به آنالیز زغال های داخلی ، دریافت از چند معدن و مخلوط سازی یا blending به منظور آماده سازی زغال برای 
تزریق پودر زغال در کوره بلند در حال انجام اســت. مصرف پودر زغال در کوره بلند شماره 1، مقدار 240 تن در شبانه روز، در کوره بلند 
شماره 2  مقدار 480 تن در شبانه روز و در کوره بلند شماره 3 مقدار 480 تن در شبانه روز برنامه ریزی شده است. مهم ترین مشخصات 
فنی زغالpci  بدین شرح است : 1 - خاکستر 2- گوگرد   3- مقدار قلیایی در خاکســتر  4- ارزش حرارتی 5- کربن فیکس H.G.I  6 – یا 

آسیاب شوندگی 7- دانه بندی .
مهندس منصور عباسی سرپرست کوره بلند یک در این خصوص گفت :با توجه به اهمیت تولید اقتصادی و سهم عمده کک در هزینه 
تمام شده تولید چدن، کاهش نرخ مصرف کک از اهداف اصلی مدیریت کوره بلند قرار گرفت. کمبود شدید موجودی کک و زغال کک 
شو اهمیت کاهش نرخ مصرف کک را دوچندان کرد. از طرف دیگر با توجه به محددیت تزریق گاز طبیعی با شروع فصل سرما اهمیت 

تزریق پودر زغال افزایش یافته است.  
وی افزود : با توجه به تاثیر تزریق پودر زغال بعنوان سوخت کمکی و ضریب 8 دهم جایگزینی نرخ تزریق پودر زغال با نرخ مصرف کک؛ 
تزریق آزمایشی پودر زغال در کوره بلند شــماره 1 از تاریخ 31  مرداد سال جاری آغاز شــد. لازم به ذکر است بمنظور کسب نتایج قابل 
اطمینان، حداکثر ثبات در شرایط تکنولوژی کوره یک فراهم شد. این شرایط شــامل اجتناب از توقف به دلیل کمبود موجودی کک، 
اجتناب از توقف به دلیل عدم جذب پاتیل،اجتناب از کاهش پارامترهای دمشــی به دلایل فوق، اجتناب از نوسان کیفی و کمی مواد 
آهندار و کک و اولویت واگذاری پاتیل می شــود. با توجه به اهمیت درجه حرارت تئوری احتراق )RAFT ( در تزریق بهینه پودر زغال؛ 
متناســب با نرخ تزریق پودر زغال درجه حرارت تئوری احتراق با تغییر درصد اکسیژن هوای دمشــی، مقدار گاز طبیعی، دمای هوای 

دمشی و بخار هوای دم تنظیم شد.
سرپرست کوره بلند یک اظهار داشــت: تزریق پودر زغال در کوره بلند 1 با نرخ  4 تن در ساعت آغاز  شد و طی یک ماه به تدریج به  10 
تن در ساعت معادل 120 کیلوگرم به ازای یک تن چدن افزایش یافت. در ابتدای تزریق پودر زغال بار مفید کوره بلند شماره  یک 3.40  
بود که در حال حاضر به  4.23 رسیده است. نرخ مصرف کک کوره یک در ابتدای تزریق پودر زغال 460 کیلوگرم به ازای یک تن چدن 

بود و در حال حاضر به 360 کیلوگرم به ازای یک تن چدن رسیده است.
وی دستاوردهای تزریق پودر زغال به کوره بلند شماره یک را بدین شرح بیان نمود : کاهش نرخ مصرف کک به مقدار 360 کیلوگرم به 
ازای یک تن چدن، کاهش مقدار سرباره تولیدی، افزایش تولید چدن، جلوگیری از توقف کوره بلند به دلیل جبران کمبود کک، جلوگیری 

از افزایش مصرف کک در زمان محدودیت مصرف گاز طبیعی .
سهیل خراجی  سرپرست تشکیلات گازی  PCIنیز گفت:  کارگاه اماده سازی زغال PCI جهت تزریق پودر زغال PCI به کوره بلند توسط 

شرکت ساینواســتیل با همکاری شــرکت های داخلی و معاونت توسعه کارخانه در ســال 1398 تاسیس شده اســت. پس از تزریق 
آزمایشی، کا رگاه به دلیل مشــکلات پیش آمده متوقف شــده بود. از ابتدای ســال 1403 با پیگیری های متعدد مدیریت کوره بلند 
مشکلات راه اندازی برطرف شد و در راســتای کاهش مصرف کک متالوژی، در 31 مرداد ماه سال جاری تزریق پودر زغال PCI  به کوره 
بلند شماره یک با مقدار 4 تن در ساعت شروع گردید و طیق برنامه اعلامی در حال حاضر به میزان حداکثر  10 تن در ساعت معادل 

120 کیلوگرم بر تن افزایش پیدا کرده است.
خراجی مشخصات و روند کاری تجهیزات کارگاه آماده سازی پودر زغال PCI را بدین شرح بیان نمود : زغال سنگ حرارتی ) زغال سنگ 
PCI (توسط سه عدد لنت به نام های CM2 ، CM1 و CM3 از بخش کک سازی به کارگاه تزریق پودر زغال PCI ارسال می گردد. زغال 
دریافتی در دو عدد بونکر ذخیره زغال ســنگ با ظرفیت هر کدام 510 تن ذخیره سازی می شــود . سپس توسط دو عدد کول فیدر با 
ظرفیت اسمی هر کدام 100 تن بر ساعت به داخل دو عدد آسیاب با ظرفیت اســمی هر کدام 60 تن بر ساعت شارژ می شود. پس از 
انجام عملیات آسیاب و تبدیل زغال سنگ به پودر زغال، بر اثر فشار منفی ایجاد شده توسط اسموک فن به داخل دو عدد بگ فیلتر 
انتقال می یابد . در داخل بگ فیلتر با تزریق ازت به داخل محفظه های جورابی بگ فیلتر پودر زغال از قسمت بگ فیلتر به داخل دو 
عدد بونکر ذخیره پودر زغال با ظرفیت اسمی هر کدام 460 تن شــارژ می گردد. پودر زغال سنگ در داخل بونکرهای ذخیره به داخل 
بونکرهای مربوط به تزریق پودر زغال که بصورت دو بونکر به ازای هر کوره بلند موجود می باشد، شارژ می گردد. گفتنی است ظرفیت 
اسمی بونکرهای تزریق پودر کوره بلند شماره یک 35 متر مکعب، کوره بلند شماره دو 52 متر مکعب و کوره بلند شماره سه 58 متر 
مکعب می باشد. پس از آن با تحت فشار قراردادن بونکرهای تزریق توسط ازت و سپس با هوای فشرده که توسط سه عدد کمپرسور 

تامین می گردد پودر زغال PCI به سمت کوره بلند ارسال می گردد.
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 مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان از رشد درآمد حاصل از فروش بالای 9 درصدی در 7 ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال 1402 
خبر داد و گفت: شرکت فولاد هرمزگان طی 7 ماهه امسال موفق شده است در زمینه فروش محصولات خود رشد 9.3 درصدی را به 

ثبت برساند که بخش عمده ای از این رشد فروش مربوط به عرضه محصولات در بازار داخلی و تامین نیاز صنایع کشور بوده است.
عطاالله معروفخانی در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی، با اشاره به میزان فروش محصولات در بازار داخلی تصریح کرد: مطابق با 
آمار منتشر شده ، امسال شــرکت فولاد هرمزگان یکی از برترین عرضه کننده ها و معامله کنندگان اسلب در کشور بوده و طی مهرماه 
سال جاری توانسته بالغ بر 120 هزار تن اسلب در بورس کالا معامله کند و نوردکاران را برای خرید محصول هرمز به رقابت با یکدیگر 
بکشاند. حال در صورتیکه محدودیت های انرژی طی ماه های باقیمانده سال کمتر شود، ما می توانیم با قدرت بیشتری در بازار حضور 

داشته باشیم و روند فروش مهرماه را ادامه دهیم و رکوردهای فروش بیشتری را به ثبت برسانیم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان تصریح کرد: در بخش فروش شــاهدیم میزان فروش محصولات در 7 ماهه سال جاری عدد 184 
هزار و 233 میلیارد ریال بوده است که بخش عمده آن یعنی 123 هزار و 785 میلیارد ریال از فروش در بازار داخل و مابقی آن از فروش 
صادراتی شرکت به دست آمده و در مجموع درآمد شرکت در مقایسه با مدت مشابه ســال قبل که درآمد 168 هزار و 535 میلیارد 

ریال بوده، با رشد 9.3 درصدی همراه شده است.

رشد 21.7 درصدی درآمد حاصل از فروش داخلی محصولات هرمز
معروفخانی افزود: با وجود محدودیت های انرژی، اما فولاد هرمزگان همان گونه که اشاره شد طی مدت 7 ماهه امسال فروش اسلب 
در بازار داخلی با موفقیت قابل قبولی همراه شده و نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشــد 11.9 درصدی داشته و از رقم 89 هزار 

میلیارد ریال در 7 ماهه سال 1402 به 99 هزار میلیارد ریال در پایان مهرماه امسال رسیده است.
وی خاطرنشان کرد: امسال طی 7 ماه، با توجه به رشد تولید آهن اسفنجی و رکوردشکنی های این واحد موفق به فروش 199هزار تن 
از این محصول در بازار داخلی شدیم که رشد 123درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان می دهد. این میزان فروش منجر 
به کسب23 هزار و 830 میلیارد ریال درآمد شده که حاکی از افزایش 100درصدی درآمد در مقایسه با مدت مشابه سال پیش است.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان اضافه کرد: مجموع درآمد حاصل از فروش داخلی فولاد هرمزگان طی 7 ماه امسال به 123هزار و 
785 میلیارد ریال رسید که این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال پیش رشد 21.7درصدی را نشان می دهد.

محدودیت شدید انرژی، سد راه افزایش تولید
وی در ادامه سخنانش به میزان تولید محصولات مختلف در فولاد هرمزگان اشاره کرد و گفت: میزان تولید اسلب در فولاد هرمزگان 
طی 7 ماهه امسال به میزان 712 هزارو 391 تن رسید. همان گونه که پیش تر اشاره شد بحران ناترازی انرژی و قطع برق از خرداد ماه 

تا هفته نخست مهر ماه، متاسفانه دامن گیر بسیاری از صنایع فولادسازی کشور شده است.
وی تصریح کرد: از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه، میزان تولید آهن اسفنجی شــرکت به میزان یک میلیون و 149 هزارو401 تن 

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان از عملکرد 7 ماهه امسال خبر داد:

رکورد پشت رکورد

بوده است که این رقم نیز در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته با افزایش تولید به مقدار تقریبی 102 هزارتن همراه شده و رشد 9.7 
درصدی تولید را به ثبت رسانده و این میزان تولید در تاریخ فعالیت این واحد فولاد هرمزگان بی سابقه بوده است.

رکوردشکنی های متعدد در 7 ماهه امسال
مدیرعامل فولاد هرمزگان در ادامه سخنانش به رکوردهای ثبت شده طی سال 1403 اشاره کرد و گفت: با وجود محدودیت هایی که 
در تامین برق داشتیم اما خوشبختانه هم در بهار و هم در مهرماه سال جاری شــاهد رکوردزنی در بخش تولید بودیم. ما در مهرماه 
امسال توانستیم به برنامه ریزی پیش بینی شده برای تولید اسلب به میزان 151 هزار و 216 تن دست پیدا کنیم و در صورتی که مشکل 

تامین انرژی برطرف شود، به طور حتم در میزان تولید و فروش محصولات به رکوردهای متعددی دست پیدا خواهیم کرد.

توسعه سبد محصول هرمز
به گفته معروفخانی، توسعه ســبد محصولات کیفی در برنامه های آتی شرکت فولاد هرمزگان تعریف شــده و اقدامات لازم از سوی 
مدیران مجموعه فولادی هرمزگان در حال انجام است و امیدواریم بتوانیم محصولات متنوع و کیفی را برای مشتریان فولاد هرمزگان 

تولید کنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان معتقد است توســعه ســبد محصولات فولاد هرمزگان با اجرای طرح های توسعه ای و استفاده از 
فناوری های جدید، اتفاق خواهد افتاد و فولاد هرمزگان با تولید محصولات جدید و کیفی، تمرکز بیشــتری روی افزایش بهره وری و 
تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر خواهد داشت. درواقع جزو اهداف اصلی و اولویت های تعریف شده در فولاد هرمزگان، توسعه 

تکنولوژی و سبد محصولات است که به طور جدی دنبال می شود.
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عصر جدید “ایریتک”
شرکت بین المللی مهندسی ایران )ایریتک( پس از ابطال خصوصی سازی در انتهای سال 1399 تاکنون، شاهد سه دوره مدیریتی بوده 
که آخرین آن از روز 9 مهر ماه 1402 و با حضور محمد مهدی مســتقیمی به عنوان مدیرعامل آغاز شده و در حال حاضر یک  سال از 

آن تاریخ گذشته است.
این در حالی است که در شروع مدیریت جدید، شرکت ایریتک 14 پروژه در ســبد پروژه های خود داشت که بیش از دو سوم آن ها با 
رکود، کمبود نقدینگی کارفرمایان، کسر بودجه های قابل توجه عملیاتی نســبت به قرارداد و زیان ده بودن برخی از آن ها، کمبود توان 
مدیریت پروژه و… مواجه بود. مضاف بر آن، نبود تناســب ســطح حقوق و دســتمزد پرسنل با متوســط بازار و فقدان برخورداری از 

رفاهیات حداقلی، حجم عظیمی از نارضایتی های بدنه سازمان را به دنبال داشت.
تمامی این موارد در کنار سایر مشکلات شرکت باعث شــد تا مدیریت جدید با به کارگیری نفرات قابل فعال در مجموعه ایریتک و یا 
از بیرون سازمان، با تشکیل کارگروه های متعدد نسبت به حل و فصل سریع مسائل و ساماندهی به وضعیت پروژه ها تا حد امکان 

اقدام کند. رئوس این فعالیت ها در دو بخش »پیشبرد پروژه ها« و »رشد و توسعه سازمانی« بوده است.

پیشبرد پروژه ها:
با هدف پیشبرد پروژه ها، سرکشی مستمر مدیرعامل و معاونت پروژه ها به سایت پروژه ها و اطلاع از تمامی مشکلات آن ها و مذاکره 
با کارفرمایان و شنیدن خواسته های ایشان انجام شد. به علاوه، بیش از 40 جلسه بررسی مســائل و مشکلات پروژه ها و یافتن راه 
حل های عملیاتی با حضور تمامی معاونت ها و مدیران ارشد سازمان و شخص مدیرعامل برگزار شد که نتایج بسیار خوبی نیز برای 

پروژه ها به دنبال داشت. از مهم ترین نتایج به دست آمده می توان به موارد زیر اشاره کرد:
•  الزام به تحقق برنامه زمان بندی راه اندازی اولین آرک پروژه فولادســازی قائنات که در دوره مدیریتی قبل وعده داده شــده بود و در 
بهمن ماه 1402 بعد از گذشت 16 سال از آغاز این پروژه و با به کارگیری مدیر پروژه توانمند و از سر راه برداشتن موانع داخل سازمانی 

به انجام رسید.

•  به سرانجام رساندن موفقیت آمیز اولین ذوب پروژه فولادسازی قائنات در پایان شهریور ماه 1403 و برنامه ریزی برای اولین ریخته گری 
آن تا قبل از پایان سال جاری.

•  بهبود تیم مدیریت پروژه احیا اردبیل و حصول به پیشرفت های قابل توجه.
•  بهبود تیم مدیریت پروژه اقلید.

•  پیگیری مستمر در ارتباط با جلب همکاری شرکت دانیلی در پروژه فولادسازی و نورد قروه کردستان به منظور شروع هرچه سریع تر 
پروژه اصلی.

•  مذاکرات قراردادی و حقوقی متعدد با کارفرمای پروژه تغلیظ سنگ آهن سنگان به منظور تغییر مکانیزم اجرایی و مالی قرارداد در 
بخش های مختلف )E , P, C( از قیمت مقطوع به کاست پلاس و همچنین خدمات مدیریتی )MC( که خوشبختانه این موارد طی 

دو الحاقیه حل و فصل و از ضرر و زیان هنگفت ایریتک در این پروژه جلوگیری شد.
.)F( مذاکره و توافق با شرکت فولاد مبارکه، کارفرمای پروژه افزایش ظرفیت احیا مدول  •
•  مذاکره و توافق با شرکت فولاد هرمزگان، کارفرمای پروژه افزایش مخازن آهن اسفنجی.

•  مذاکرات مستمر قراردادی با کارفرمای طلای کردستان و در نهایت امضای الحاقیه هایی مبتنی بر تغییر مکانیزم مالی.
•  برنده شدن پروژه )EPC( نورد میلگرد شاخه و کلاف میبد در خرداد ماه سال جاری و شــروع فعالیت های این پروژه و مذاکرات با 

تکنولوگ های مربوطه از تیر ماه.

رشد و توسعه سازمانی:
شرکت بین المللی مهندسی ایران به منظور تقویت روند پیشرفت و رشد و توسعه سازمانی خود، اقدامات موثری را انجام داده است که 
از جمله می توان به ایجاد واحد استراتژیک و بهره گیری از خدمات مشاوران زبده متخصص به منظور تدوین استراتژی های کوتاه مدت 
و بلندمدت برای ایریتک با نظر سهام داران شرکت، بازبینی و بهینه سازی فرایند خرید به منظور چابک سازی هرچه بیشتر فرایند تامین 
در پروژه ها، احیای برند ایریتک با حضور پررنگ در رسانه ها و نمایشگاه ها و پنل های تخصصی با کمک نفرات متخصص تیم جدید 

روابط عمومی و برگزاری موفقیت آمیز مجمع سال 1402 ایریتک اشاره کرد.
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آیین مبادله قرارداد فروش سهام شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا به شرکت فولاد مبارکه در مرکز تجاری-اداری زرافشان بانک 
پارسیان برگزار شد که طی آن سهام این شرکت به ارزش 66 هزار میلیارد تومان به کنسرسیومی شامل فولاد مبارکه و فولاد کاوه واگذار 

شد.
اما این واگذاری چه آورده هایی را برای فولاد مبارکه و کانی سازان کیمیا خواهد داشت؟

1- آخرین گام های رسمی برای مبادله قرارداد فروش سهام شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا برداشته شد.
2- انعقاد این قرارداد اتفاق بزرگی است و می تواند نقطه عطفی در شکل گیری حرکت های معدنی  کشور باشد.

3- این قرارداد به نوبه خود بزرگترین معامله تاریخ فولاد مبارکه و به لحاظ رقم و عدد، در ســال جاری بزرگترین معامله بورســی بود؛ 
علاوه بر آن نیز این امر در کشور به عنوان بزرگترین مشارکت معدنی سال به شمار می رود و خرید سهام شرکت اوپال، تضمین کننده 

سودآوری گروه فولاد مبارکه در آینده خواهد بود.
4- اولین هدفی که از این مشارکت دنبال می شود، تامین پایدار گندله و کنسانتره مورد نیاز گروه فولاد مبارکه است. 

5- فولاد مبارکه امروز بزرگترین تولیدکننده فولاد کشــور و منطقه است و طی سال های گذشــته بزرگترین چالش آن در این صنعت 
تامین مواد اولیه بود که با اضافه شدن محدودیت های انرژی مشکلات وسیع تری  را تجربه می کند.

6- با توسعه هایی که در صنعت فولاد داریم در حال حاضر ظرفیت تولید این محصول در کشــور به نزدیک 50 میلیون تن رسیده و 
این در حالی است که با احتساب میزان تولید فولاد مبارکه با 100 درصد ظرفیت، میزان تولید فولاد کشور به میزان حدود 65 درصد 

از ظرفیت نصب شده است. 

فولاد مبارکه اصفهان بزرگتر می شود
7- تولید سالانه فولاد کشور، 55 میلیون تن برنامه ریزی شده و پروژه های در دست اجرا برای رسیدن به ظرفیت تولید 65 تا 68 میلیون 

تن فولاد در حال انجام است؛.
8- از سوی دیگر مجوز تولید تا 145 میلیون تن فولاد در کشور صادر شده و از این رو چالش تامین مواد اولیه برای تولید فولاد بسیار 

جدی و اجتناب ناپذیر است.
9- در حال حاضر ذخایر قطعی سنگ آهن کشور به میزان 3.3 میلیارد تن برآورد شده و اگر برنامه تولید فولاد کشور محقق شود، این 

ذخیره کمتر از 20 سال تکاپوی نیاز صنعت را خواهد داشت.
10- سرمایه گذاری فولاد مبارکه در اپُال برای این شرکت و گروه صنعتی کاوه پارس، تضمین کننده سرمایه گذاری های انجام شده گذشته 

است؛ از سوی دیگر، بهره برداری تخصصی از شرکت های گروه اپُال از دیگر اهداف قابل تحقق فولاد مبارکه است.
11- سودآوری شــرکت های زیر مجموعه فولاد مبارکه نسبت به شرکت های مشابه، بعضاً تا 3 برابر بیشــتر است. این نگاه در شرکت 

معدنی کانی سازان کیمیا نیز می تواند اجرا شود و سودآوری آن را بالا ببرد.
12- فولاد مبارکه یک مجموعه تخصصی است و گاه برخی قضاوت های غیر کارشناسی سود فولاد مبارکه را مبتنی بر رانت می دانند، 
در حالی که این سود بر پایه ی مدیریت بهینه، افزایش بهره وری، هم افزایی های شکل گرفته در زنجیره تامین فولاد مبارکه و دانش 
و تجربه مدیریتی چند دهه ای اســت که با بهره گیری از بنچمارک ها و بهترین های دنیا در این مجموعه و زیرمجموعه های آن شکل 

گرفته است.
13-شرکت معدنی کانی سازان کیمیا تاکنون نیز در تولید و سودآوری عملکرد مناسبی داشته و نگاهی حرفه ای بر آن حاکم بوده است. 
طبیعتاً ارتقای سودآوری شرکت اپُال و در نتیجه آن ارتقای سودآوری فولاد مبارکه و مجموعه های کاوه پارس، در ادامه روند فعالیت 

این مجموعه دنبال خواهد شد.
14- هم افزایی با فولاد سنگان به عنوان بزرگترین مجموعه صنعتی منطقه خواف، از دیگر اهداف فولاد مبارکه در خرید اپُال بوده است، 
مجموعه ای که در منطقه خراسان در همســایگی اپُال قرار دارد و توســعه های هدفمندی از جمله تولید 5 میلیون تن کنسانتره و 5 

میلیون تن گندله برای آن تعریف شده است.
15- این مجموعه  علاوه بر آن که بیش از 30 درصد از فولاد را تولید می کند، تولیدکننده اصلی ورق های فولادی کشــور است و سال 
گذشته عنوان صادرکننده اول غیر نفتی کشور را از آن خود کرده است؛ با این شــرایط ما در حوزه بالادست چالش داریم و این خرید 

گام بلندی است که ما را هر چه بیشتر به توازن در گروه فولاد مبارکه نزدیک می کند.
16- طی سه سال اخیر استراتژی فولاد مبارکه توسعه متوازن بوده و این توسعه در حوزه تامین انرژی برق، گاز و آب دنبال شده است 
به طوری که فولاد مبارکه موفق شد پروژه های احداث و راه اندازی نیروگاه های 914 مگاواتی سیکل ترکیبی و 600 مگاواتی خورشیدی 

را در دستور کار قرار دهد و هر دو را وارد مدار کند. 
17- در حوزه تامین گاز نیز مطالعات لازم انجام شده و به زودی قرارداد میادین گازی فولاد مبارکه به امضا خواهد رسید.

18-فولاد مبارکه در حوزه معدن نیز سرمایه گذاری های قابل توجهی داشــته و خرید صورت گرفته، اتفاق بزرگی است که ما را چندین 
گام در مسیر دستیابی به اصول توازن پیش خواهد برد.

19- هم افزایی فولاد مبارکه با هلدینگ تخصصی فولادی معدنی بنیاد مســتضعفان در دســتور کار اســت و همــه صنایع بزرگ دنیا 
با اتفاقاتی از این دست مواجه هستند که شــرکت ها به ادغام های هدفمند، مشارکت های هوشــمند و اتحادهای استراتژیک روی 

آورده اند.
20- امروز رقابت در بازارهای جهانی حرف اول را می زند و برخی شرکت در طی زمان به دلیل فقدان توجه به مشارکت اصول رقابت در 

بازار و نداشتن نگاه هوشمندانه از چرخه رقابت خارج شدند.
21-در حال حاضر شاهد ادغام های هوشمند و ارتباطات استراتژیک در سطح ملی و بین المللی هستیم که نقش بزرگی در شرکت های 

معدنی، صنعتی و حوزه های مختلف خودرو ایفا کرده اند. 
22-در این زمینه می توان به شرکت هایی نظیر بی اچ بی بیلتون و آرسلورمیتال اشــاره کرد که البته هر دوی این شرکت ها همجنس 
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بودند و ادغام نامتجانس سومیتومو کورپوریشن نیز نمونه ای قابل اشاره به شمار می رود.
23- صدور مجوز برای 200 شرکت فولادی برای تولید 200 میلیون تن فولاد فاجعه است چراکه از این تعداد 75 شرکت کمتر از 500 

هزار تن تولید دارند و شرکت های رقابت پذیری نیستند.
24-خرید سهام شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا آینده تأمین مواد اولیه فولاد مبارکه را تضمین کرد و با ورود فولاد مبارکه به 

این شرکت سوددهی آن چندین برابر خواهد شد.
25- بانک پارسیان در سال 93 در یک مناقصه با مشارکت 60 به 40 وارد سیاست های زنجیره صنعت فولاد در راستای سیاست های 

کشور و فرمایشات رهبر معظم انقلاب در بخش معدن شد.
26- سرمایه گذاری بر اساس طرح توازن صنعت فولاد یکی از اقدامات کارشناسی شده بود، که کسری ها را مدیریت کرد.

27- قبل از ورود فولادســازان به حوزه معدن ، درگیری با صاحبان معادن و  دراختیار قرار ندادن ســنگ آهن به چرخه تامین فولاد از 
معضلات بود. 

28- امروز فولاد مبارکه و فولاد کاوه پارس به مجموعه بزرگ معدنی کشور وصل شدند و آینده تأمین مواد اولیه خود را تضمین کردند. 
29- کانی سازان کیمیا برای تولید 5 میلیون تن گندله و 5 میلیون تن کنســانتره وارد این عرصه شده، برای تولید کنسانتره همکاری 
با ایتالیایی ها را در دستور کار داشــت که به علت تحریم ها آنها همکاری را قطع کردند اما شــرکتی آلمانی در این زمینه با این شرکت 

همکاری کرد.
30- نزدیکی شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا به شرکت فولاد سنگان یکی از مزایای این شرکت برای فولاد مبارکه است.

31- همچنین سیستم این مجموعه بر اساس سیستم فولاد مبارکه طراحی شده و چارت سازمانی و شرح وظایف نیز مطابق با فولاد 
مبارکه است.

32- صنایع معدنی کانی سازان کیمیا تاکنون بیش از 20 همت سود داشته و بین سهامداران تقسیم کرده است با ورود فولاد مبارکه 
این سود چندین برابر خواهد شد، ما زمانی بود که بیش از 12 هزار میلیارد تومان کالا روی زمین داشتیم اما با ورود شرکت فولاد مبارکه 

و شرکت کاوه پارس که مصرف کننده هستند، این مشکل برطرف خواهد شد.

 بخش معدن در کشورمان از مرحله اکتشاف گرفته تا اســتخراج و فرآوری با مشکلات متعدد مواجه است. به طور مثال در مقوله 
اکتشــافات، در موضوع آنالیز مشــکلات زیادی داریم. ما به معدنکاری روتین و به عیارهای روتین در کشور عادت کرده ایم و کاری به 
قیمت های جهانی نداریم. به طور مثال وقتی قیمت جهانی مس پایین می آید، ما همچنان عادت کرده ایم که عیارمان را تا نیم یا 7 
دهم پایین بیاوریم آن هم مس اکســیدی، یا وقتی قیمت جهانی مس به 10 هزار دلار می رسد انگار نه انگار که بر اساس این قیمت 

»عیار حد« تغییر می کند و این مسائل اصلًا در بازار ما جا نمی افتد. لذا در مباحث آنالیزی حتی در base metal ها مشکل داریم. 
در مقوله by product ها؛ بطور مثال هیچ مسی در جهان بدون by product نیست و گاهاً عیار طلا، عیار مولیبدن و ... آن بالاست 
و در همه جای جهان این ها استحصال می شــود. یا هیچ کنسانتره ســربی را نمی توان پیدا کرد که مقداری عیار نقره نداشته باشد. 

همچنین عناصر نادری که داخل آپاتیت ها، فلدسپات ها و غیره وجود دارد را کسی در کشورمان بررسی نمی کند.
در مقوله استخراج، یکی از چالش های اساسی این است که ماشین آلات ما فرسوده است. همین مساله سبب می شود قیمت تمام 
شده ما بالا و میزان استخراج ما پایین باشد. این در حالیست که اگر بخواهیم معدنکاری زیرزمینی انجام دهیم باید موضوع نگهداری 
مان بسیار قوی باشد. این ها اتفاقاتی است که سبب می شود قیمت تمام شده ما در مقوله استخراج بالا برود و نتوانیم در بازارهای 
جهانی قابل رقابت باشیم؛ با این وجود برای تعدیل قیمت بر مسائلی همچون هزینه های کارگری، ایمنی و استاندارد کار می کنیم که 

درست نیست.
در موضوع فرآوری نیز بسیار نوپا هستیم و همچون کودکی هستیم که تازه در حال گام برداشتن است. در این مقوله بسیار کوچک 
مانده ایم و رشد نکرده ایم. کارخانه های فراوری ما حتی در کنسانتره سازی های معمولی سر صدا، انفجار، گرد و خاک، حمل و نقل در 
جاده های روستایی و ... دارند اما شاید ساعتی فقط 10 تن کار می کنیم، این در حالیست که بخصوص در یک دهه اخیر سازنده های 
تجهیزاتی همچون سنگ شکن ها، فیلتر پرس ها، سلول های فلوتاسیون و غیره در کشور داشتیم که می توانند احجام بزرگ هم بسازند. 
امروز در جهان از ماشین آلات قدم زن استفاده می کنند تا تناژ بیشتری را جابجا کنند و همچنین از آسیاب های غول پیکری استفاده 

می کنند که بتوانند تناژ معدن کاری شان را بالا ببرند.
امروز باید به سمت و سویی برویم تا تناژ معدن کاریمان بالا رفته و فراوری و تناژ فرآوری را با میزان بالاتری داشته باشیم. همه اینها 

در حالیست که دانش فنی لازم را در اختیار نداریم و بخشی از معضل نیز به دلیل آن است که "معدن کاری مان از سر سیری است".
با وجود دغدغه ها و مشکلات یاد شــده، اما آینده بخش معدن کشور را مثبت می بینم. بخشــی از این دغدغه ها خود به خود و با 

گذشت زمان از بین خواهد رفت، نه اینکه هنر مدیریتی ما باشد بلکه جبر روزگار آن را به پیش می برد! 
امروز تعداد زیادی فارغ التحصیل دانشگاهی بخش معدن در کشور داریم که حتی 10 درصد آنان بخواهند در بازار خودی نشان دهند 

مثلًا روی باطله های معدنی کار کنند و کنار سرمایه گذاران قرار بگیرند، می توانیم اتفاقات خوبی را شاهد باشیم.
همچنین حجم زیادی از نقدینگی در کشور وجود دارد که هر از گاهی به بخش معدن سر می زند و ما را چند پله جلو می اندازد که یکی 
از نشانه های این مساله را در زیاد شدن تعداد آزمایش گاه ها در کشور شاهدیم. همچنین هر از گاهی شاهدیم معادن بزرگ کشورمان 
به ویژه در عرصه سنگ آهن و مس دست به دست هم داده و کارهای اکتشافی و غیره انجام می دهند و این مسائل بسیار خوشحال 
کننده است و باید همین گونه باشــد. همانطور که در دنیا نیز به همین ترتیب است.  همچنین در مقوله مسئولیت اجتماعی، این 
شرکت ها بخشی از درآمدشان را به عنوان سرمایه گذاری در بخش های مختلف می برند و خدمات ارائه می دهند که به معنی کمک به 
توسعه یافتگی مناطق است، اما باید گفت جای آنها در موضوع فراوری خالی است. در این زمینه امیدواریم شرکت ها به سرمایه گذاری 

روی آورده و تجهیزات جدید بیاورند و به ویژه از روش های حرارتی هراس نداشته باشند.

معدن کاری در ایران »از سر سیری« است
یادداشتی از محسن همتی، استاد دانشگاه و صاحب نظر حوزه فرآوری معدن
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 شروع اختلافات اروپا و آمریکا در مساله اوکراین
تحلیلگر ارشد بازار مواد اولیه و فولاد گفت: معتقدم اروپا از آمریکا فاصله خواهد گرفت، زیرا نخستین کار ترامپ پایان بخشیدن به 
جنگ اوکراین خواهد بود و حتی این بحث مطرح شــده که در اتحاد با آقای پوتین برای 20 سال مانع حضور اوکراین در ناتو خواهد 

شد و همین مسئله شروع اختلافات با اروپا خواهد بود.
وی افزود: اما شاید همین اختلافات سبب شود اروپا تا اندازه ای تمایل بیشتری به ایران نشان دهد؛ در این صورت ممکن است ما 

شانسی برای انجام تجارت با اروپا داشته باشیم.
جعفری طهرانی ادامــه داد: فراموش نکنیم تــا زمانی که تحریم ها پابرجاســت، این اتفاقــات به این صورت نخواهــد افتاد و خیلی 
خوشبینانه است که کاهش روابط اقتصادی و تجاری اروپا و آمریکا سبب شــود ما شانسی در جهت توسعه تجارت از جمله واردات 
ماشــین آلات و تجهیزات از اروپا )به ویژه ماشــین آلات و تجهیزات کارخانه های فولاد هفتگانه که در مرحله آهن اســفنجی متوقف 

شدند( داشته باشیم.
خاطرنشان می شود زمانی که برجام به هم خورد، تحویل ماشین آلات به صورت کامل اتفاق نیفتاد.

وی با بیان اینکه معتقدم بازار کامودیتی ها کمی رونق خواهد گرفت، یادآور شد: اکنون یک ماه و نیم تا پایان سال میلادی باقی مانده 
که در دوره آقای بایدن خواهد بود، با آن حال سیاست هایی که آقای ترامپ خواهد داشت در بازار تاثیرگذار خواهد بود و بازار با توجه 

به افق افزایش قیمت نفت، در رابطه با کامودیتی ها مثبت خواهد شد.
تحلیلگر ارشد بازار مواد اولیه و فولاد اظهار داشت: چین در یک ماه و نیم آینده تا پایان سال جاری میلادی، درصدد است که به رشد 

اقتصادی 5 درصدی دست یابد. با این حال هنوز چین پس از انتخاب آقای ترامپ بخشنامه جدیدی صادر نکرده است.
وی اضافه کرد: اما معتقدم برنامه حمایتی که چین در جهت حمایت از ســاخت و ساز، مســکن و اقتصاد خود طراحی کرده و فعلا 
10 تریلیون یوان )1390 میلیارد دلار( بر اساس خروجی نشســت اخیر کنگره در 8 نوامبر اختصاص داده و احتمالا سعی خواهد کرد 
با قدرت بیشتری در مدت زمان باقی مانده تا پایان ســال جاری میلادی و حتی تا پایان ژانویه )تا قبل از عید شکوفه های چین( به 

حمایت مالی خود ادامه دهد، این حرکت موجب تقویت بازار کامودیتی ها از جمله فولاد خواهد شد.
جعفری طهرانی تاکید کــرد: پیش بینی برای بعد از ژانویه )یعنی دهم بهمن به بعد( کمی زود اســت و اگــر بخواهیم پیش بینی در 

خصوص بازار داشته باشیم، با توجه به متغیرهای زیادی که وجود دارد باید به همین پیش بینی های دو تا سه ماهه اکتفا کنیم.

 تحلیلگر ارشد بازار مواد اولیه و فولاد گفت: پیش بینی می شود در مدت زمان باقی مانده تا پایان سال 2024 میلادی و حتی تا پایان 
ژانویه 2025، شاهد تقویت جزئی کامودیتی ها در جهان باشیم؛ با این حال پیش بینی های بعد از آن با توجه به تنوع شاخص های 

تاثیرگذار نمی تواند چندان دقیق باشد.
»کیوان جعفری طهرانی« در گفت وگو با سایت خبری تحلیلی معدن24 افزود: نتایج انتخابات آمریکا در بازار کامودیتی ها، تجارت بین 

المللی ایران و حتی در وضعیت اقتصادی داخلی کشور بسیار تاثیرگذار خواهد بود.
وی گفت: این آقای ترامپ با ترامپ قبلی متفاوت است و با 78 سال سن، بیش از یک دوره نمی تواند رئیس جمهور ایالات متحده 

باقی بماند و حتی از زمانی که بایدن رئیس جمهور آمریکا شد ایشان 6 ماه پیرتر است.
جعفری طهرانی یادآور شد: فراموش نمی کنیم در تاریخ آمریکا وی نخستین رئیس جمهوری است که کامبک زده و دو دوره انتخاب 

شده است؛ این مسئله بی سابقه بوده و قدرت مضاعفی به وی خواهد داد چرا که هم کنگره و هم مجلس سنا را در اختیار دارد.
وی گفت: معتقدم ترامپ خیلی با احتیاط و مطالعه شده اقدام خواهد کرد. همچنین با توجه به اعلام نتایج انتخابات آمریکا و اینکه 
7 ایالت تاثیرگذار رای الکترال خود را به ترامپ دادند که در نوع خود بی نظیر بود، نشان می دهد سیاست هایی که ترامپ در ابتدای 

انتخابات اعلام کرده تاثیر زیادی روی افراد مقیم آمریکا داشته است.
تحلیلگر ارشد بازار مواد اولیه و فولاد اظهار داشت: معتقدم جمهوری خواهان دو دوره بر سر کار خواهند بود و معاون آقای ترامپ در 
مسند قدرت در دوره دوم باقی خواهد ماند و ترامپ در چهار سال دوم با 82 سال سن نقش دولت در سایه را ایفا خواهد کرد؛ همان 
کاری که پوتین بین ســال های 2008 تا 2012 میلادی کرد و به معاون خود اجازه داد رئیس جمهور شــود، اما کنترل همه چیز دست 

خودش بود.
وی تصریح کرد: با توجه به بازگشت قوی ترامپ و رد همه پرونده های قضایی که علیه وی وجود داشت، اکنون با قدرتی که در مجلس 

و کنگره دارد عملًا مصونیتی یافته که سبب می شود سیاستی به پیش ببرد که بتواند برای دو دوره ماندگار شود.
جعفری طهرانی اضافه کرد: حتی شاهدیم فدرال رزرو )بانک مرکزی آمریکا( نیز نرخ بهره را کاهش داده است، در حالی که اعلام می شد 
به هیچ عنوان تحت تاثیر ریاست جمهوری قرار نخواهد گرفت؛ اما معتقدم فدرال رزرو نیز نمی تواند کاملا به صورت مستقل عمل 

کند و با این کاهش نرخ بهره خواسته که قیمت کامودیتی ها افزایش یابد. 
اختلافات چین و آمریکا سود خاصی برای ایران نخواهد داشت

وی اظهار داشت: برخی می گویند اختلافات آمریکا و چین در خصوص اعمال محدودیت بر واردات فولاد و آلومینیوم چین، به نفع 
ایران است، اما معتقدم چنین چیزی نیســت؛ زیرا ایران بازیگر مهمی در این قضیه نیست که در صورت لطمه رابطه چین با آمریکا، 

آنها بخواهند به طرف ایران بیایند.

کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد و مواد اولیه:

پیش بینی تقویت جزئی بازار کامودیتی ها 
تا پایان سال جاری میلادی

  اختلافات احتمالی اروپا و چین با ترامپ، سود چندانی
 برای اقتصاد ایران ندارد 
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یکی از مهمترین پیش نیازهای ترقی و پیشرفت بنگاه های اقتصادی در فضای رقابتی کسب وکار امروز، تولید کالاها و محصولات 
رقابت پذیر و با کیفیت بالا است. کیفیت محصول همواره عاملی برای اعتبار بخشیدن به جایگاه برند سازمانی در ذهن مشتریان 
و جلب رضایت آن ها محســوب می شود. از این رو، شــرکت جهان فولاد سیرجان در ســال های اخیر بر ارتقای کیفیت محصولات 
مطابق با استانداردهای بین المللی و همراستا با انتظارات مشتریان متمرکز شده است. گستردگی زنجیره ارزش در این مجموعه که 
به عنوان مزیت رقابتی ارزشمندی نیز تلقی می شود بر اهمیت حفظ و ارتقای کیفیت محصول می  افزاید. بنابراین راهبردهای این 
شرکت در سال های اخیر به سمت مدیریت کیفیت کارآمدتر و جامع تر هدایت شده اند. دریافت گواهی نامه ها و استانداردهای ملی 
و بین المللی مهر تاییدی بر کیفیت محصولات این شرکت است. شرکت جهان فولاد سیرجان با توجه توانمندی در تولید محصولات 
باکیفیت و چشم اندازهای خود، طرح های افزایش ظرفیت تولید و توسعه سبد محصول را در دستور کار دارد و با بهره برداری از این 

طرح ها و عرضه محصولات باکیفیت، نقش و جایگاه این شرکت در بازار داخلی و بین المللی ارتقا می یابد.
جلب رضایت مشتریان یکی از اصول اساسی پیشرفت و توسعه هر بنگاه اقتصادی و صنعتی به شمار می آید که این مهم با ارائه 
محصولات باکیفیت و مطابق با نیاز مشــتری محقق می شــود. به طور کلی، مقوله کیفیت در حوزه کســب وکار بــه صورت تولید 
محصول منطبق با چارچوب ها و اســتانداردهای از پیش تعیین شده تعریف می شــود، اما در مفهوم عمیق تر کیفیت را می توان 
پارامتری برای انعطاف پذیری بیشتر سازمان برای پاسخگویی به درخواست های منطقی مشتریان نیز تعریف کرد. این مقوله مهم 
علاوه بر اینکه فاکتور حائز اهمیتی برای افزایش رضایتمندی مشــتری است، پیش شرط مهمی برای ارتقای سطح رقابت پذیری و 
افزایش سودآوری بنگاه های اقتصادی نیز محسوب می شود. به طور کلی، توجه به ارتقای کیفیت محصول با هدف جلب رضایت 
مشتری و توســعه بازار موجب بهبود عملکرد و افزایش بهره وری در تمام ابعاد و بخش های ســازمان نیز خواهد شد. با توجه به 
اهمیت و جایگاه کیفیت، شــرکت جهان فولاد سیرجان راهبردهای اساســی و کارآمدی را برای ارتقای مستمر کیفیت محصولات 
خود دنبال می کند. این فعال برجسته زنجیره فولاد کشور که ســبدی متنوعی از محصولات فولادی شامل آهن اسفنجی، شمش 
و گریدهای مختلف میلگرد را به بازار عرضه می کند، کیفیت را به عنوان کلیدی برای تمایز محصولات و خدمات تلقی می کند و با 
بهینه ســازی فرآیندهای تولید، انجام آزمایش های کنترل کیفی و رعایت الزامات مشتریان در مسیر تولید محصولات باکیفیت تر 

گام برمی دارد. 

یک جریان سیستماتیک
شرکت جهان فولاد سیرجان به عنوان شرکتی پیشرو در تولید محصولات باکیفیت در بازارهای داخلی و بین المللی شناخته می شود. 
در اختیار داشتن زنجیره فولاد از آهن اسفنجی تا میلگرد یکی از نقاط قوت این شــرکت به شمار می آید، زیرا از این طریق می توان 
کیفیت ماده اولیه را به صورت سیستماتیک و مرحله به مرحله بررسی و مدیریت و در نهایت محصولی مطابق با استاندارد و انتظار 
مشتری را به بازار عرضه کرد. از آنجایی که فعالیت شرکت جهان فولاد سیرجان به چند بخش مجزا یعنی واحد احیای مستقیم، 
ذوب و نورد تقسیم می شــود، پارامترهای کیفی محصول هر واحد تولیدی در آزمایشــگاه های کنترل کیفی مورد بررسی و ارزیابی 
قرار می گیرند و عیوب و اشکالات احتمالی آن ها برطرف می شود. گندله سنگ آهن به عنوان خوراک ورودی واحد احیای مستقیم از 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر و با استفاده از نوار نقاله به کارخانه منتقل می شود. نخستین اقدامات کنترل کیفی در این شرکت 
از بررسی و بازبینی کیفیت مواد اولیه آغاز می شود تا آهن اسفنجی تولیدشده با درجه متالیزاسیون )فلزشدگی( که مستقیما خوراک 
ورودی واحد فولادسازی را تامین می کند، نسبتا بالایی داشته باشد. با توجه به کنترل های انجام شده درجه فلزشدگی آهن اسفنجی 
در واحد احیای مستقیم به طور میانگین برابر با 91 درصد، آهن کل )Fe Total( برابر با 86/95 درصد و میزان کربن برابر با 2/46 
درصد در سال 1402 بوده است. در نمودار یک میانگین درجه متالیزاسیون و آهن کل آهن اسفنجی تولیدشده شرکت جهان فولاد 

سیرجان در سال گذشته مشاهده می شود.
بدیهی است که کیفیت آهن اسفنجی به عنوان محصول میانی و خوراک واحد فولادسازی به صورت مستقیم بر کیفیت محصولات 
نهایی تاثیر می گذارد. در واحد فولادســازی نیز دو پارامتر نرخ مذاب و درصد آهن اسفنجی مصرفی به صورت مستمر اندازه گیری 
می شوند و میانگین آن ها در سال گذشته به ترتیب برابر با 82/83 و 86/76 درصد بوده است. میلگرد نیز آخرین محصول زنجیره 
ارزش در شرکت جهان فولاد سیرجان است که خوراک ورودی آن از واحد فولادسازی تامین می شود. در واحد نورد این شرکت کلیه 
الزامات مدنظر در تولید انواع گریدهای میلگرد باکیفیت از جمله اندازه، وزن مناسب، استحکام کششی، نقطه شکست یا تسلیم و 
... نیز مورد بررسی قرار می گیرند و پارامترهایی نظیر کربن که به صورت مستقیم بر خواص مکانیکی میلگرد تاثیر می گذارند، کنترل 
می شوند و مطابق با انتظارات مشتری قابل تغییر هستند. باید در نظر داشت که میلگرد تولیدشده در شرکت جهان فولاد سیرجان 
بر اساس استانداردهای ملی و بین المللی به بازار عرضه می شود که این مســئله زمینه ساز تبدیل شدن برند این شرکت به یکی از 
عرضه کنندگان برجسته این محصول در بازارهای داخلی و جهانی است. توجه به الزامات و انتظارات مشتریان و رشد شاخص های 
کمی و کیفی تولید در شرکت جهان فولاد سیرجان موجب شده است تا این شرکت به عنوان واحد نمونه صنعتی در کشور معرفی 
شود. این شرکت موفق به ثبت 65 رکورد کمی و کیفی در سال 1402 تولید شد که مهمترین این دستاوردها رکوردهای سالانه این 

شرکت در تولید آهن اسفنجی، نرمه، بریکت و میلگرد است.

تکیه بر مزیت های رقابتی
شرکت جهان فولاد سیرجان با تمرکز بر بهبود مســتمر کیفیت محصول موفقیت ها و دســتاوردهای فراوانی را در سال های اخیر 
داشته که بدون  شک با برنامه ریزی و استقرار سیستم های مدیریت کیفیت محقق شده است. با این وجود این شرکت مزیت های 
دیگری نظیر دسترسی به تکنولوژی به روز و برخورداری از ســطوح بالای دانش فنی و تخصص منابع انسانی و میزان آماده به کاری 
تجهیزات و ماشین آلات دارد که بر ارتقای کیفیت محصول مطابق با استانداردهای بین المللی و انتظارات مشتری تاثیرگذار بوده اند. 
با توجه به این مسئله، شرکت جهان فولاد سیرجان به عنوان اولین تولیدکننده شمش فولادی با کیفیت در منطقه گل گهر موفق 
به کسب موفقیت های فراوانی در حوزه مشتری مداری و تعهد به تولید محصولات باکیفیت در سال گذشته شده است که از جمله 
آن ها می توان به دریافت گواهی نامه استاندارد بین المللی رضایتمندی مشــتریان )ISO 10004( و  سیستم مدیریت رسیدگی به 
شکایات مشتریان )ISO 10002( اشاره کرد. شرکت جهان فولاد ســیرجان پیش از این نیز استانداردهای مختلفی مانند مدیریت 
کیفیت، مدیریت زیست محیطی )ISO 9001(، مدیریت انرژی )ISO 14001(، مدیریت ایمنی و بهداشت )ISO 45001( و گواهی نامه 

کیفیت محصول )CE( اتحادیه اروپا را دریافت کرده است که همگی کیفیت محصول این شرکت را تضمین می کنند.
گفتنی است شرکت جهان فولاد سیرجان در کنار ارتقای مستمر شاخص های کیفی، موضوع توسعه کمّی و توسعه سبد محصولات 
را نیز با جدیت دنبال می کند. در وهله نخســت فاز دوم واحد احیای مســتقیم این شــرکت با ظرفیت یک میلیون و 50 هزار تن 
محصول در خردادماه ســال جاری به بهره برداری رســیده و در مدار تولید قرار گرفته اســت. علاوه بر این، واحد احیای مســتقیم 
مگامدول با ظرفیت تولید یک میلیون و 760 هزار تن این شــرکت نیز در دست احداث قرار دارد. در این کارخانه به منظور کاهش 
مصرف انرژی، ارتقای ســطح بهره وری و حفظ و ارتقای کیفیت محصول از تکنولوژی هات شارژ استفاده می شود و خوراک ورودی 
بدون نیاز به پیش گرم به واحد فولادسازی منتقل خواهد شد. پروژه فولادســازی با ظرفیت تولید سالانه یک میلیون و 500 هزار 
تن بلوم و بیلت در سال، یکی از طرح توسعه ای شرکت جهان فولاد سیرجان تلقی می شود که مطابق با آخرین فناوری های روز و به 
صورت هات شارژ در دست احداث قرار دارد. از دیگر پروژه  های در دست اقدام این شرکت می توان به پست برق، کارخانه اکسیژن 

و پروژه کلاف آلیاژی بردسیر اشاره کرد.
گفتنی است کلیه طرح ها و پروژه های توسعه ای شرکت جهان فولاد سیرجان با توجه به توانمندی های تولید محصولات باکیفیت 
در دست احداث و بهره برداری قرار گرفته اند. البته باید در نظر داشت که این شرکت به واسطه قرارگیری در منطقه گل گهر به انواع 
روش های حمل از جمله جاده ای و ریلی دسترسی دارد. بنابراین به جرات می توان گفت که این شرکت از موقعیت استراتژیکی برای 

توسعه کیفی محصولات، برگ برنده شرکت جهان فولاد سیرجان

کلید خلق تمایز
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فروش و ارسال محصول برخوردار است و می تواند به بهترین شکل رضایت مشتریان خود را جلب کند. به علاوه شرکت جهان فولاد 
سیرجان موقعیت مناسبی به لحاظ دسترســی به آب های آزاد دارد و به این ترتیب با ارائه سبد محصولاتی متنوع و باکیفیت در 
 بازارهای بین المللی می تواند جایگاه خود را به عنوان برند معتبر ایرانی تولید محصولات فولادی در بازارهای بین المللی ارتقا دهد.

 
 

 

 علی محمدی مدیرعامل شرکت فولاد اکسین با بیان اینکه درهای فولاد اکســین به روی همه شرکت های دانش بنیان و توانمند 
داخلی برای جهش تولید باز است، گفت: اکسین با تامین نیاز صنایع استراتژیک کشور، به شایستگی توانایی خود را اثبات کرده است.

علی محمدی مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان در گفتگو با خبرنگار معدن24 ،با اشاره به استقبال این شرکت برای ارتقا سطح 
همکاری ها با صنایع و شرکت های دانش بنیان، اظهار کرد: همه تلاش ما در مجموعه شرکت فولاد اکسین خوزستان این است تا با 
تعامل هرچه بیشتر با شرکت های دانش بنیان زمینه را برای جهش تولید در صنعت فولاد، افزایش بهره وری و صادرات محصولات 

این بخش فراهم کنیم.
وی با بیان اینکه درهای اکسین به روی همه شرکت های فعال دانش بنیان و نوآور باز است و با آغوشی باز پذیرای همه این شرکت 
ها هستیم، افزود: چرخ فولاد اکسین خوزســتان با همت کارگران این مجموعه و همچنین تامین نیاز همین شرکت های فعال در 
حوزه های مختلف از جمله صنعت نفت وگاز می چرخد و از این رو به دنبال ارتقا هرچه بیشتر روابط با این حوزه هستیم تا بتوانیم 

محصولاتی را با ارزش افزوده بالا برای تامین نیاز های داخلی و بی اثر کردن تحریم ها تولید کنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان درخصوص دیپلماسی اکسین به منظور ارتقا توان رقابتی با شرکت های خارجی و صادرات 
محصولات این شرکت، گفت: در حال حاضر شرکت فولاد اکسین خوزستان یکی از صادرکنندگان برتر ورق های عریض در کشور است 
اما در تلاش هستیم تا بازارهای صادراتی شرکت را در کشورهای مختلف اروپایی، خاورمیانه و حوزه خلیج فارس گسترش دهیم و به 

بازارهای جدیدی ورود کنیم.
محمدی همچنین ضمن قدردانی از توان و تلاش های کارگران و پرسنل فولاد اکسین خوزستان تصریح کرد: نیروی انسانی توانمند، 
خلاق،زحمتکش و پای کار در اکسین باعث شده تا بتوانیم رکوردهای تولید بی نظیری را ظرف مدت یک سال اخیر به ثبت برسانیم و 
جهش تولید را به معنای واقعی محقق کنیم و در این زمینه با افزایش بهره وری و تولید محصولات با کیفیت توان رقابتی شرکت را 

در مقایسه با شرکت های خارجی ارتقا دهیم.
 وی با بیان اینکه در مجموعه اکسین به دنبال یک نگاه توسعه محور هستیم تا بتوانیم به توسعه کشور کمک کنیم، افزود: اکسین 
به دنبال آن است تا با تولیدات و ثبت رکوردهای تولید زمینه توسعه مجموعه خود را فراهم کند و سپس با تامین نیاز صنایع مختلف 
از جمله نفت و گاز و دیگر صنایع استراتژیک کشور زمینه را برای توسعه اقتصادی کشور و رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم سازد و 

پس از آن نیز با افزایش صادرات به ارتقا ارزآوری کشور کمک کند.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان با اشاره به اینکه این شرکت با تولیداتی که داشته، به شایستگی توانایی خود را در تامین 
نیاز داخل اثبات کرده است، تصریح کرد: تولید محصولات خاص در اکسین برای خنثی سازی تحریم ها و اجرای پروژه های عظیم در 
کشور و همچنین حضور در بازارهای جهانی گواه این مساله است که در اکسین به این خودباوری رسیده ایم که به هرچه میخواهیم 

دست خواهیم یافت و براساس فرمایشات مقام معظم رهبری به قله نزدیکیم.
محمدی در پایان ضمن ابراز امیدواری برای اجرای پروژه های عظیم در کشور با همراهی شرکت فولاد اکسین خوزستان خاطرنشان 
کرد: استفاده از توان و ظرفیت فولاد اکسین از سوی شرکت های توانمند و صنایع بزرگ کشور می تواند زمینه ساز توسعه اقتصادی 
کشور و جهش تولید باشد؛ در این راستا تعریف پروژه های کلان و همراهی و همدلی بخش های مختلف و استفاده از توانایی نیروی 

انسانی داخلی و سرمایه های عظیم موجود در این بخش می تواند تحقق بخش این مهم باشد.

علی محمدی مدیرعامل فولاد اکسین خوزستان:

دیپلماسی فولاد اکسین افزایش توان 
رقابتی با شرکت های خارجی است 

 تولید محصولات خاص در اکسین برای خنثی سازی تحریم ها
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مدیریت بهینه انرژی در شرایط دشوار
تابستان 1403 با کمبود برق برای واحدهای فولادی همراه بود، اما فولاد سنگان با مدیریت بهینه انرژی و برنامه ریزی 

دقیق، موفق شد اثرات این محدودیت را در حد امکان کاهش دهد. این شرکت با تکیه بر خرید برق تضمینی و مدیریت 

مصرف، توانست تولید خود را در سطح مطلوب نگه دارد و نیازهای بازار را پاسخگو باشد. این دستاوردها نشان دهنده 

اهمیت تدوین استراتژی های مدیریتی قوی برای مقابله با نوسانات انرژی و تداوم تولید در شرایط بحرانی است.

نقش فعال در توسعه و ارتقای علمی
فولاد سنگان علاوه بر دستاوردهای تولیدی و فروش، نقش فعال خود را در توســعه و ارتقای دانش نیز به خوبی اجرا 

نموده است. این شرکت با حضور در رویدادهای علمی، کنگره ها و کنفرانسهای مربوط و دوره های آموزشی منظم، تلاش 

کرده تا ضمن ارتقای دانش کارکنان خود تجربیات علمی و فنی خود را نیز با دیگر فعالان صنعت به اشــتراک بگذارد و 

به تقویت زیرساخت ها و ارتقای دانش صنعت فولاد کمک کند. همچنین، مشارکت در رویدادهای علمی و صنعتی، به 

گسترش تعاملات و تقویت شبکه همکاری های بین بخشی منجر شده است.

چشم انداز روشن با بهره گیری از نیروی انسانی متخصص
شرکت فولاد ســنگان با تکیه بر نیروی انســانی متخصص و به کارگیری راهبردهای خلاقانه، در مســیر ثبت رکوردهای 

جدید و تحقق اهداف توسعه ای خود قرار گرفته است. این شرکت با ایجاد شرایط مناسب برای رشد و ارتقای کارکنان، 

توانسته تیمی کارآزموده و متعهد را پرورش دهد که در تحقق برنامه های کلان و دستیابی به اهداف تولیدی و فروش، 

نقش کلیدی ایفا می کنند.

پیشروی در تحقق ظرفیت اسمی تولید
بر اساس استراتژی های تدوین شده، فولاد سنگان هدف گذاری خود را برای دستیابی به تولید مطابق با ظرفیت اسمی 

خود در سال جاری قرار داده است. با توجه به پیشرفت هایی که تا پایان 7 ماه اول سال جاری حاصل شده است، این 

شرکت با مدیریت بهینه منابع و بهره گیری از تجهیزات نوین، به هدف خود نزدیک شده و انتظار می رود بتواند به طور 

پایدار به تولید هدف گذاری شــده دست یابد. دســتیابی به این هدف، نقش اساســی در تأمین پایدار مواد اولیه برای 

هلدینگ فولاد مبارکه و سایر شرکت های وابسته دارد.

شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، به عنوان یکی از بزرگترین تولیدکنندگان گندله سنگ آهن در ایران، در 7 ماهه اول 

سال 1403 توانسته با اتکا به برنامه ریزی های مدبرانه و تمرکز بر ارتقای کیفیت محصولات، به دستاوردهای شایانی در 

تولید و فروش دست یابد. رشد تولید و افزایش فروش این شرکت، بیانگر توجه به توسعه پایدار، بومی سازی فناوری ها، 

بهبود بهره وری و مدیریت کارآمد منابع است. دستاوردهای شــرکت صنایع معدنی فولاد سنگان در 7 ماهه اول سال 

1403 نشان از حرکت موفق این شــرکت در مسیر توســعه و افزایش تولید دارد. رشــد 43 درصدی در فروش و تولید 

بیش از 3.2 میلیون تن گندله و رشد 17 درصدی تولید کنسانتره نسبت به مدت مشابه سال قبل، بیانگر تمرکز بر تولید 

با کیفیت و برنامه ریزی هدفمند است. همچنین، این شرکت با بومی ســازی تجهیزات کلیدی، مدیریت بهینه انرژی و 

استفاده از نیروی انسانی متخصص، گام های موثری در راستای خودکفایی صنعتی و توسعه پایدار برداشته است.

فولاد سنگان توانسته با اتخاذ استراتژی های نوآورانه و حرکت به سمت استفاده از تکنولوژی های روز دنیا، برنامه ریزی 

لازم برای افزایش ظرفیت تولید گندله خود را از پنج میلیون تن در ســال به هفت و نیم میلیون تن را انجام داده است 

و عملیات اجرای این پروژه بزرگ نیز شروع شده که با پیشــرفت خوبی نیز همراه است. پروژه احداث کارخانه کنسانتره 

هماتیتی به  ظرفیت 2.5 میلیون تن، احداث نیروگاه برق بادی به ظرفیت 200 مگاوات، پروژه سیستم مکانیزه انباشت 

باطله برای سومین بار در جهان و نخستین بار در خاورمیانه ها بخشی از پروژه های بزرگ توسعه ای فولاد سنگان است 

که نقش بسیار مهمی در توسعه پایدار شرق کشور، اشتغالزایی و رشد تولید در زنجیره فولاد کشور ایفا خواهد کرد.

تمرکز بر بومی سازی و کاهش وابستگی
شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان در راستای کاهش وابستگی به تجهیزات و فناوری های خارجی، توانسته تجهیزات 

کلیدی همچون دستگاه “لاینرهندلر” را بومی سازی کند. این اقدام، یکی از گام های مهم در جهت خودکفایی صنعتی 

به شــمار می آید که منجر به کاهش هزینه های تولید و افزایش بهره وری می شــود. فولاد ســنگان پیش از این نیز با 

تدوین بیش از 7500 دفترچه فنی و بومی سازی 410 قطعه و 17 تجهیز، صرفه جویی ارزی  15 میلیون یورویی را رقم 

زده است.

اهرم های تکنولوژیک فولاد سنگان
 در راستای تعریف ظرفیت های جدید تولید
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 مدیرعامل شــرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران از افزایش 92 درصدی آمار فروش مواد معدنی ایمیدرو و ایمپاسکو در هشت 
ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.

به گزارش روابط عمومی ایمپاسکو، خدایار کریم نژاد مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران گفت: طی هشت ماهه سال 
جاری حجم فروش مواد معدنی ایمپاسکو 92 درصد و مبلغ فروش 81 درصد افزایش نسبت به سال گذشته داشته است.

کریم نژاد توضیح داد: از ابتدای سال جاری تاکنون نزدیک به 4.5 میلیون تن ماده معدنی به ارزش حدود 18 هزار میلیارد تومان از 
محصولات تولیدی ایمیدرو و ایمپاسکو در بورس کالای ایران به فروش رسیده که در مقایسه با آمار دوره مشابه سال گذشته در حجم 

بیش از 90 و مبلغ فروش بیش از 80 درصد رشد داشته است.
وی افزود: مجموع فروش دوره مشابه سال گذشته 2.3 میلیون تن و به ارزش حدود 10 همت بوده است.

مدیرعامل ایمپاسکو با بیان اینکه بالاترین رشد فروش مربوط به کلوخه ســنگ آهن بوده است، عنوان کرد: فروش سنگ آهن 3.5 
میلیون و کلوخه سرب و روی 0.7 میلیون بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش 100 درصدی داشته است.

وی ادامه داد: از میزان فروش محصولات معدنی اشاره شده در سال جاری، سهم فروش ایمیدرو 3.7 میلیون تن معادل 5 همت و 
سهم فروش ایمپاسکو 0.8 میلیون معادل حدود 13 همت بوده است.

کریم نژاد تاکید کرد: شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران به نمایندگی از سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران کلیه 
محصولات تولیدی واحدهای تابعه ایمیدرو و ایمپاسکو را به صورت عرضه مستمر از طریق بورس کالای ایران به فروش می رساند.

وی تصریح کرد: با نگاهی به برنامه هفتم توسعه و نقش معدن و صنایع معدنی در ایجاد اشتغال و تحقق رشد 13 درصدی در این 
بخش نیازمند حمایت از توان تولید داخلی و کمک به چرخه اقتصادی هستیم.

مدیرعامل ایمپاسکو با تاکید بر اینکه دستیابی به هدف رشد 8 درصدی برنامه هفتم توسعه در کشور، رشد متوازن همه بخش ها 
به خصوص توسعه معادن و صنایع معدنی تحقق یافتنی است، خاطرنشان کرد: در این راستا ایمپاسکو از کلیه ظرفیت های قانونی 
ممکن از قبیل فروش های اعتباری بر اساس ماده 9 قانون رفع موانع تولید، برون سپاری معادن و صنایع معدنی و همچنین اکتشاف 
استفاده خواهد کرد تا کلیه واحدهای تولیدی فعال در زنجیره های مختلف صنایع و معادن کشور نسبت به تامین مواد اولیه خود 

اقدام کنند. 

مدیرعامل ایمپاسکو خبر داد:

رشد بیش از ۹0 درصدی فروش 
محصولات ایمپاسکو در هشت ماهه

 یکی از بزرگترین چالش ها در کشورمان این است که به هر دلیلی می خواهیم در خلا زندگی و تولید کرده و مسائل خود را حل کنیم. 
این در حالیست که در جهان امروز که »دهکده جهانی« نامیده می شود، اگر بخواهیم ایزوله باشیم راه به جایی نخواهیم برد. دولت 
چهاردهم در شعارها و تمایلات خود اتصال به جامعه جهانی را برنامه ریزی کرده است که اگر در این راستا گام برندارد، مشکلات بخش 
معدن و بلکه سایر صنایع و کل کشور قابل حل نخواهد بود. امروز به طور نمونه در بندر فاو عراق که فقط 80 کیلومتر مرز دریایی دارد، 
شاهد 4.6 میلیارد دلار سرمایه گذاری از سوی کره ای ها هستیم که از 10 ســال قبل در حال انجام شدن است و بزرگترین اسکله های 
جهان را احداث کرده اند، اما در کشــورمان با بیش از سه هزار کیلومتر مرز دریایی شــاهدیم به دلیل نبود نظام سیاسی و بروکراسی 

استاندارد، پول ها و سرمایه های ما در جاهای مختلف به هدر می رود. 
این چالش ها سبب شده تا هم شاهد فرار مغزها باشیم و هم در بسیاری از صنایع به خصوص بخش معدن مان در همان شیوه ها 
و راهکارهای قدیمی باقی بمانیم و به روز نباشیم. به طور نمونه در معدن کاری زیرزمینی از جمله بخش زغالسنگ، فناوری ما مربوط 
به 50 تا 60 سال پیش است. همچنین با وجود اینکه کشوری کم آب هستیم، اما عمده صنایع ما با مصرف آب بالا تعریف شده اند. 
حتی فرآوری های معدنی ما میلیون ها متر مکعب آب مصرف می کند، در حالی که در جهان از فناوری های خشک و بدون نیاز به آب 

برای فرآوری معدنی استفاده می شود.
بر این اساس، ابتدا باید مسائل سیاسی کشور و ارتباطات با جامعه جهانی حل شــود. فراموش نکنیم هر کشوری هرچند آن کشور 
آمریکا نیز باشد، خدماتی که می خواهیم از آنها بگیریم به معنای پذیرش سلطه نیست؛ بلکه ما قرارداد پیمانکاری منعقد می کنیم و 
اگر شرکت های اینترنشنال یا مولتی نشنال یا کشورهای مطرح بخواهند به ارائه خدمات در کشورمان بپردازند، به صورت پیمانکاری 
خواهد بود که با خــود ورود فناوری ها جدید و انتقال تجربیات را به دنبال خواهد داشــت. همچنین با توجه به اینکه شــرکت های 

خارجی اکثراً خصوصی هستند همین مسئله متضمن امنیت ما خواهد بود؛ چون منافع آن کشورها در کشورمان درگیر می شود.
یکی از سیاست های اشتباه ما این بوده که می خواستیم خودکفا باشیم و در ایزوله و خلا می خواستیم کار کنیم، در نتیجه امروز چند 
ده سال از کشورهای اطراف خود نیز عقب تر هستیم؛ در حالی که اگر سیاست های ما تغییر کند، هم امنیت ما تضمین می شود و هم 
پیشرفت خواهیم کرد. باید بتوانیم کشوری با ثبات باشــیم که سرمایه گذار در کشورمان احســاس امنیت کند و این بزرگترین گامی 

است که باید برداشته شود.
نبود سرمایه کافی در کشور سبب شده نتوانیم در سال های گذشــته در موضوعات برق و انرژی سرمایه گذاری کنیم و امروز با بحران 

ناترازی انرژی مواجهیم، همچنین در صنایع هایتک سرمایه گذاری نکردیم و امروز شاهد بروز مشکلات هستیم.
امروز نیازمند یک اراده مصمم در کشور هستیم که این تابو را بشکند تا ضمن ارتباط با کشورهای مختلف، بتوانیم هوشمندانه قرارداد 

ببندیم؛ قراردادهایی که متضمن خدمات خواهد بود و هیچ وابستگی به دنبال نخواهد داشت.

پذیرش خارجی ها به معنای سلطه نیست

محمد حسین بصیری، استاد دانشگاه و صاحب نظر حوزه صنایع معدنی
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 مجتمع فولاد زاگرس اندیمشک در ســال 98 با ســهامداری 48 درصدی کاوند نهان زمین، 25 درصدی فولاد مبارکه، 25 درصدی 
فولاد فراگیر خوزستان، یک درصدی گل گهر و یک درصدی چادرملو با راهبری ایمیدرو راه اندازی شد. هدف از تاسیس این شرکت رفع 
محرومیت از منطقه، اشتغال زایی و اجرای مسئولیت های اجتماعی بود. قرار بود این مجتمع از روز نخست برای تولید آهن اسفنجی 
به روش کوره تونلی احداث شود اما در ادامه مشخص شد این شیوه منسوخ شده و اقتصادی نیست و به همین دلیل مقرر شد به 

شرکت فولادسازی تبدیل شود.
اکنون این شرکت به صورت مجتمع و در یک زمین 96 هکتاری دیده شده و واحدهای احیا و کل زنجیره فولاد در آن دیده شده است.
محمد جواد احمدی در گفتگو با خبرنگار معدن24 گفت: اکنون فولادسازی با ظرفیت 400 هزار تن در فاز نخست در این مجموعه 
آغاز شده و در حال اجرا است. با سرمایه گذاری بسیار خوب انجام شده از سوی سهامداران تاکنون 1300 میلیارد تومان تزریق مالی 
از سوی سهامداران به این پروژه انجام شده که مبلغ بسیار خوبی است. همچنین با توجه به موقعیت مکانی اندیمشک و نزدیکی 
به کشور عراق و برنامه های بازسازی این کشور، اگر این مجتمع در همه فازها به ویژه فاز نورد آن اجرایی شود، دستاورد بسیار خوبی 

به دنبال خواهد داشت.
وی ادامه داد: مجوز واحد احیا از ســازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان خوزستان اخذ شده اســت. امروز فولادسازی مجموعه 
پیشرفته 65 درصدی دارد. در حوزه مهندسی پروژه 98 درصد پیشرفت فیزیکی داریم. در حوزه تامین، همه خریدهای خارجی شرکت 
سفارش گذاری شده است و با رعایت عمق ساخت داخل )70 درصد داخلی و 30 درصد خارجی( ارزبری های خود را سفارش گذاری 
کرده ایم، به طوری که جرثقیل های مورد نیاز مجموعه در کشور آلمان ساخته شده است، همچنین خط ریخته گری، کوره پاتیل، کوره 
قوس الکتریک و غیره سفارش گذاری شده است و تجهیزات ما تا پایان سال ساخته می شود. از 28 میلیون یورو سفارش گذاری انجام 

شده تا کنون 16 میلیون یورو در انبار سایتمان موجود است.
احمدی خاطر نشان کرد: در حوزه اجرا حدود 74 درصد پیشرفت فیزیکی داریم، به طوری که سالن اسکلت فلزیمان کاملًا شکل گرفته 
و برای واحد 800 هزار تنی فولادسازی دیده شده است. همچنین در برنامه های آینده این شرکت، ایجاد واحدهای آهن اسفنجی و 

واحد احیا مستقیم طراحی شده است که به شکل شارژ گرم خواهد بود تا مصرف انرژیمان کاهش یابد.
مدیرعامل فولاد اندیمشک در خصوص تامین مالی این پروژه اظهار داشت: این طرح سهامداران بزرگی دارد که در یک مرحله 1300 
میلیارد تومان بــه پروژه تزریق کردند. همچنیــن در مرحله دوم یک هزار میلیارد تومان دیگر به پروژه تزریق شــد. بــا این حال ما به 
سهامداران بسنده نکردیم. نوسانات نرخ ارز سبب شده هزینه های ما چند برابر شود. به همین منظور، برای نخستین بار در پروژه های 
EPC کشور، با مجوز سازمان بورس 2000 میلیارد تومان اوراق مرابحه در بازار منتشر کردیم که سبب شد پروژه مان جان تازه ای بگیرد. 
این تامین مالی را با همکاری کنسرسیومی از تامین سرمایه امید بانک سپه، تامین سرمایه دماوند و صندوق یکم انجام می دهیم که 
در مجموع دو مرحله تاکنون 2000 میلیارد تومان تزریق شده است. بانک تجارت نیز در موضوع تامین سرمایه ضامن ما بوده است. 

علاوه بر آن ال سی خدمات در شرکت های قبل از بهره برداری را در دستور کار داریم.
احمدی تصریح کرد: یکی از موضوعاتی که اکنون در دستور کار داریم، تامین مالی ارزان و خوب است. در همین راستا با مشاوره تامین 
سرمایه امید بانک سپه موضوع ایجاد شرکت سهامی پروژه از محل سلب حق تقدم سهامداران را پیگیری کردیم و توانستیم مجوز 
ایجاد شرکت سهامی عام پروژه را از شرکت پذیرش اوراق بهادار تهران بگیریم که تا آخر آذر ماه این مهم انجام خواهد شد که در پی آن، 

یک تامین مالی 2400 میلیارد تومانی صورت می گیرد و سبب می شود که پروژه فولاد زاگرس اندیمشک به پایان برسد. هدف گذاری 
ما این است که در نیمه نخست سال آینده نخستین تست را انجام و شرکت را به بهره برداری برسانیم.

احمدی با اشاره به تامین زیرساخت ها در جریان احداث مجتمع فولاد اندیمشک خاطر نشان کرد: در حوزه زیرساخت های آب برق 
گاز و زمین اقدامات خوبی انجام شده اســت. اکنون تملک زمین این پروژه انجام شده که اجاره به شرط تملیک است؛ در این راستا 
مسئولان شهرستان اندیمشک و مسئولان استانی همکاری بسیار خوبی با ما داشــتند. در موضوع آب، از آنجایی که محل شرکت 
به سد کرخه نزدیک است، از دریاچه سد کرخه مجوز آب گرفته شده است و پس از آن ایستگاه پمپاژ، تصفیه خانه و غیره را به انجام 
رساندیم؛ به طوری که امروز آب فولادسازی، آب واحد احیا و حتی آب طرح های آینده پیش بینی شده برای این مجتمع کاملًا تامین 

شده است.
او ادامه داد: در موضوع برق مجوز لازم از برق منطقه ای خوزســتان گرفته شــده که مجوز پســت 400 به 300 اســت. در این راســتا 
مناقصه ای برگزار شده و ساخت پست به یکی از شــرکت های پیمانکاری قوی واگذار شده است که اکنون حدود 70 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد. ظرفیتی بالاتر از دیماند مورد نیاز واحد در نظر گرفته شده است و ترانس ها نیز در حال حمل به شرکت است. همچنین 
همه فونداسیون های مورد نیاز سایت و پست برق انجام شده است. علاوه بر آن 24 کیلومتر خط انتقال برق تعریف شده که دکل ها 

در حال ساخت است و تا قبل از پایان امسال خط انتقال انجام می شود و ابتدای سال آینده سایت برقدار خواهد شد.
وی بیان داشت: در حوزه گاز، آبان ماه امسال مجوز لازم از شرکت ملی گاز ایران گرفته شده است تا گاز مورد نیاز برای فولادسازی 800 
هزار تنی و آهن اسفنجی یک میلیون تنی تامین شود. اکنون به دنبال آن هستیم که از طریق بخش خصوصی توانمند گازرسانی به 

این مجتمع را به صورت EPCF انجام دهیم.
مدیرعامل فولاد اندیمشک در خصوص چشم انداز طرح های توسعه ای در این مجتمع گفت: با توجه به موقعیت مکانی مجتمع و 
نزدیکی به کشور عراق، اصلی ترین هدف ما توسعه صادرات و بازارهای صادراتی به ویژه به این کشور است. فاصله سایت مجتمع تا 

کشور عراق 70 کیلومتر است و قابلیت های لازم در این بازار وجود دارد.
احمدی در پایان با اشاره به مشــکلات و موانع موجود در این طرح تصریح کرد: افزایش نرخ ارز و بالا رفتن نرخ های تامین مالی )که 
جذابیت را برای سهامداران و سرمایه گذاران پایین آورده( از جمله مشکلات است. امروز تامین ارز پروسه سنگینی دارد و صف انتظار 
ارز از 40 روز به 90 روز رسیده است و این مساله با توجه به تعهداتی که در خارج از کشور داریم مشکل ساز شده است. از وزیر صنعت 
معدن و تجارت درخواســت داریم که دســتور موکد در این زمینه بدهند چرا که در غیر این صورت نرخ هزینه های پروژه بالا رفته و از 
توجیه اقتصادی خارج می شود. تاکنون 4300 میلیارد تومان در فولاد اندیمشک هزینه شده و ارزش دارایی های آن بیش از هشت 

هزار میلیارد تومان است که نباید اجازه بدهیم به هدر برود.

محمدجواد احمدی مدیرعامل مجتمع فولاد زاگرس اندیمشک:

ظهور زنجیره جدید فولاد در اندیمشک
نیم نگاهمان به عراق است



w w w . m a d a n b i d a r . i rw w w . m a d a n b i d a r . i r

ویژه نامه نمایشگاه متافو۱۴۰3ویژه نامه نمایشگاه متافو۱۴۰3

6263 مجله تخصصی معدن   پاییز 1403مجله تخصصی معدن   پاییز 1403

 معدن24- مدیر عامل شرکت مجتمع فولاد خراســان گفت: چالش تامین پایدار انرژی بیشــترین لطمه را در استفاده از ظرفیت 
موجود صنایع فولادی کشــور وارد نموده و منتج به تحقق نیافتن اهداف پیش بینی شــده تولید و در نهایت عدم النفع و افزایش 
ریسک تاب آوری گردیده است. بر این اساس، ضرورت سیاست گذاری کلان کشور در حوزه توسعه زیر ساخت های تامین انرژی مورد 
نیاز صنعت مشارکت فعال بخش های مختلف و هم افزایی بهرمندی از ظرفیت ها و پتانیل های کشور، اصلاح قوانین و تعرفه ها 

بیش از پیش مشهود است.
»طهورث جوانبخت« در گفت وگو با سایت خبری- تحلیلی معدن24 با اشاره به برنامه های توسعه ای کوتاه مدت و میان مدت فولاد 
خراسان و روند اجرای آنها با وجود محدودیت های مختلف اظهار داشت: شرکت فولاد خراسان در راستای ترسیم چشم انداز خود 
نسبت به طرح ریزی اســتراتژی در افق 1410 اقدام نموده و با در نظر گرفتن کلیه تهدیدها و فرصتها منابع و قابلیت ها و با شناخت 
قوت ها و ضعف ها، با استفاده از نظر خبرگان شرکت و مشاورین مطرح نسبت به تعریف برنامه های توسعه ای کوتاه مدت، میان 

مدت و بلند مدت مبادرت اهتمام ورزیده است.
وی بیان داشت: با عنایت به استفاده از ابزارها و متدلوژیهای علمی نظیر مطالعات کلان روندها، تحلیل های محیط کلان بر اساس 
چارچوب PESTLE تحلیل محیط رقابتی صنعت بر اســاس مدل Porter، بررسی خواســته و انتظارات کلیدی ذی نفعان و الزامات 
قانونی مرتبط و نیز بررسی برداشتی و عملکردی منابع و قابلیتهای درونی شــرکت بر اساس مند RBV، ریسک و فرصت های تحقق 

اهداف این برنامه ها در نظر گرفته شده و پیش بینی منابع و زیر ساختهای مورد نیاز صورت گرفته است.
جوانبخت خاطرنشان کرد: تدابیر اندیشیده شده فوق، موتور محرکی برای سرعت بخشی به پروژه های در دستور کار و پروژه های آتی 
علی رغم محدودیت ها و چالش های صنعت بوده است و نتایج و دستاوردهای پیشبردی این برنامه ها گواه هدف گذاری دقیق و 
برنامه مندی و نیز بکارگیری کلیه منابع و ظرفیتهای در اختیار می باشد، بنحوی که حلقه ابتدائی زنجیره ارزش شرکت احداث کارخانه 
کنسانتره سازی پس از گذشــت چندین سال مجددا به مدار پیشرفت بازگشت و پروژه زیر ســاختی جمع آوری پساب شهر نیشابور 
که پروژه ای زیست محیطی و در حوزه مسئولیتهای اجتماعی می باشد، بصورت فعال در حال اجرا است و سایر پروژه ها نیز مطابق 

برنامه زمانبندی تعریف شده پیشرفت مطلوب دارد.
وی درخصوص اساسی ترین راه حل خروج از شرایط فعلی صنعت، گفت: در راستای نیل به هدف گذاری صورت گرفته، صنعت فولاد 
کشور و تولید 55 میلیون تن فولاد خام و حفظ و ارتقاء جایگاه جهانی فولاد کشور صنعت فولاد با چالشهایی روبروست که از مهم 

ترین آنها به موارد زیر می توان اشاره کرد.
- چالش های مرتبط با افزایش بها و پایداری حامل های انــرژی و در نهایت محدودیت در مصرف برق و گاز و به تبع آن عدم النفع و 

کاهش حاشیه سود
- موانع در دستیابی مطلوب به مواد اولیه و محدودیت سرمایه گذاری در حوزه اکتشاف و استخراج سنگ آهن

- تحقیقات محدود در فرآوری مواد معدنی و دسترسی ناکافی به تکنولوژی فرآوری مناسب و به صرفه برای انواع کانسارهای آهنی به 
خصوص تولید کنسانتره آهن از ســنگ آهن های کم عیار هماتینی و روش های بازیابی باطله خطوط فراوری فعلی و ضرورت فعال 

سازی معادن کوچک مقیاس
- بحران آب و لزوم پیش بینی آب مورد نیاز صنایع

- چالش سطح بهرم وری منابع و ظرفیت های موجود بلا استفاده
- تحریم های ظالمله و موانع تجارت بین الملل، محدودیت در جذب سرمایه های داخلی و خارجی، ریسک و مشکلات انتقال ارز و 

وصول درآمدهای صادراتی

طهمورث جوانبخت مدیر عامل شرکت مجتمع فولاد خراسان: 

راه حل عبور از بحران فولاد
صادرات 2 برابری میلگرد فخاس در هفت ماهه امسال

- چالش های زیر ساخت و لجستیک )ناوگان و شبکه حمل و نقل ریلی، ظرفیت بنادر در پهلوگیری کشتی های بزرگ(
مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان خاطرنشان کرد: چالش تامین پایدار انرژی بیشترین لطمات را در استفاده از ظرفیت موجود صنایع 
فولادی کشور وارد نموده و منتج به تحقق نیافتن اهداف پیش بینی شده تولید و در نهایت عدم النفع و افزایش ریسک تاب آوری 

گردیده است.
وی تصریح کرد: بر این اساس، ضرورت سیاست گذاری کلان کشور در حوزه توسعه زیر ســاخت های تامین انرژی مورد نیاز صنعت 
مشارکت فعال بخش های مختلف و هم افزایی بهرمندی از ظرفیت ها و پتانیل های کشور، اصلاح قوانین و تعرفه ها بیش از پیش 

مشهود می باشد.

بازاریابی میلگرد صادراتی فولاد خراسان به عراق و افغانستان
جوانبخت در ادامه بیان داشت: موقعیت جغرافیایی شرکت مجتمع فولاد خراسان باعث شــده این شرکت از یک سو در مجاورت 

کریدور شرق - غرب بین المللی و از سوی دیگر نزدیک به مرزهای شرقی کشور از جمله کشورهای افغانستان و ترکمنستان قرار گیرد.
وی اظهار داشــت: به منظور ارتقای بهره وری و حفظ و ارتقای برند و جایگاه شرکت مجتمع فولاد خراسان در باشگاه صادر کنندگان 
محصولات فولادی، تولید مطابق با استانداردهای ملی و بین المللی و سیستم های مدیریت کیفیت در طول زنجیره استقرار یافته و 

به طور مستمر مواد اولیه، حین فرآیند تولید و محصول تولیدی هر ناحیه از شرکت آزمایش، کنترل و پایش می گردد.
مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان گفت: کیفیت محصولات فولاد خراسان یکی از مزیت های رقابتی این شرکت بوده است، به نحوی 
که توانسته تولید محصولات مطابق با استانداردهای درخواستی بین المللی و ملی کشورهای مقصد صادراتی را در سبد محصولات 

خود قرار دهد.
جوانبخت خاطرنشــان کرد: با توجه به موقعیت فولاد خراســان که در استان خراسان رضوی واقع شــده، به شبکه راه آهن کشور و 
خطوط ریلی گمرکات کشــور متصل است و فرصت مناســبی جهت صادرات محصولات تولیدی خود به کشــورهای آسیای میانه و 
صادرات از طریق بنادر جنوب کشور را در اختیار دارد، عمده مقاصد صادراتی میلگرد فولاد خراسان کشورهای آسیای میانه پاکستان 

و عراق و عمده مقاصد شمش صادراتی فولاد خراسان به کشورهای حاشیه خلیج فارس چین و افغانستان بوده است.
وی افزود: تغییر تقاضای نوع محصولات فولادی در برخی بازارهای هدف صادراتی و تمایل مشتریان خارجی به خرید شمش فولادی 
بجای میلگرد، نیازمند اتخاذ به موقع استراتژی بازاریابی مناسب است که بطور مثال می توان به تغییرات در تقاضای نوع محصولات 
فولادی همسایه شرقی ایران یعنی کشور افغانستان اشاره کرد که در طی سالهای اخیر و با وضع تعرفه های سنگین واردات میلگرد 
از ایران در این کشور و راه اندازی تعدادی کارخانه کوچک تولید میلگرد، باعث کاهش تقاضای محصول نهایی میلگرد شده و عملا 
تقاضای شــمش فولادی با ســطح مقطع کمتر از 150*150 و ترجیحا 130*130 یا 125*125 میلیمتر را برای بازار کشــور افغانستان 

بوجود آورده است که فولاد خراسان توانسته این ضرورت را با تنوع بخشی به تولید محصولات خود مدیریت نماید.
مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان خاطرنشــان کرد: عملکرد صادراتی میلگرد فولاد خراسان در هفت ماهه سال 1403 با 
فروش بیش از دو برابری نسبت به مدت مشابه سال 1402، کارنامه درخشانی را علی رغم چالشها و محرکهای کلیدی مختلفی از 
جمله نوسانات بازار جهانی و رقابت های ژئوپلتیک و بروز مناقشات بین المللی و تحریم های ظالمانه، ریسک و مشکلات انتقال 
ارز، افزایش هزینه های عوارض و هزینه های مضاعف حمل و نقل جاده ای متاثر از بعد مســافت و ... را رقم زده است که سهم 
بازار صادراتی کشور عراق همراستا با استراتژیهای توزیع و بازاریابی منتج از شناسایی ارزیابی و تحلیل مداوم رقبا و بازارهای هدف 
داخلی و خارجی و تدوین سیاست ها و برنامه های عملیاتی محقق گردیده است که نشــان از جایگاه مطرح و قابل قبول فولاد 

خراسان دارد.

 لزوم ابزارسازی برای جذب سرمایه و انتشار اوراق مشارکت
وی در خصوص اینکه جذب سرمایه و سرمایه گذاران خارجی تا چه میزان می تواند بر روند طرحهای در دست اجرای فولاد خراسان 
اثرگذار باشد، گفت: با توجه به حجم بالای سرمایه گذاری مورد نیاز این صنعت در حوزه های زیر ساختی، تکنولوژی، سرمایه در گردش 
و ... ضرورت تجمیع سرمایه های خرد و تامین مالی با استفاده از رویکردهای مختلف نظیر ابزارسازی مناسب در بازار سرمایه جهت 
جذب سرمایه مورد نیاز، انتشار اوراق مشارکت، تسهیل در فرآیند جذب سرمایه از محل صندوق توسعه ملی بویژه در سرمایه گذاری 
ارزی مورد نیاز و اولویت بخشی به سرمایه گذاری در این صنعت برای ســهامدارن نهادی، افزایش جذابیت سرمایه گذاری داخلی و 

کاهش ریسک جذب سرمایه خارجی، می تواند بعنوان راهکار اولویت دار تلقی گردد.
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 معدن24: وزیر امور اقتصادی و دارایی در اولین همایش تأمین مالی تولید از بنگاه داری به بنگاه سازی گفت: به جای شرکت های 
تولیدی باید بانک ها به سمت شرکت هایی برای ابزار مالی بروند. بانک ها باید به سمت درآمدهای غیرمشاع بروند و خدمات کارمزدی 

انجام دهد و شرکت های مشاوره ای برای سرمایه گذاری داشته باشند و به هیچ وجه دیگر متکی به درآمدهای مشاع نباشند. 
عبدالناصر همتی افزود: تولید بحثی مهم است و این همایش مبدأ خوبی برای تحرک جدی در تولید محسوب می شود؛ تولید دغدغه 
جدی مقام معظم رهبری نیز است. طی سه دهه گذشته با تمام تلاش هایی که شد اما متوسط رشد اقتصادی ما بیشتر از 3 درصد 
نبوده است؛ متأسفانه نااطمینانی در فضای کشور اولین ضربه را به تولید می زند. وی گفت: از بین متغیرهای کلان اقتصادی دغدغه 
همه دولتها رشد اقتصادی و مقابله با تورم است. با توجه به شرایط پیچیده موجود کنترل تورم به تولید ضربه میزند و رونق تولید 
هم تورم را به همراه دارد. وزیر اقتصاد ادامه داد: تا زمانی که رشــد تولید به عنوان متغیر حقیقی اقتصاد کلان محقق نشود، قدرت 
خرید حقیقی مردم افزایش نخواهد یافت. دغدغه اصلی مسئولین همیشه تأمین مالی از طریق بانک ها و فشار بر منابع آنها بوده 
است. باید بپذیرم ما نتوانستیم از ابزارهای مختلف برای تأمین مالی استفاده کنیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: شورای ملی 
تأمین مالی برای اولین بار در کشور تشکیل شــد و با توجه به اختیاراتی که به آن داده شــده می تواند ابزارها را توسعه و از آنها بهره 
برد؛ به عنوان مثال تأمین مالی زنجیره ای از طریق بورس کالا ابزار بسیار مهمی است. اگر ما به سرعت بتوانیم ابزارها را اجرایی کنیم 
می توانیم تأمین مالی غیرتورمی را داشته باشــیم. همتی با بیان اینکه تأمین مالی تورمی راحت اســت و بانک ها می توانند از بانک 
مرکزی پول بگیرند و تأمین مالی کنند، ادامه داد: حجم دلاری نقدینگی 140 میلیارد دلار شــده و همه فکر می کنند نقدینگی نداریم 
در حالی که جهش های ارز موجب شده تا نتوانیم از دور باطل خارج شویم. افزایش درآمد ارزی ناشی از فروش نفت نیز نداریم و این 
به تولید فشار می آورد و آن را متوقف می کند. همتی تصریح کرد: اگر قرار بر معطل شدن برای آمدن ارز ناشی از فروش نفت باشیم 
کار پیش نخواهد رفت و حتماً باید به دنبال ابزارهای جدید تأمین مالی باشــیم. از بانک مرکزی خواهش دارم؛ با توجه به مدیریت 
ترازنامه بانک ها محدودیت هایی در تســهیلات دهی بانک ها داریم ولی این مشــکل را حل نکرده است؛ اگر مشکل حل و نقدینگی 
کنترل می شد خوب بود ولی اتفاق نیفتاده و عملًا اضافه برداشت ها زیاد می شود. هزار همت از منابع بانک مرکزی با هزینه بالا برداشت 
شده است. همتی گفت: به جای اینکه اجازه دهیم بانک ها اضافه برداشت داشته باشند، جلوی آن را باید بگیریم و سپرده قانونی را 
کاهش دهیم تا فشار به بانک نیاید و با هزینه کمتری این اتفاق بیفتد. برای خروج از تنگنای اعتباری باید سیاست های جدید به کار 

گیریم؛ به توافقات خوبی با رئیس جمهور رسیدیم تا گشایش هایی برای بخش های مولد داشته باشیم.
وزیر اقتصاد در ادامه با بیان اینکه باید به فکر بخش های مولد و پیشران اقتصادی بود، اظهار کرد: امسال باید آخرین سال بنگاه داری 
بانک ها باشد و از سال آینده به شدت پیگیر این قضیه خواهم بود. باید این دوران تمام شود. برای بانک های دولتی اینکار را می کنم 

برای خصوصی ها هم بانک مرکزی باید فورس قانونی بگذارد و جلوی بنگاه داری را بگیرند وظرف دو سال بنگاه داری جمع شود.
همتی افزود: کار وزیر اقتصاد شده توزیع نیروها در شرکت های زیر مجموعه ها و بنگاه ها، من از رئیس بانک مرکزی خواهش می کنیم به 
اتفاق برای این کار اقدام کنیم. او ادامه داد: باید بخشی از دارایی های بانک ها را واگذار کرد تا منابع به آن تزریق شود و بتوانند به درستی 
تأمین مالی جدید انجام دهند. ما روشی داریم برای واگذاری بنگاه های زیر مجموعه بانک ها و به زودی آن را عملیاتی خواهیم کرد.

به گفته همتی، به جای شرکت های تولیدی باید بانک ها به سمت شرکت هایی برای ابزار مالی بروند. بانک ها باید به سمت درآمدهای 
غیرمشاع بروند و خدمات کارمزدی انجام دهد و شرکت های مشاوره ای برای سرمایه گذاری داشته باشند و به هیچ وجه دیگر متکی 
به درآمدهای مشاع نباشــند. همتی تصریح کرد: تأمین مالی برای دستیابی به رشــد اقتصادی 8 درصد وقتی منابع خارجی نداریم 
کاری دشوار است اما باید برنامه داشته باشیم که با رشد غیرتورمی از تله رشد 3 درصدی سه دهه گذشته رها شویم.  او افزود: تاکید 
رهبری نیز جهش تولید با مشارکت مردم است که این تنها از تأمین مالی شرکت های سهامی پروژه امکان پذیر است و این همکاری 
دقیق بین بورس، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد را طلب می کند. بانک ها باید از مقاومت در برابر بنگاه داری دست بکشند و تنها به بنگاه 

سازی و نهایتا واگذاری بپردازند و بعد از ساخته شدن بنگاه دیگر بنگاه داری نکنند

سیگنال منفی همتی به شرکت های صنایع معدنی متعلق به بانک ها

بنگاه داری بانک ها
 ظرف 2 سال آینده جمع می شود

 امید فلاح مدیر مجتمع سرب و روی و باریت مهدی آباد، از ورود کنسانتره روی و سرب کارخانه فراوری معدن مهدی آباد، به چرخه 
مصرف صنعتی خبر داد. به گفته فلاح، این مجتمع از زمان راه اندازی کارخانه فاز نخست)تیر 1403( تا پایان مهر، بیش از 46 هزار 

تن کنسانتره سرب و روی تولید کرد.
فلاح ادامه داد: بر این اساس از ابتدای تیر تا پایان مهر 1403، در مجموع 505 هزار تن کانسنگ وارد کارخانه فرآوری شده و حدود 

30 هزار تن کنسانتره روی و بیش از 16 هزار تن کنسانتره سرب تولیده شده است.
وی افزود: از ابتدای امسال تا پایان مهر، بیش از 176 هزار تن ماده معدنی سرب و روی تولید شده که درصد تحقق نسبت به برنامه، 
بیش از 175درصد بوده و نسبت به مدت مشابه ســال گذشته نیز بیش از 60 درصد افزایش داشته اســت. تولید باریت نیز در این 

مجتمع از ابتدای امسال تا پایان مهر به 58 هزار تن رسید.
مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد با اشــاره به میزان فروش مواد معدنی اکســید روی و باریت به صورت کلوخه-با هدف تأمین 
نیاز واحدهای مصرف کننده- تصریح کرد: از ابتدای فروردین تا پایان مهر، 25 هزارتن اکســید روی و 102 هزار تن باریت فروش رفته 
است که تا این مدت درصد تحقق اهداف نسبت به برنامه، 176 درصد بوده و نسبت به مدت مشابه سال گذشته، بیش از20 درصد 

افزایش فروش داشتیم.

تامین زیرساخت ها
فلاح درباره تامین زیرساخت های اصلی طرح گفت: اجرای طرح تأمین آب کارخانه های مجتمع مهدی آباد از محل تصفیه خانه شهر 

یزد -به عنوان بزرگترین طرح انتقال پساب کشور-، راه اندازی شده است.
وی ادامه داد: همچنین با احداث پست برق و خط انتقال برق به طول 27 کیلومتر با ظرفیت انتقال 80 مگاوات، برق کارخانه فرآوری 

نیز تامین شده است.
مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد ضمن اشاره به سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری لازم برای بهره برداری از تمام فازهای این طرح، 

تاکید کرد: سرمایه گذاری انجام شده برای راه اندازی فاز نخست به مرز 300 میلیون دلار رسیده است.
امید فلاح یادآور شد: این طرح به عنوان بزرگترین کارخانه فرآوری سرب و روی کشور، در 3 فاز با مجموع ظرفیت تولید 800 هزار تن 

کنسانتره روی به همراه 80 هزار تن کنسانتره سرب-نقره طراحی شده و اکنون، فاز نخست آن در حال بهره برداری است.
وی افزود: همچنین آماده سازی و تسطیح خاک محل احداث کارخانه سولفیدی فاز دو انجام شده است.

اقدامات موثر برای ارتقای زیست محیطی معدن
مدیر مجتمع مهدی آباد ضمن اشاره به تعامل همه جانبه با محیط زیست با توجه به قرارگیری معدن مهدی آباد در منطقه حفاظت 
شــده کالمند بهادران، تصریح کرد: اقدامات موثری در زمینه بهبود وضعیت حیات وحش محدوده معدن و انجام مسئولیت های 
اجتماعی برای حفاظت از محیط زیست توسط مجتمع صورت گرفته است. وی افزود: اقدامات لازم برای ارتقای شاخص های زیست 

محیطی مجتمع و دریافت گواهینامه معدن سبز نیز در حال انجام است.

امید فلاح مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد:

ورود کنسانتره روی و سرب »مهدی آباد« 
به چرخه مصرف صنعتی 
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صنعت سنگ های ساختمانی یکی از مهم ترین صنایع معدنی ایران اســت که با توجه به تنوع و کیفیت بالای محصولات، می تواند 
نقشی برجسته در اقتصاد کشور ایفا کند. ایران دارای ذخایر گسترده ای از انواع سنگ های ساختمانی مانند مرمر، گرانیت، تراورتن و 
سنگ آهک است که در بازارهای جهانی تقاضای بالایی دارند. با این حال، سهم ایران از بازار صادرات سنگ های ساختمانی در مقایسه 
با پتانسیل واقعی آن بســیار پایین تر اســت. به منظور توســعه صادرات این محصولات و دســتیابی به بازارهای بین المللی، ایجاد 
شــرکت های مدیریت صادرات )EMC( می تواند به عنوان یک راهکار کارآمد مطرح شود. این مقاله با هدف ارائه یک شیوه نامه برای 

ایجاد و مدیریت این شرکت ها تهیه شده است.

اهمیت توسعه صادرات سنگ های ساختمانی
    افزایش درآمد ارزی: صادرات سنگ های ساختمانی می تواند منجر به جذب ارزهای خارجی شود و به تقویت اقتصاد کشور کمک 

کند.
    تنوع بخشــی به بازار: گســترش حضور در بازارهای جهانی به کاهش وابســتگی به بازارهــای داخلی کمک کرده و امــکان رقابت با 

تولیدکنندگان جهانی را فراهم می کند.
    اشتغال زایی: توسعه صادرات نیازمند ایجاد زیرساخت ها، تجهیزات و نیروی انسانی متخصص است که باعث افزایش فرصت های 

شغلی در حوزه های مختلف می شود.
    ارتقای کیفیت و استانداردها: ورود به بازارهای جهانی، تولیدکنندگان را ملزم به رعایت استانداردهای بین المللی و ارتقای کیفیت 

محصولات می کند.

چالش های موجود در صادرات سنگ های ساختمانی ایران
    نبود برندینگ مناسب: بسیاری از تولیدکنندگان ایرانی به دلیل ضعف در بازاریابی و برندسازی، نتوانسته اند به درستی جایگاه خود 

را در بازارهای بین المللی تثبیت کنند.
    مشــکلات حمل ونقل و لجســتیک: هزینه های بالای حمل ونقل و مشــکلات در زیرســاخت های لجســتیکی باعــث کاهش توان 

رقابت پذیری سنگ های ایرانی در بازارهای جهانی می شود.
    کمبود دانش تخصصی صادرات: بسیاری از تولیدکنندگان کوچک و متوسط به دلیل ناآگاهی از روش های ورود به بازارهای خارجی و 
قوانین بین المللی با مشکلات جدی مواجه اند.     عدم ثبات در سیاست های ارزی: نوسانات شدید نرخ ارز و تغییرات مکرر در قوانین 

صادراتی باعث بی ثباتی در فعالیت های تجاری می شود.

)EMC( تعریف شرکت های مدیریت صادرات
شــرکت های مدیریت صادرات )Export Management Companies - EMC( شرکت هایی هســتند که وظیفه مدیریت و انجام 
تمامی مراحــل فرآیند صادرات را از طــرف تولیدکنندگان به عهده دارند. این شــرکت ها به عنوان واســطه ای میــان تولیدکنندگان و 

شیوه نامه ایجاد شرکت های صادرات محور جهت 
توسعه صادرات سنگ های ساختمانی ایران

بازارهای بین المللی عمل می کنند و با استفاده از دانش و تخصص خود در زمینه بازارهای خارجی، به تولیدکنندگان کمک می کنند 
تا محصولات خود را با موفقیت به بازارهای جهانی صادر کنند.

اهداف شرکت های مدیریت صادرات در صنعت سنگ های ساختمانی
    افزایش صادرات سنگ های ساختمانی با ایجاد پل ارتباطی میان تولیدکنندگان و مشتریان بین المللی.

    ایجاد شبکه های توزیع و فروش در بازارهای هدف.
    کمک به برندسازی و بازاریابی محصولات سنگ ساختمانی ایرانی در سطح جهانی.

    ایجاد خدمات مالی و ارزی برای تسهیل در فرآیند صادرات.
    ارائه مشاوره های حقوقی و تجاری در زمینه قوانین صادرات و واردات.

شیوه نامه ایجاد و مدیریت شرکت های مدیریت صادرات )EMC( در صنعت سنگ ساختمانی
1. تأسیس شرکت های مدیریت صادرات

الف. تحقیقات بازار
پیش از تأسیس EMC، باید یک تحلیل جامع از بازارهای هدف صادرات سنگ های ساختمانی صورت گیرد. شناسایی کشورهایی که 

بیشترین تقاضا برای این محصولات دارند، همراه با تحلیل رقبا و نیازهای آن بازارها از گام های ابتدایی این فرایند است.
ب. ایجاد شبکه های ارتباطی و توزیع

شرکت های EMC باید شبکه های توزیع و فروش موثری در بازارهای هدف ایجاد کنند. این شبکه ها می توانند شامل نمایندگان فروش 
محلی، توزیع کنندگان منطقه ای و نمایشگاه های تخصصی بین المللی باشند.

2. توسعه برند و بازاریابی
الف. برندسازی و معرفی محصولات

شرکت های EMC باید به تقویت هویت برند و معرفی ویژگی های منحصر به فرد سنگ های ساختمانی ایرانی بپردازند. این کار از طریق 
ایجاد وب سایت های حرفه ای، حضور در نمایشگاه های بین المللی، تهیه بروشورها و کاتالوگ های الکترونیکی و فیزیکی و همچنین 

استفاده از بازاریابی دیجیتال انجام می شود.
ب. استفاده از استراتژی های بازاریابی بین المللی

استراتژی های بازاریابی باید متناسب با هر بازار هدف تدوین شــود. در برخی بازارها تأکید بر قیمت مناسب، در برخی دیگر کیفیت 
محصول و در برخی دیگر خدمات پس از فروش و پشتیبانی می تواند نقطه تمرکز قرار گیرد.

3. مدیریت لجستیک و زنجیره تأمین
الف. بهبود فرآیندهای حمل ونقل

با توجه به حجم ســنگین و مشــکلات مربوط به حمل سنگ های ســاختمانی، شــرکت های EMC باید به بهینه ســازی فرآیندهای 
حمل ونقل و مذاکره برای کاهش هزینه های لجســتیکی بپردازند. اســتفاده از راه های دریایی و همکاری با شــرکت های حمل ونقل 

بین المللی می تواند هزینه ها را به حداقل برساند.
ب. بسته بندی و آماده سازی محصولات

بسته بندی سنگ های ساختمانی برای صادرات باید مطابق با استانداردهای بین المللی و با در نظر گرفتن آسیب پذیری های محصول 
انجام شود. همچنین، تولیدکنندگان باید به روش های نوین بسته بندی و نگهداری سنگ های ساختمانی برای افزایش طول عمر و 

حفظ کیفیت محصول توجه کنند.
4. خدمات مالی و بیمه ای

الف. استفاده از روش های پرداخت امن
شرکت های EMC باید از روش های امن پرداخت های بین المللی نظیر اعتبارات اسنادی )LC( استفاده کنند تا ریسک های مرتبط با 

انتقال مالی به حداقل برسد ولی در شرایط تحریم روشهای متعددی برای مراودات مالی قابل بررسی و تعریف است .
ب. بیمه صادرات

سیامک اخطاری، مشاور و کوچ توسعه صادرات سنگهای ساختمانی ایران- آلمان
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بیمه صادرات نقش مهمی در کاهش ریســک های مرتبط با تجارت بین المللی دارد. EMCها باید قراردادهای بیمه ای با شرکت های 
بیمه داخلی و خارجی منعقد کنند تا در صورت بروز مشکلات احتمالی، زیان ها به حداقل برسد.

5. پشتیبانی حقوقی و تجاری
الف. ارائه مشاوره حقوقی در زمینه قراردادهای بین المللی

شرکت های EMC باید از تیم های حقوقی و کارشناسان حقوق تجارت بین الملل استفاده کنند تا در تمامی مراحل انعقاد قراردادها، 
رعایت قوانین صادرات و واردات و حل اختلافات احتمالی، از منافع تولیدکنندگان محافظت کنند.

ب. ارائه مشاوره های تجاری و مالیاتی
با توجه به تغییرات مداوم در قوانین صادرات و مالیات، EMCها باید به تولیدکنندگان در زمینه مشاوره های مالیاتی و تجاری کمک 

کنند تا بهینه ترین شرایط را برای فعالیت های صادراتی خود فراهم کنند.

نتیجه گیری
با توجه به اهمیت صنعت سنگ های ساختمانی در اقتصاد ایران و پتانسیل بالای صادرات این محصولات، ایجاد شرکت های مدیریت 
صادرات )EMC( می تواند نقشی کلیدی در افزایش ســهم ایران از بازارهای جهانی ایفا کند. این شــرکت ها با ارائه خدمات جامع در 
زمینه بازاریابی، حمل ونقل، بسته بندی، مشاوره های حقوقی و مالی و مدیریت زنجیره تأمین، می توانند به تولیدکنندگان کمک کنند 
تا به صورت پایدار در بازارهای بین المللی حضور پیدا کنند. موفقیت این شرکت ها نیازمند همکاری نزدیک با دولت، نهادهای مالی و 
تولیدکنندگان سنگ های ساختمانی است تا با استفاده از تمامی ظرفیت های موجود، صادرات این محصولات به میزان قابل توجهی 

افزایش یابد.

 معدن 24 - نایب رئیس انجمن سنگ آهن گفت: هرچند از ابتدای امسال تاکنون با مسائل و مشکلات زیادی دست و پنجه نرم 
کرده و پیگیر حل آنها هستیم، اما با توان و اراده مردم و مسئولان، به کاهش چالش ها و بهبود امور امیدواریم.

"علی صفریان" در گفت وگو با معدن 24 افزود: در 6 ماه نخست امسال بیشتر پیگیر مســئله ارز بودیم، اما با اتفاقی که برای شهید 
رئیسی افتاد کارها کمی کند شد؛ امروز و با استقرار دولت چهاردهم مشکلات کمی کاهش یافته و به زودی شاهد افتتاح مرکز مبادلات 
ارزی خواهیم بود. وی بیان داشت: در 6 ماهه دوم سال جلساتی با سازمان بنادر برگزار کردیم و موفق شدیم هزینه های انبارداری که 

چند برابر شده بود را به نرخ سال گذشته بازگردانیم.
صفریان خاطرنشان کرد: همچنین پیگیر مسئله حق انتفاع در مجلس برای معادن بزرگمان و حقوق دولتی برای همه معادن کشور 

بودیم که امیدواریم به نتایج خوبی دست یابیم.
نایب رئیس انجمن ســنگ آهن ایران ادامه داد: امروز مشــکلاتی همچون کمبود آب و ناترازی های برق و گاز به ابرچالش هایی برای 
تولید کشور تبدیل شده و علاوه بر این در زیرساخت های جاده ای و ریلی مشکلاتی داریم. همچنین افزایش قیمت حامل های انرژی 

در آینده پیش بینی می شود که این ها مشکلات تولید را چند برابر خواهد کرد.
صفریان ادامه داد: با توجه به تحریم ها،  بازارهای هدف برای محصولات ایرانی محدود شده و حتی بسیاری از بازارهایمان را از دست 

داده ایم.
وی یادآور شد: امروز جهان در موضوع فولاد سردرگم اســت، اما با وجود همین مشکلات امیدواریم با پشتکار، تلاش عموم مردم و 
همچنین امیدی که همواره همراه ملت و صنعتگران بوده، بتوانیم این دوره را نیز پشت سر بگذارانیم و به رشد تولید بهتری دست 

یابیم.

 تلاش انجمن سنگ آهن برای رفع مشکلات تولید

 از تخصیص ارز تا حق انتفاع و حقوق دولتی معادن

 به آینده امیدواریم
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 پیمان افضل، صاحبنظر حوزه معدن و زمین شناسی با اشاره به تغییرات سیاسی و تحولات مدیریتی در دولت چهاردهم و انتخاب 
افراد با تجربه و متخصص در این حوزه، مدیریت علمی و اصلاحات ساختاری در اقتصاد را یک نیاز اساسی دانست و ضمن بررسی 
چالش های ناترازی انرژی و غفلت از انرژی های تجدیدپذیر، برلزوم کاهش مداخلات دولتی در بخش اقتصادی به ویژه معدن و ایجاد 

فضایی مناسب برای ورود بخش خصوصی، به منظور تحقق توسعه پایدار و بهره وری بیشتر در این صنعت مهم کشور تأکید کرد.
پیمان افضل صاحبنظر حوزه معدن و زمین شناســی در گفت وگو با خبرنگار معدن 24، با اشــاره به حوادث سیاسی نیمه اول سال 
جاری، وضعیت معدن را در شش ماه نخست جاری مورد ارزیابی قرار داد و گفت : در شش ماه نخست سال جاری، حوادث سیاسی 
بزرگی از جمله، به شهادت رسیدن رئیس دولت سیزدهم سید ابراهیم رئیسی رخ داد، که این اتفاق منجر به تعویض دولت و به روی 

کار آمدن دولت چهاردهم با ریاست مسعود پزشکیان  شد.
وی تصریح کرد : در شش ماه اول سال تمام مسائل باید به حساب دولت سیزدهم نوشت، در واقع دولت قبل با انتخاب و انتصاب 

افرادی بدون تخصص کافی در حوزه معدن در وزارتخانه و صنایع معدنی آسیب بزرگی را به بدنه صنعت معدن کشور وارد کرد. 
این کارشــناس حوزه معدن در ادامه خاطرنشــان کرد : در واقع بخشــنامه های صادر شده در زمان آقای محتشــمی پور و یا انحلال 
دفتر ایمنی در معادن نمونه بارزی برای وضعیت نامناســب صنعت معدن محسوب می شــود. اکثر اقدامات، ارسال نامه ها و ثبت 
درخواســت ها که قرار بود در دولت سیزدهم انجام شــود، به دولت جدید منتقل شد. به طور کلی در شــش ماه نخست سال جاری 

صنعت معدن روند مثبتی را طی نکرده است.
افضل باتوجه به تغییرات سیاسی در شش ماه دو سال جاری روند فرایند کاری در صنعت معدن را مثبت تلقی کرد و گفت : انتخاب 
افراد باتجربه و دارای تحصیلات مرتبط در حوزه معدن توســط دولت چهاردهم سبب شــد تا وضعیت معدن تا حدی بهبود بیابد. 
با اینکه تغییرات در بخش معدن روند مثبتی را به همراه خواهد داشــت، اما فقدان پایداری کشــور در خصوص مسائل سیاسی و 
بین الملل که موجب نوسانات قیمت ارز، سکه و بطور کلی بازار نقدینگی می شود، برای تمام بخش های مختلف کشور بویژه معدن 
مشکل ســاز خواهد بود.  وی ادامه داد : دولت ایران از اواخر دهه 1390 با قطع برق و گاز مشــکل ناترازی انــرژی را برای تمام صنایع 
ایجاد کرده است و تنها اقدام مدیران و یا مسئولان مربوطه به شعار منتهی شده است و به دلیل نبود مدیریت علمی در این بخش 
ناترازی در بخش برق و گاز بیش از پیش شده و کشور  از کاروان فناوری جهان عقب مانده است. در سه سال گذشته تمام کارشناسان 
و متخصصان برلزوم استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در کشــور تأکید کرده اند، اما وزارت نیرو  به دلیل هزینه بالا در استفاده از برق 

خورشیدی از این کار صرف نظر کرده است.
تحلیگر حوزه معدن و زمین شناسی خاطرنشان کرد : باتوجه به این وضعیت بخش معدن برای رفع حداکثری این چالش اقداماتی 
نظیر احداث نیروگاه های خورشیدی 650 مگاواتی توسط فولاد مبارکه و یا تأسیس نیروگاه های 10 و 30 مگاواتی توسط شرکت های 
بزرگ معدنی مانند چادرملو و شرکت ملی مس را آغاز کرده است. گفتنی است که، موضوع انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان 
هم از دیگر مواردی است که در این بخش فعال شده است. باتوجه به اینکه بخش معدنی برای رفع چالش و بحران های موجود به 
میدان آمده، اما همچنان دولت بویژه در سه سال گذشته سعی کرده برای جبران ناترازی های خود از نیروگاه ها استفاده کند که این 

مسئله آسیب جدی به بخش معدن و تولید کشور وارد کرده است.
افضل تصریح کرد : زمانی که یک مجتمع معدنی قادر به تأمین نیازهای صنعتی و انرژی الکتریکی خود باشد، دولت نباید او را ملزم 
کند که انرژی را به شــبکه برق با قیمت یارانه ای تحویل دهد. این اقدام می تواند به شــدت به تولید داخلی آســیب بزند و به نوعی 
موجب افزایش هزینه های عملیاتی و کاهش توان رقابتی این مجتمع ها شــود. بنابراین، اتخاذ سیاســت های حمایتی که به جای 
تحمیل قیمت های غیرواقعی، به ارتقای بهره وری و توسعه پایدار بخش معدن کمک کند، از اهمیت بسزایی برخوردار است. دولت 
باید به جای مداخله در قیمت گذاری، شرایطی را فراهم کند که مجتمع های معدنی بتوانند به شکلی منطقی و متوازن، انرژی مورد 

نیاز خود را تأمین کنند.
وی به مشــکلات و ناترازی های موجود در بخش معدن اشاره کرد و گفت : کشــور بطور کلی درگیر بحران های فزاینده و چالش های 
ساختاری است، که به وضوح بر بخش معدن تأثیر گذاشته است. اگر این مشکلات بنیادی و عمیق به طور مؤثر حل شوند، می توان 
انتظار داشت که چالش های ساختاری مرتبط با بخش معدن و سایر بخش های تولید، از جمله صنعت، ساختمان و کشاورزی، نیز به 
تدریج برطرف شود. به همین دلیل، ضرورت دارد که برنامه ریزی های جامع و مدیریت کارآمد در سطح کلان صورت بگیرد تا زمینه های 

لازم برای اصلاحات ساختاری فراهم شود و بتوان به ایجاد یک بستر پایدار و رونق اقتصادی دست یافت.
افضل ادامه داد : یکی از مهم ترین مباحث در عرصه سیاست خارجی، بررسی روند کنونی آن و جهتی است که این روند اتخاذ می شود، 
آیا سیاست خارجی کشور از چارچوب های سیاسی و ایدئولوژیک فراتر رفته و به سوی یک ارتباط متوازن و مبتنی بر منافع ملی سوق 

خواهد یافت و یا خیر؟
تحلیگر حوزه معدن خاطرنشان کرد : دومین موضوع حائز اهمیت این است که دولت، در معنای حاکمیت، باید به کاهش اندازه اش 
بپردازد و دخالت خود را در تمام فعالیت های اقتصادی به حداقل برســاند. در واقع، دخالــت دولت در بخش های اقتصادی منجر 
به تضعیف و نابودی این بخش می شــود. نمونه بارز این وضعیت را می توان در اقتصاد روسیه مشــاهده کرد؛ کشوری که علی رغم 
برخورداری از بزرگ ترین مساحت و ذخایر معدنی فراوان، در حال حاضر با مشــکلات اقتصادی جدی مواجه شده و صادرات آن به 
شدت کاهش یافته است. این واقعیت نشان دهنده اهمیت کاهش نقش دولت در اقتصاد و ضرورت افزایش کارایی و رقابت پذیری 
در بازارهای اقتصادی اســت. وی در پایان تصریح کرد : مسئله اساسی این است که دولت باید از بســیاری از امور، به ویژه در بخش 
معدن، خارج شود. تا زمانی که اجازه ندهند بخش خصوصی به درستی وارد عرصه شود و سرمایه گذاری ها بر پایه سودآوری باشد، 
نه صرفاً بر مبنای جابه جایی های پولی، پیشرفت مورد نظر به دست نخواهد آمد. . برای این منظور، باید از مدیران و مسئولانی که از 
دیدگاه  وسیع و عمیق برخوردار هستند استفاده کرد. توانایی تحلیل شرایط بازار، شناسایی فرصت ها و تهدیدها و درک دینامیک های 
اقتصادی بین المللی، از جمله ویژگی های حیاتی این مدیران است، که می تواند زمینه ساز ایجاد یک محیط  اقتصادی پویا و رقابتی 

باشد. با این رویکرد، می توان به رشد و توسعه پایدار در بخش معدن و سایر حوزه ها امیدوار بود.

دولت از بخش معدن خارج شود
 درس اقتصاد روسیه به ایران

پیمان افضل،صاحبنظر حوزه معدن و زمین شناسی
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مدیران عامل شرکت های سرمایه گذاری امید، توسعه معادن و فلزات، چادر ملو، گل گهر و گهر زمین در نامه ای خطاب به "حجت الله 

صیدی" رئیس سازمان بورس، در رابطه با حق انتفاع معادن اعتراض کردند.

در این نامه آمده است: 

همان گونه که استحضار دارید حق انتفاع برداشت سنگ آهن از سه معدن بزرگ کشور )گل گهر، چادرملو و گهر زمین( در تبصره 6 

لایحه بودجه سال 1404 معادل 55 درصد بهای کلوخه استخراجی لحاظ شده که در صورت تصویب آن در مجلس محترم شورای 

اسلامی آثار مالی فراوانی برای سه شــرکت معدنی مورد اشاره در پی خواهد داشــت و نتایج غیرقابل جبران سال 1402 و 1403 که 

همانا کاهش حاشیه سود، افت ارزش بازار و تنگناهای نقدینگی است تکرار میگردد. 

در این خصوص جهت تبیین موضوع توجه حضرتعالی را به موارد زیر جلب می نماید:

)1( بررسیها و مطالعات انجام شده نشان میدهد که حقوق دولتی پرداختی معادن سنگ آهن دنیا در سایر کشورهای حداقل 2 و 

حداکتر 15 درصد ارزش سنگ است. حال آن که سه شــرکت معدنکار بزرگ ایران باید 55 درصد از ارزش سنگ آهن را با عنوان حق 

انتفاع پرداخت کنند که ملاحظه می فرمایید بیش از 3 برابر ارقام جهانی است.

)2( این عدد 55 درصدی تا سال 1400 تنها 20 درصد بوده، لکن از سال 1402 افزایش شدیدی پیدا کرده است. )5 درصد شمش فخوز، 

تقریباً معادل 55 درصد ارزش کلوخه استخراج شــده معدن در سال 1402و 55 درصد کلوخه در ســال 1403(. این موضوع به افزایش 

حداقل 200 هزار میلیارد ریالی منجر شده و سود سه شرکت در سالهای 1402 و 1403 را حداقل 200 هزار میلیارد ریال کاهش داده است. 

کاهش میزان سوداوری نه تنها اجرا و تکمیل طرح های توسعه این شرکتها را با چالش جدی مواجه کرده، از طرفی مشکلات نقدینگی نیز 

برای شرکتها و سهامداران اصلی آنها ایجاد نموده و ســایر پروژههای کلان ملی را مجبور به دریافت تسهیلات بانکی با نرخ های بالا و نیز 

انتشار اوراق بدهی با نرخ های بیشتر از 20 درصد به میزان بیش از 200 هزار میلیارد ریال در سال اخیر مواجه نموده است. به نظر می رسد 

استمرار این رویه آینده معدنکاری در کشور را با چالشهای جدی روبرو خواهد نمود و پیامدهای زیر را در پی خواهد داشت:

- کاهش سودآوری فعالیت معدنکاری و زیانده شدن معدن کاران

- کاهش ارزش سهام شرکتهای معدنی در بازار سرمایه و همچنین افزایش بی اعتمادی سهامداران به این بازار به واسطه وضع قولین 

نامتعارف. )در سه سال اخیر بازده شرکت های چادرملو، گل گهر و گهر زمین به ترتیب منفی9 درصد، منفی 21 درصد و 10 درصد بوده 

است در حالیکه بازده شاخص کل در همین دوره 29 درصد مثبت بوده است(

- کاهش انگیره اکتشافات معدنی و در ادامه عدم امکان تحقق استراتژی تنوع سبد محصول معدنکاران

- عدم امکان تامین 200 میلیون تن خوراک سنگ آهن مورد نیاز زنجیره فولاد در سالهای آتی و در ادمه کاهش جدی تولید کارخانه 

ها در مقایسه با ظرفیت اسمی آنها در کل زنجیره فولاد

- تأخیر در روند نوسازی ناوگان فرسوده معدنکاری و در ادامه افت جدی حجم عملیات معدنکاری کشور

- عدم توجیه اقتصادی استخراج ســنگ از ذخایر کم عیار کشــور )این موضوع با عنایت به روند کاهشی ذخایر سنگ آهن کشور با 

اهمیت است(

- تاخیر یا توقف در انجام پروژه های توسعه ای جاری صنعتی و زیرساختی

)3( گروه مدیریت سرمایه گذاری امید و شرکت ســرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات به همراه شــرکت های یاد شده، مشترکاً با 

بررسی و مطالعه نظام حقوق دولتی حدود 20 کشور دارای ذخایر بزرگ ســنگ آهن در جهان و واکاوی دقیق پیامدهای منفی مورد 

اشاره در بالا، پیشنهاد زیر را برای کاهش حق انتفاع به دولت محترم دارد:

- کاهش حق انتفاع از 55 درصد به حداکثر 25 درصد ارزش ماده معدنی. بدیهی است که با تصویب این نرخ کماکان معدنکار ایرانی 

بیشترین حق انتفاع را در جهان پرداخت می کند. 

- بازگشت به مکانیزم قرارداد پیشین شرکتهای گل گهر و چادر ملو با ایمیدرو مبنی بر پرداخت حق انتفاع به صورت درصدی از قیمت 

فروش محصول )20 درصد قیمت فروش ســنگ آهن خام، 19 درصد مبلغ فروش کنســانتره در صورت فروش محصول به صورت 

کنسانتره 15.5 درصد قیمت کنسانتره در صورت فروش محصول به صورت گندله و 5/12 درصد قیمت کنسانتره در صورت فروش 

محصول به صورت آهن اسفنجی و همچنین تعدیل قرارداد شرکت گهر زمین به شکل مذکور.

ضمناً به استحضار میرساند طبق نامه شــماره 1403:3109 مورخ 1402/06/19 پیش بینی کاهش 110 همتی ارزش بازار شرکتهای 

معتبر به وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام گردیده بود که متاسفانه منتج به تحقق کاهش ارزش سهم و بی اعتمادی بازار سرمایه 

به شرکت های موصوف گردیده است که سهم 5 درصدی از بازار سرمایه را دارند.

در پایان ضمن سپاس ویژه از بذل عنایت حضرتعالی امید است سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه تلاشهای ارزنده صورت گرفته 

در راستای حمایت از حقوق سهامداران شرکتهای معدنی در اصلاح این رو به نامطلوب مساعدت نماید.

اعتراض به حق انتفاع معادن
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در شرایطی که چین به عنوان بزرگ ترین تولید کننده فولاد در دنیا سیاست دامپینگ و صادرات به همه بازارها را دنبال میکند شاید 
خود چینی ها هم متعجب شوند اگر بدانند در سال گذشــته و 7 ماهه ابتدای سال جاری از قبال اختلاف نرخ ارز در ایران چه میزان 

سود عاید واردکنندگان محصولات فولادی به ایران شده باشد.
گزارش ها کماکان حاکی از واردات بی رویه انواع مقاطع فولادی به کشور دارد، برخی کارشناسان پیش بینی میکنند معادل 1.5 میلیارد 

دلار در سال 1402 و 700 میلیون دلار در هفت ماهه 1403 به واردات فولاد به کشور تخصیص یافته است.
مهم این است که به دلیل تخصیص ارز نیمایی به واردات فولاد به کشور و فقدان نظارت بر محل مصرف محصولات وارداتی فرصت 

مناسبی برای سوداگری فراهم شده است. 
متاسفانه صادرکنندگان مجوز واردات بعضا آگاهی و اشراف لازم بر بازار را نداشته و خیلی دیر از تحولات بازار جهانی و داخلی مطلع 

می شوند غافل از اینکه هر تایید ثبت سفارش و تخصیص ارزی از جیب ملت و به بهای سرکوب تولید داخل تمام میشود.
از سازمان های نظارتی انتظار است لیست واردکنندگان محصولات فولادی به کشور در دو سال اخیر اخذ شده و از دستگاههای صادر 

کننده مجوز واردات پرسیده شود این محصولات در چه محلی و به چه قیمتی به مردم فروخته شده است.

روایتی باورنکردنی از سودهای کلان واردات فولاد

  سود تخصیص ارز برای واردات فولاد
 به کشور به جیب چه کسانی رفت؟

هدیه لطفی

 صنعت سنگ آهنی یا همان معدنی ها همگام با شرایط نامســاعد حاکم بر اقتصاد کشور و بالتبع بازار سهام، عملکرد چندان 
مناسبی را در سال جاری نداشــتند. به طوریکه معدنی ها از ابتدای ســال جاری تا کنون )28آبان ماه( بیش از 11درصد زیان در 
کارنامه خود ثبت کردند. اما این روند به ویژه در دوره یک هفته اخیر و همراستا با حاکمیت شرایط نسبتا مطلوب، تغییر مسیر 

داده و سود 3.6 درصدی را نصیب سهامداران این گروه کرد.  
بازار سهام که در سال جاری دستخوش ریسک های سیاســی و اقتصادی متعددی قرار گرفته بود، از نیمه دوم مهر ماه امسال 
روند صعودی به خود گرفت که در این میان صنایع فعال در بورس از جمله معدنی ها نیز در این موج مثبت همراه شدند.  این 
موضوع را می توان تحت تاثیر چندین مولفه از جمله رویکرد مثبت دولت چهاردهم،  سیگنال کاهش نرخ بهره با انتشار اوراق 
25 درصدی گواهی سپرده خاص، حذف ارز نیمایی و حرکت به سمت نرخ ارز توافقی و همچنین مشخص شدن نتایج انتخابات 
آمریکا و افزایش امیدواری به رفع تحریم ها دانســت. به طوریکه تحقق هر کدام از این موارد، در کنــار اخبار مثبت تاثیرگذار بر 

صنایع معدنی و حمالیت دولت از آن، می تواند روزهای روشن برای این گروه را نوید دهد. 
از سوی دیگر در حالی ایران 7 درصد از ذخایر معدنی جهان را در اختیار دارد که سهم این صنعت در بازار سرمایه ایران)بورس و 
فرابورس( به 4.5 درصد می رسد. بر این اساس ارزش بازار صنعت در بورس در حال حاضر به حدود 478 همت رسیده است. 
همچنین در دوره 7ماهه نخست ســال جاری ارزش فروش شرکت های معدنی و صنایع معدنی بورســی به 646 هزار میلیارد 
تومان رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشــد 12 درصدی را تجربه کرده است. این در حالی است که به رغم 
پتانسیل بالا و اهمیت قابل توجه معادن در چرخه اقتصاد کشور، این صنعت با چالش هایی چه از سمت داخل و چه فرامرزی 
مواجه است؛ همانطور که در بررسی سند چشم انداز 1404 و همچنین قانون برنامه هفتم مشاهده می شود، دولت برای تحقق 
هدف تولید 55 میلیون تن فولاد، نگاه ویژه ای به حوزه اســتخراج و فرآوری ســنگ آهن، به عنوان تأمین کننده خوراک صنایع 

پایین دست فولاد دارد. 
این در حالی است که با نرخ بهره مالکانه عملا این صنعت را با چالش مواجه کرده است. به عبارت دقیق تر شاید بتوان مهمترین 
و تاثیرگذارترین موضوع در این صنعت را مرتبط با تعیین نرخ بهره  مالکانه معادن دانست. امری که طی سال های اخیر سودآوری 
معدنی ها را به طور مستقیم تحت تاثیر قرار داده و سبب شده تا غول های معدنی خواستار تعدیل حق انتفاع این شرکت ها در 
قانون بودجه سال 1404 شــوند. در واقع طبق مفاد بند الف تبصره 6 لایحه پیشنهادی بودجه سال 1404، شرکت های گل گهر، 
چادرملو و گهرزمین موظف شدند 55 درصد بهای کلوخه استخراجی از معادن در اختیار را تحت عنوان حق انتفاع به سازمان 
ایمیدرو پرداخت کنند. پرداخت هزینــه فوق چالش ها و مخاطراتی برای شــرکت های معدنی ایجاد می کنــد. اما در این میان 
پیگیری ها و نامه نگاری های رییس سازمان بورس و همچنین کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران )به عنوان دو رکن اصلی بازار 
سرمایه( به رییس کمیسیون تلفیق بودجه 1404 مجلس، نشان از بازگشت روزهای مثبت، کاهش نرخ بهره مالکانه و درنهایت 

افزایش سودآوری به معدنی ها دارد.
همچنین یکی دیگر از معضلات صنایع فعال در اقتصاد کشــور از جمله سنگ آهنی، کمبود نقدینگی است؛ بر اساس مطالعات 
صورت گرفنه ، حدود 55 میلیارد دلار ســرمایه گذاری در زنجیره معدن نیاز اســت. از آنجا که تأمین این میزان ســرمایه گذاری 
از طرف دولت ممکن نیست، شــاید بتوان تنها راهکار داخلی را اســتفاده از ظرفیت ها و پتانســیل بالای بازار سرمایه دانست. 
به طوریکه می توان با انتشار انواع اوراق از بستر بازار سرمایه، حجم زیادی نقدینگی به چرخه این صنعت وارد کرد و شاهد رونق 
سرمایه گذاری در این حوزه بود. از سوی دیگر می توان امیدوار بود که با رفع تحریم ها، جذب سرمایه گذاری خارجی در این گروه 

بیش از گذشته دنبال شود. 

معدنی ها؛ در انتظار روزهای روشن
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 رئیس اتحادیه سرب و روی ایران با بیان اینکه امروز تراز تجاری بخش معدن و صنایع معدنی به منفی 22 میلیارد دلار رسیده است، 
گفت: وقت آن است تا با برداشتن عوارض صادراتی، کاهش حقوق دولتی معادن و کاهش قیمت انرژی، از این بخش حمایت های 

جدی شود.
»حسن حسینقلی« در گفت و گو با سایت خبر تحلیلی معدن 24 در خصوص مسائل و مشکلات صنعت سرب و روی کشور در 6 ماهه 
ابتدای سال افزود: امروز هر نهاد و ارگانی در کشور به خود اجازه داده تا سراغ بخش معدن بیاید؛ آنها فکر می کنند این بخش بسیار 

پولدار است و لذا باید از آن پول گرفت و به خزانه کشور واریز کرد.
وی بیان داشت: اخذ عوارض بالا، بردن قیمت سوخت، برق، گاز و همچنین اخذ حقوق دولتی بالا، از جمله مسائل و مشکلات مبتلابه 

صنعت سرب و روی است.

 ورود صنایع غیرمعدنی به بخش معدن
وی در خصوص ورود صنایع غیر معدنی به بخش معدن و عوارض احتمالی آن گفت: در این زمینه جذب یا ورود ســرمایه آنچنانی 
وجود نداشته است، زیرا که این بخش خیلی سودآور نیست و ریسک آن بالاست. علاوه بر آن سرمایه گذاری در بخش معدن در بلند 

مدت جواب می دهد.
حسینقلی در عین حال خاطرنشان کرد: در سال های گذشته فقط خصولتی ها و دولتی ها وارد بخش فولاد و مس شدند و با در نظر 
گرفتن رانت هایی از جمله ممانعت از افزایش قیمت زغالســنگ یا ســنگ آهن تلاش کردند تا مواد اولیه ارزان به دست این صنایع 
برسد. از سویی تولیدات خود را گران تر از قیمت جهانی به مصرف کنندگان داخلی فروختند یا صادر کردند و در نتیجه فولاد یا مس 

به بخشی سودآوری تبدیل شد. 
وی ادامه داد: با این حال با عوارضی که در سال گذشته بر صادرات محصولات بسته شد، آنها نیز امروز دیگر رونق آنچنانی ندارند و 
دیگر کسی جذب این بخش ها نمی شود؛ به این ترتیب تولید، اشتغال و صادراتی که در سال های گذشته در این بخش ها ایجاد شده 

بود اکنون ضعیف شده است و نه تنها رشدی در بخش معدن می بینیم، بلکه حتی شاهد کاهش رشد هستیم.
رئیس اتحادیه سرب و روی ایران خاطرنشان کرد: در سال 1401 صادرات بخش معدن و صنایع معدنی 5 میلیارد دلار بیشتر از واردات 
آن بود، اما با وضع عوارض صادراتی 10 تا بیش از 80 درصدی در سال 1402، مبالغ هنگفتی به میزان 170 هزار میلیارد تومان از بخش 

صنعت خارج و به خزانه واریز شد.
وی اظهار داشت: لذا در سال گذشته صادرات بخش معدن و صنایع معدنی 17 میلیارد دلار از واردات آن کمتر شد و با احتساب تفاوت 

5 میلیارد دلاری تراز تجاری این بخش در سال پیش از آن، این اختلاف اکنون به 22 میلیارد دلار رسیده است.
حسینقلی تصریح کرد: تصمیم غلط از سوی هیات وزیران موجب کاهش صادرات بخش معدن و صنایع معدنی شد و اکنون کسی 

نیست که این عوارض را قطع کند تا صادرات دوباره اوج بگیرد.

رئیس اتحادیه سرب و روی ایران:

آینده بخش معدن با حضور ترامپ
 روی کار آمدن ترامپ 

وی بیان داشت: با روی کار آمد ترامپ در آمریکا انتظار می رود همچون دوره پیشین حضورش جلوی صادرات نفت ایران گرفته شود 
و سایر بخش ها از جمله بخش معدن و صنایع معدنی نیز با تاثیرات منفی مواجه شوند.

این مقام صنفی یادآور شد: بخش معدن پیشرو، سودآور و ارزآور است و امروز وقت آن است که هم حقوق دولتی کاهش یافته و هم 
عوارض به حالت قبل بازگردد. همچنین نیاز است تا قیمت های برق، گاز و انرژی به ادوار گذشته بازگردانده شود تا صرفه اقتصادی 

در این بخش وجود داشته و بتوانیم صادرات انجام دهیم.
وی با اشاره به تعیین 365 قلم از محصولات این بخش با عنوان »مواد خام و نیمه خام« تاکید کرد: 90 درصد این اقلام اصلًا خام یا 
نیم خام نیستند و در هیچ کشوری اصطلاح نیمه خام وجود ندارد؛ به عبارتی بسیار محصولات صنعتی کشور را جزو محصولات خام 

تقسیم بندی کردند و از آنها عوارض گرفتند.
وی همچنین گفت: حقوق دولتی معادن از سال 97 تاکنون بیش از 58 برابر شده است، این در حالیست که نرخ دلار یا صادرات کشور 

به این اندازه رشد نکرده است و نباید این میزان رشد را در موضوع حقوق دولتی شاهد باشیم.
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 معاون معــادن و کارخانجات مس درخشــان تخت گنبد گفت: یکــی از مهم ترین چالش هــای حاضر در حوزه معــادن، قوانین و 
بخشنامه های خلق الساعه دولتی است که به صورت ناگهانی و یک شبه ابلاغ می شوند و این قوانین و بخشنامه ها به قدری تعدد 
دارند که تولیدکننده و بهره بردار فرصتی برای آماده سازی و اجرای آن ها ندارد. از جمله این چالش ها می توان به تعرفه هایی اشاره کرد 
که به صورت خلق الساعه بر محصولات مس اعمال می شوند و این تعرفه ها همیشه مورد اعتراض بوده و بارها تغییر کرده اند. این 

قوانین دست وپاگیر، تولیدکنندگان را با مشکلات بسیاری مواجه می کنند. 
بهروزی ادامه داد: دومین چالش که معتقدم نباید نامش را چالش گذاشت، نحوه اعمال و اجرای قوانین مرتبط با محیط زیست در 
برخی از نقاط است که باید توجه داشت، این مسائل نباید یک چالش باشد، بلکه باید به عنوان فرصتی برای افزایش آگاهی طرفین؛ 

یعنی محیط زیست و معدن دار و حتی باورهای جمعی جامعه تلقی شود.
وی ابراز کرد: صیانت از محیط زیست یک الزام و خط قرمز اســت و معادن نیز باید حفظ و توسعه محیط زیست را در اولویت خود 
داشته باشند، یاری گر سازمان محیط زیست و منابع طبیعی باشند و برای کاهش آلایندگی و همچنین آلوده نکردن محیط زیست، 
تجهیزات مورد نیاز را به کار بگیرند. البته شکی در این انگاره و اصل مهم نیست، اما تجربه ما در سال های گذشته در بخش های مختلف 
معدنی کشور نشان می دهد که به بهانه قوانین محیط زیست، گاهی برخی از مجوزها شاید سال ها معطل می مانند یا نحوه تفسیر 

و اجرای قانون در برخی از مواقع توسط بعضی از افراد به چالش تبدیل می شود. 
بهروزی خاطر نشان کرد: به عنوان مثال، گاهی مشاهده می شود که حتی روی باطله های معدنی که از جنس خود سنگ های معدنی 
واقع در محیط زیست هستند، حساسیت های دیگری اعمال می شــود و به بهانه آلایندگی، سختگیری های بیش از حد یا خارج از 

قاعده قانونی صورت می گیرد و کل فعالیت های معدنی یک سرمایه گذار تحت الشعاع قرار می گیرد.
معاون معادن و کارخانجات مس درخشان تخت گنبد تصریح کرد: چالش بعدی که باید به آن اشاره کنم، معارضین محلی هستند و 
تقریبا می توان گفت که بیشتر معادن کشور با این مساله مواجه هستند. به نظر می رسد که در کل کشور، مناطقی که حتی در مناطق 
کویری و بدون آب و علف یا سکونت بسیار اندک واقع شده اند، به ناحق مورد ادعای افراد محلی قرار می گیرند و این ادعاها نیز ابتدا 
با تابلوی انفال بودن معادن مطرح می شــود. این مشکلات باعث می شــود که بهره برداری از معادن به سختی انجام شود و توسعه 
صنعت مس به تعویق بیافتد. این مســاله مهمی است که به نظر می رســد، اگر با همین وضعیت ادامه یابد، چالش های بزرگ تر و 

مهمی را برای کشور ایجاد کند؛ لذا نیازمند مدیریت مناسب است.

کوروش بهروزی معاون معادن و کارخانجات مس 

درخشان تخت گنبد:

گره توسعه مس

 بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران ضمن بررسی لایحه بودجه 1404 از دریچه بخش معدن، گفت: 
در برنامه هفتم توسعه 13 درصد رشد در حوزه معدن دیده شده است، حال باید دید، بودجه 1404 در مسیر تحقق این هدف تنظیم 
شده یا نه؟ طبق احکام ارائه شده در این لایحه، همچنان ارزش افزوده مانند گذشته است، روند رشد حقوق دولتی معادن نیز منجر 

به تعطیلی بسیاری از معادن شده است.
او ادامه داد: شیوه مصرف منابع حاصل از حقوق دولتی در قانون تعریف شده است؛ متأسفانه این قانون اجرا نمی شود. مبنای نرخ 

ارز محاسبه حقوق گمرکی نیز روند افزایشی حقوق گمرکی را در پی دارد.
شکوری با اشاره به بحث هایی که درباره عوارض جابه جایی در بررسی لایحه بودجه صورت گرفته است، ابراز امیدواری کرد: در بودجه 

سال آینده عوارض جابه جایی بار در فعالیت های معدنی افزایش پیدا نکند.
این عضو هیات نمایندگان اتاق ایران همچنین درباره اهمیت تجهیز معادن به امور ایمنی صحبت کرد و افزود: تعطیل کردن معادن 
ناایمن راه حل درستی نیست. باید روش هایی اتخاذ کنیم که به ایمن شدن همه معادن کمک کند. دولت باید حامی این تفکر باشد 

و تجهیز معادن را در اولویت قرار دهد.
شکوری ناترازی انرژی را بحران جدی تولید ارزیابی و به اجرای قانون مبنی بر پرداخت خسارت ناشی از قطع برق و گاز صنایع اشاره کرد.

او ادامه داد: امکان دسترسی به زمین برای فعالیت های معدنی وجود ندارد و مساحت اصلی زمین حبس است.
رئیس کمیسیون معدن اتاق ایران قوانین و بخش نامه های حاکم بر فعالیت های معدنی را عامل اصلی اختلال در روند فعالیت های 
معدنی ارزیابی کرد و افزود: یکی از چالش های اصلی این اســت که دولت و مجلس از نگاه های مشورتی بخش خصوصی استفاده 

نمی کنند. راه حل این است که شوراهای سیاست گذاری در حوزه معدن احیا شوند. 

جلوی افزایش زیان انباشته شرکت های دولتی
 با واگذاری به بخش خصوصی گرفته شود

رئیس اتاق ایران گفت: جای تاســف است که شاهد زیان انباشــته نهادهای دولتی و 
خصولتی هستیم که سال ها با بودجه دولتی و پول ملت ارتزاق کرده و حجم زیادی زیان 
انباشته برای کشور ایجاد کرده اند. این خسارت از بودجه کشور تامین می شود. صمد 
حسن  زاده با اشاره به واگذاری شــرکت های دولتی در قالب مصوبه مولدسازی افزود: 
شرکت هایی در مولدسازی واگذار می شوند که قبلا آن ها را قربانی کرده و بخشی از سهام 
آن ها را در قالب سهام عدالت، بخشی را در قالب رد دیون به بانک ها و یا صندوق های 
بازنشستگی واگذار کرده اند که باعث ناهماهنگی و ناترازی شده است. او تصریح کرد: 
از دولت چهاردهم و مسئولان واگذاری، می خواهم در این زمینه تدبیر کارشناسی شده 
به عمل آورند و طبق قانون اساسی آن را به بخش خصوصی واگذار کنند تا جلوی این 

زیان انباشته خسارت آفرین را گرفته شود.(

بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران: 

شوراهای سیاست گذاری
حوزه معدن احیا شوند

 مهم برای فولادسازان؛
امــکان 100 درصــدی واردات در برابــر 

صادرات برای صنعت فولاد فراهم شد

بانک مرکزی امکان استفاده از ارز حاصل 
از صــادرات زنجیره فولاد و فلــزات رنگین 
اساســی جهــت واردات اقــلام مــورد نیاز 
مصــارف ارزی چهــار حــوزه "مــاده اولیه، 
طرح های توســعه ای و تکمیل پروژه های 
تولید انرژی، نیاز کالا های التهابی صنایع 

فلزی" تا سقف 100 درصد را فراهم کرد.(
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 رئیس انجمن سنگ آهن در گفت وگویی به بررسی چالش های اقتصادی ناشی از تحولات سیاسی اخیر و فشارهای مالی بر صنعت 
ســنگ آهن پرداخت و از عزم راســخ انجمن برای ارتقاء تولید و بهبود شــرایط کاری در این حوزه خبر داد. مهرداد اکبریان با تأکید بر 
اهمیت فعالیت تشکل های صنفی، بر لزوم پیگیری حقوق دولتی به عنوان یک مسأله کلیدی در مذاکرات با دولت اشاره کرد و خواستار 

وحدت و هم اندیشی بیشتر میان فعالان این صنعت برای غلبه بر تنگناها شد.
مهرداد اکبریان در گفت وگو با خبرنگار معدن 24 با اشــاره به اقدامات و فعالیت های انجمن ســنگ آهن در شش ماه نخست سال 
جاری گفت :  انجمن سنگ آهن به عنوان یکی از بهترین تشکل های صنفی در اتاق بازرگانی، همواره تلاش کرده با حضور مؤثر خود در 
سیاست گذاری ها، روند کسب و کار و معدن در حوزه سنگ آهن را ارتقاء بدهد. شش ماه نخست سال جاری با چالش های سیاسی از 
جمله شهادت دکتر رئیسی و بلاتکلیفی های موجود در وزارتخانه ها در دولت چهاردهم همراه بود، که این موضوع بر تمام بخش های 

مختلف کشور تاثیر منفی گذاشت. 
وی بیان کرد : کمبود متصدی مشخص برای بررسی مسائل ارزی، قیمت ها و معافیت های مرتبط، موجب ضعف بخش تولید و بازار 
داخلی شد و از طرفی افزایش هزینه ها و کاهش حاشیه سود در معادن، فشار بیشتری به تولیدکنندگان وارد کرد. اما با تمام مشکلات 

موجود، انجمن سنگ آهن تمام توان خود را برای رفع نیازها بخش صنعت و معدن بکار گرفته است. 
رئیس انجمن ســنگ آهن در ادامه گفت : مباحث حقوق دولتی به عنوان یکی از موضوعات پرمناقشه در ارتباط با دولت، مجلس و 
بخش تولید همواره از اهمیت زیادی برخوردار بوده، به همین خاطر دولت معمولًا در تلاش است تا حقوق دولتی را بیشتر از سال های 
گذشته افزایش دهد، در حالی که با توجه به شرایط فعلی و فشــارهای اقتصادی، این درخواست ها می تواند به کاهش تولید منجر 
شود. در همین رابطه، انجمن تلاش کرده تا صدای بخش تولید را به سیاست گذاران و نمایندگان مجلس برساند و خواستار بررسی 

دقیق و واقع بینانه حقوق دولتی  باشد.
اکبریان خاطرنشان کرد : در شش ماه گذشــته، انجمن با حضور فعال در اصلاح لایحه بودجه و گفتگو با وزارتخانه های مربوطه، به 
دنبال ارائه نظرات کارشناسی و منصفانه در این زمینه بوده، چراکه بررسی لایحه بودجه نه تنها محدود به حقوق دولتی بلکه به مسائل 

زیرساختی و سرمایه گذاری های کلان مربوط می شود.
وی تصریح کرد : علاوه بر این، انجمن در حوزه گمرک  با چالش های زیادی از جمله افزایش هزینه های گمرکی و  محدودیت های جدید 
مواجه شده، که این مسئله فعالیت را برای صادرکنندگان دشوار می کند. در این زمینه، انجمن با مسئولان گمرک به گفتگو پرداخته 

و تا حدی توانسته مشکلات را اصلاح کند.
رئیس انجمن سنگ آهن افزود : در نهایت، با توجه به شعار سال مبنی بر افزایش تولید با تأکید بر بخش خصوصی، انجمن سنگ 
آهن سعی دارد همکاری های خود را در راســتای توســعه این بخش تقویت کند. این همکاری ها می تواند نتایج مثبت و موثری در 
توسعه مواد معدنی و بهبود شرایط اقتصادی کشور داشته باشد. امید است که دولت جدید با همکاری مؤثر، بتواند الگوهایی برای 

بهینه سازی سیاست های اقتصادی ارائه دهد و تحولی اساسی در این بخش ایجاد کند.
مهندس مهرداد اکبریان درباره اقدامات احتمالی انجمن در شش ماه دوم سال جاری گفت: در شش ماهه دوم سال جاری، انتظار 
می رود یک همکاری ســازنده با  وزیر صمت و معاونت معدنی، برای رســیدن به راه حل مشترک آغاز شــود. این همخوانی  نظرات و 
خواســته های بخش خصوصی، دولت و اتاق بازرگانی را شــامل می شــود، با این اقدام راهکاری برای کاهــش هزینه های و افزایش 

سودآوری ایجاد می گردد .

وی در ادامه افزود : متأسفانه پیشــنهادات نگران کننده ای مبنی بر افزایش 30 تا 100 درصدی هزینه ها از طرف مجلس و دولت 
مطرح شده که اجراء شــدن آن وضعیت را بیش ازپیش  پیچیده  می کند. در همین رابطه برای جلوگیری از افزایش بی رویه حق 
انتفاع تمام توان خود را بکار گرفته شده اســت. بطور مثال سه شرکت بزرگ سنگ آهن کشــور از جمله گهر زمین، چادرملو و گل 
گهر، موظف شــدن تا 55 درصد از ارزش کلوخه اســتخراجی را به عنوان حق انتفاع به ایمیدرو پرداخت کننــد، این ارقام نه تنها 
غیرمنصفانه به نظر می رســد، بلکه می تواند تمام محاســبات اقتصادی را بهم بریزد و بطور جدی بر توســعه معادن تأثیر منفی 
بگذارد.تشکل های خصوصی باید مشکلات، مررزهای حاشیه ای و خطرات موجود را بصورت شفاف  به تصمیم گیرندگان منتقل 

کنند. 
رئیس انجمن سنگ آهن خاطرنشان کرد : اگر وضعیت کشور به ســمت بهبود پیش برود و ارتباطات خارجی و مراودات مالی به 
حالت عادی بازگردند، ممکن است با افزایش ارزش ریال و کنترل قیمت ارزها، شرایط بهتری برای تولید فراهم شود. در این میان، 
انجمن سنگ آهن به دور هم جمع شــده تا مسائل روز را بررســی کند و راهکارهایی را جهت کاهش آسیب به روند تولید و ثبات 

قیمت ها ارائه بدهد.
اکبریان بیان کرد : اگر برنامه هایی معدنی در سطح کلان  با همکاری شرکت های خصوصی و مردم تعریف بشود، می توان مشکلات 
موجود را تا حد زیادی کنترل کرد. این طرح ها به حوزه اکتشاف، توســعه صنایع معدنی، تجهیز و ماشین آلات و بازیافت مربوط 
می شود. اگر این برنامه ها در شرایط عادی و با همکاری مناســب به مرحله اجرا برسد، قطعاً نتایج مثبت و موثری در روند تولید 

و توسعه کشور به همراه خواهد داشت
وی با اشاره به رویکرد و  برنامه های جدید انجمن گفت : انجمن برای نخستین بار بر فعالیت های پویا و مؤثر تشکل ها تمرکز کرده 
اســت، چراکه روزانه وقایع و تحولات متعددی در عرصه تصمیم گیری و سیاست گذاری، چه در زمینه های داخلی و چه در عرصه 
بین المللی، رخ می دهد که به طور مستقیم بر کسب وکار ما تأثیر می گذارد. این شرایط ایجاب می کند که تشکل ها با فعال تر شدن، 

توانایی خود را در پاسخگویی به چالش ها و فرصت های پیش رو افزایش دهند.
رئیس انجمن سنگ آهن در ادامه افزود : در اتاق بازرگانی، تعداد زیادی تشکل فعال وجود دارد، اما متأسفانه بسیاری از این تشکل ها 
به ویژه تشکل های کوچک، از شرایط لازم برای فعالیت مؤثر برخوردار نیستند و معمولًا به جای پیشگامی، درصدد هستند تا تنها از 

دیگران پیروی کنند. یک تشکل پیشرو قادر است اقدامات مؤثری را در راستای توسعه و بهبود شرایط انجام دهد. 
اکبریان خاطرنشان کرد : به عنوان هیئت مدیره انجمن سنگ آهن، حفظ وضعیت انجمن به عنوان یک تشکل پیشرو را نخستین 
شــرط همکاری و فعالیت خود می دانم. ما هرگز به حالت تماشــاچی نخواهیم نشســت و در تمامی شــرایط، حتــی در بدترین 

وضعیت ها، انجمن سنگ آهن به عنوان یک تشکل پیشرو در کشور به فعالیت خود ادامه خواهد داد.
وی تصریح کرد : ما بر این باوریم که دولتمردان ما دوستان و همکارانی دلسوز هستند، اما گهگداری از واقعه ها و مسائل عملیاتی 
آگاهی ندارند. وظیفه ایجاب می کند که در زمان مناســب و با ارائه اطلاعات صحیح، به همراه تهیه راهکارها و گزارش ها، آنان را 
یاری دهیم تا وظایف خود را به بهترین نحو انجام دهند. این ارتباط مستمر و تهیه اسناد لازم، از جمله فعالیت های روزمره ماست 

که تحت هر شرایطی، چه خوب و چه بد، باید ادامه یابد.
رئیس انجمن ســنگ آهن بیان کرد : اعضای ما انسان های فهمیده و مدبری هستند، که توانســته اند بنگاه های بزرگی تأسیس 
کنند و هر یک از آن ها دارای چند صد تا چند هزار پرسنل هستند. این افراد نه جاهل اند و نه نادان؛ بلکه نسبت به کار خود کاملًا 
آگاهند. با این حال، تصمیم گیری در زمان های حساس گهگداری برای همین افراد دشوار است. بنابرای شناسایی اقدامات صحیح 

و نادرست کار آسانی نیست و اغلب نیاز به استفاده از تفکرات جمعی دارد.
مهرداد اکبریان در پایان یادآور شــد : بنابراین، برگزاری جلســاتی به منظور گردهم آوردن این دوستان و بررسی مسائل به صورت 
تخصصی به ما کمــک می کند تا نتایــج را به صورت بیانیه ارائه شــود و ســایر اعضا را از نظــر اخلاقی و صنفی  بــه مصوبات این 
کمیسیون ها و تصمیمات هیئت مدیره پایبند و متعهد باشند. این حضور و مشارکت می تواند به تقویت بنیه تشکل و تسهیل 

در ادامه فعالیت ها منجر شود.

مهرداد اکبریان رئیس انجمن سنگ آهن:

حقوق دولتی و حق انتفاع معادن کلید 
مذاکره با دولت جدید
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 در شش ماه نخست سال جاری، بازار سرمایه و به ویژه سهام شرکت های معدنی به شدت تحت تأثیر عواملی نظیر تنش های سیاسی 
و افزایش نرخ بهره قرار گرفته اند. همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه  این تحولات را به عنوان بحران های کلیدی در عملکرد سهام 

معرفی کرد و نسبت به عواقب وخیم تر این شرایط در نیمه دوم سال هشدار داد.
همایون دارابی کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرنگار معدن 24، با اشاره به وضعیت بازار سرمایه در شش ماه نخست سال 
جاری گفت : در شش ماه نخست سال جاری وضعیت سهام معدنی به  مانند دیگر بازارها به دلیل تنش های سیاسی، افزایش نرخ 

بهره و فاصله معنادار بین ارز نیمایی و ارز دولتی شرایط مطلوبی را سپری نکرد. 
وی تصریح کرد : در این بازه زمانی به دلیل سنگین ترین تنش های سیاسی از جمله شهادت رئیس دولت سیزدهم سید ابراهیم رئیسی 
و به روی کار آمدن دولت جدید، سبب شد تا بازار روند مثبتی نداشته باشد، از طرفی مسائل بنیادی در اقتصاد کشور از جمله نرخ بالا 

بهره موجب شد تا سرمایه گذاری در تولید مقرون به صرفه نباشد و سرمایه گذاران از کار تولید اجتناب کنند. 
دارابی در ادامه خاطرنشان کرد : شرکت های صادراتی بویژه در حوزه فلزات معدنی بخاطر فروش ارز خود با قیمت دولتی ضرر و زیان 

زیادی را تجربه می کنند، در همین رابطه وضعیت سهام معدن در مسیر افت قرار گرفته است.
این کارشناس بازار سرمایه باتوجه به شرایط فعلی، شش ماه دوم سال جاری را پیش بینی کرد و گفت : امید است مشکلات موجود، 
در شــش ماه دوم ســال جاری با پایین آمدن نرخ بهره و کم شــدن فاصله بین ارز نیمایی و ارز دولتی کاهش پیدا بکند، البته دولت 
چهاردهم باید در لایحه بودجه فشار جدیدی را به صنایع معادنی وارد نکند و حقوق حاکم بر این صنعت را بجا آورد تا وضعیت این 
صنعت روند مثبتی را طی کند. گفتنی است که سیاست های دولت جدید تا به امروز نشان می دهد، قصد ندارد اصلاحات بنیادی را 

در این حوزه انجام بدهد.
وی افزود : ناترازی انرژی از جمله کمبود و یا قطعی برق و گاز به حوزه تولید ضربه زیادی وارد کرده است، از طرفی نبود انرژی کافی سبب 
می شود تا شرکت ها برای ادامه فرایند کاری خود زیرساخت های لازم را فراهم کنند، که این امر برای تولید کننده هزینه بر و زیان آور است.

دارابی در پایان مصاحبه گفت : باتوجه به قدرت رسیدن مجدد دونالد ترامپ، از لحاظ اقتصادی شرایط در مابقی سال جاری مبهم 
بنظر می رسد و امکان داره شرایط بیش ازپیش سخت تر شود. گفتنی است که مسائل کلان اقتصادی در داخل کشور باید اصلاح شود، 
در غیر این صورت وضعیت نابسمان بازار امروز همچنان ادامه پیدا می کند و به تمام بخش های بویژه صنعت معدن آسیب می زند.

سهام معدنی در بحران
تنش های سیاسی و ناترازی انرژی، بازار معدنی را به چالش کشیده 

 ایمان رئیسی کارشناس بازار ســرمایه، با تأکید بر اهمیت تقویت سیاســت های داخلی به عنوان عامل کلیدی در تثبیت و رونق بازار، همایون دارابی،کارشناس بازار سرمایه
چشم انداز مثبتی برای آینده این بخش ارائه داد.

 او با اشاره به افزایش نرخ نفت و کاهش نرخ بهره، خاطرنشان کرد که بازار سرمایه می تواند بار دیگر به عنوان موتور محرک رشد اقتصادی 
کشور در نظر گرفته شود. با این حال، رئیسی هشدار داد که چالش هایی نظیر قطعی مکرر برق همچنان می تواند تهدیدی برای پایداری 

این روند به شمار رود و لازم است که سرمایه گذاران به دقت شرایط را رصد کنند.
ایمان رئیسی کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرنگار معدن 24، با اشاره به روند بازار سرمایه در شش ماه نخست سال جاری گفت 
: این بازه زمانی به عنوان یکی از چالش برانگیزترین دوره ها برای بازار سرمایه محسوب می شود. در این مدت، سرمایه گذاران تنها با صبر 
و استقامت توانسته اند ادامه بدهند. اما شرایط شش ماه دوم سال جاری تا حد زیادی مبهم است، چرا که پیروزی ترامپ در انتخابات 

اخیر سبب ایجاد هیجان در بازارها شده و نوسانات قابل توجهی در قیمت های مواد خام ایجاد کرده است. 
وی افزود : این تحولات  قیمت طلا را کاهش داده و توجه به ارزهای دیجیتال )کریپتو( بالا برده است. چشم انداز جدیدی که برای فعالان 

بازارها ایجاد شده، بی تردید تأثیرات زیادی بر تصمیم گیری های آتی خواهد داشت.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه تصریح کرد : تصورات عمومی بر این باور استوار است که، سیاست های اقتصادی دولت جدید آمریکا 
موجب افزایش تورم و کاهش نرخ بهره می شود. لازم به ذکر است که تداوم بالای نرخ بهره می تواند سبب کاهش قیمت طلا شود و از 

طرفی تنش ها میان ایالات متحده و چین به مانند گذشته ادامه یابد، البته این  وضعیت  به کاهش قیمت مواد خام  منجر می شود.
رئیســی خاطرنشــان کرد : در صورتی که ترامپ به شــیوه ای غیرقابــل پیش بینی عمل کند، وضعیــت بازارهای مالــی همچنان مبهم و 
چالش برانگیز خواهد بود. بنابراین، سرمایه گذاران باید به دقت تحولات را رصد کرده و به تحلیل عوامل اقتصادی و سیاسی بپردازند، 
تا بتوانند تصمیمات آگاهانه و مؤثری اتخاذ کنند. این رویکرد تحلیلی در مواجهه با نوســانات و نا اطمینانی های موجود، می تواند به 

مدیریت ریسک ها و بهینه سازی سرمایه گذاری ها کمک شایانی نماید.
وی با اشاره به نقش سیاست های داخلی در تثبیت بازارهای مالی کشور، گفت : اگرچه عوامل خارجی و تحولات جهانی در بازارهای مالی 
تاثیرگذار هستند، اما سیاست های داخلی کشور هم از اهمیت ویژه ای برخوردار است. عزم دولت در حمایت از این بازار نشان داده، که 
به طور جدی پای کار ایستاده است. به عنوان مثال،  با افزایش نرخ نفت نیمایی اقتصاد کشور در مسیر رشد قرار می گیرد و با کاهش نرخ 
بهره ظرفیت های سرمایه گذاری تقویت می یابد. کارشناس بازار سرمایه در ادامه افزود : این دو عامل شرایط مطلوب تری برای رونق بازار 
ایجاد می کند. به علاوه، اخبار امیدوارکننده ای از جمله پیشنهاد کاهش حق انتفاع معادن از 55 درصد به 45 درصد به گوش می رسد، که 
می تواند تحرک مثبت و رونق بیشتری در این بخش به وجود آورد. گفتنی است که، توجه به این سیاست ها و اصلاحات داخلی، می تواند 
نقش مهمی در زمینه رشد و پایداری بازار ایفا کند. رئیسی خاطرنشان کرد : در بازار کشور تمام صنایع به یکدیگر وابسته اند و حتی بازار 
عرضه خودرو  تأثیرات مثبتی بر صنایع فلزی و معدنی دارد. این وابســتگی بین صنایع می تواند بــه عنوان یک عامل حیاتی در تحلیل 
روندهای آتی بازار مورد توجه قرار بگیرد. وی باتوجه به شرایط اقتصادی کشور چشم انداز مثبتی را برای بازار سرمایه ترسیم کرد و گفت : با 
توجه به شرایط موجود و عوامل تأثیرگذار، انتظار می رود بازار روندی مثبتی در آینده داشته باشد، در واقع با در نظر گرفتن افزایش نرخ 

نفت و همچنین کاهش نرخ بهره، این عوامل می توانند محرک های مهمی برای رشد و توسعه بازار سرمایه بشمار آید.
کارشــناس بازار ســرمایه در پایان مصاحبه تصریح کرد : چالش هایی مانند قطعی های مکرر برق و گاز که معمــولًا به عنوان موانعی بر 
سرراه بهره وری و تولید صنایع موجود در بازار شناخته می شوند، اما به نظر می رسد که بازار سرمایه همچنان قادر است بر توانمندی ها 

و ظرفیت های خود تکیه کند و مورد توجه سرمایه گذاران قرار بگیرد.

سیگنال های بهاری به زمستان بورس 

ایمان رئیسی،کارشناس بازار سرمایه
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روســیه قصد دارد تا ســال 2030 میزان ظرفیت تولیدات مس محتوی خود را دو برابر نماید، بدین ترتیب با برآورد سرمایه 

گذاری بیش از 16.5 میلیارد دلار، تولیدات مس این کشور از یک میلیون تن فعلی به بیش از دو میلیون تن افزایش می یابد.

با توجه به نقش حیاتی مس در آینده صنعت و اقتصاد جهانی، کشــورهایی مانند روسیه که از قدرت های بزرگ تولیدکننده 

نفت محسوب می شوند، به سرمایه گذاری های کلان در حوزه مس روی آورده اند. روسیه به عنوان یکی از پیشتازان این عرصه، 

تلاش دارد با توسعه پروژه های بزرگ معدنی و افزایش ظرفیت تولید مس، وابستگی خود به صادرات نفت را کاهش داده و 

از نقش استراتژیک مس در تحول آینده انرژی بهره برداری کند. گزارش حاضر بخشی از سلسله گزارشاتی است که با موضوع 

»آیا مس، نفت آینده است؟« تهیه شده و به تحلیل اقدامات و سرمایه گذاری های روسیه در حوزه مس می پردازد.

روسیه به عنوان دارنده چهارمین رتبه ذخایر معدنی مس )با 80 میلیون تن مس محتوی(، با نرخ بهره برداری از معادن 1.2 

درصد ششمین تولیدکننده بزرگ مس در جهان شناخته شده است.

روســیه قصد دارد تا ســال 2030 میزان ظرفیت تولیدات مس محتوی خود را دو برابر نماید، بدین ترتیب با برآورد سرمایه 

گذاری بیش از  16.5 میلیارد دلار، تولیدات مس این کشور از یک میلیون تن فعلی به بیش از  دو میلیون تن افزایش می یابد.

بایمسکایا: این پروژه در منطقه چوکوتکا روسیه واقع شده است. بایمســکایا دارای ذخایری بالغ بر 9.5 میلیون تن مس با 

عیار 0.43 درصد و 16.5 میلیون اونس طلا با میانگین عیار 0.23 گرم در تن است. ظرفیت فرآوری سالانه سنگ معدن در این 

پروژه حدود 70 میلیون تن و ظرفیت تولید مس آن 300 هزار تن در سال است. هزینه ساخت سرمایه ای این پروژه حدود 8.5 

میلیارد دلار برآورد شده است که شامل توسعه عملیات استخراج معدن، تأسیسات فرآوری و زیرساخت های ضروری مانند 

یک جاده 428 کیلومتری قابل استفاده در تمام فصول و یک بندر جدید در کیپ ناگلویین می باشد. انتظار می رود این پروژه 

تا پایان سال 2027 به بهره برداری برسد و عمر معدن بیش از 20 سال تخمین زده شده است.

پروژه مس اودوکان: این پروژه در منطقه زابایکالسکی روسیه قرار دارد و دارای ذخایری بالغ بر 26.7 میلیون تن مس با عیار 

0.97 درصد اســت که به عنوان یکی از بزرگ ترین ذخایر توسعه نیافته مس در جهان شــناخته می شود. ظرفیت فرآوری این 

پروژه 15 میلیون تن سنگ معدن در ســال و ظرفیت تولید مس آن 150 هزار تن به صورت کاتد و کنسانتره در فاز اول است. 

هزینه اولیه سرمایه گذاری برای این پروژه حدود 2.9 میلیارد دلار برآورد شده است. فاز اول شامل احداث یک کارخانه فرآوری 

معدنی و هیدرومتالورژی است که در ســه ماهه سوم 2023 افتتاح شــده و کارخانه هیدرومتالورژی در سال 2026 راه اندازی 

خواهد شد. در فاز دوم، برنامه ریزی شده است که تا سال 2028 ظرفیت مجتمع معدنی و متالورژی به 24 تا 28 میلیون تن 

فرآوری و تولید 400 هزار تن مس در سال افزایش یابد. عمر معدن حدود 70 سال تخمین زده شده است.

پروژه مس مالمیژسکویه: این پروژه در منطقه خاباروفسک روسیه واقع شده است و دارای ذخایری به میزان 8.32 میلیون تن 

مس و 347 تن طلا است. ظرفیت فرآوری سالانه در این پروژه 56 میلیون تن سنگ معدن و ظرفیت تولید مس آن 280 هزار 

تن در سال است. این پروژه با سرمایه گذاری شرکت مس روسیه )RMK( در سال 2025 با برآورد سرمایه گذاری 248 میلیارد 

روبل )2.5 میلیارد دلار( به بهره برداری می رسد و یکی از پروژه های کلیدی در توسعه تولید مس روسیه به شمار می رود. )2(

پروژه مس آک ســوگ: این پروژه در جمهوری تووا در جنوب سیبری روســیه واقع شــده و یکی از بزرگ ترین ذخایر مس این 

کشور محسوب می شود. ذخیره پورفیری آک-ســوگ دارای منابعی بالغ بر 5.1 میلیون تن مس و 121 تن طلا است. ظرفیت 

استخراج و فرآوری این پروژه 24 میلیون تن سنگ معدن در ســال و تولید حدود 500 هزار تن کنسانتره مس و مولیبدن در 

سال مطابق با کد JORC برآورد شده است. برآورد سرمایه گذاری اعلام شده حدود 2.72 میلیارد دلار  برای توسعه معادن و 

ساخت زیرساخت ها مانند جاده و خطوط انتقال برق است، شرکت اینترجئو توانسته است سرمایه گذاری هایی از صندوق 

سرمایه گذاری مستقیم روسیه، صندوق سرمایه گذاری مشترک چین و روسیه، و یک صندوق مستقل خاورمیانه جذب کند 

)3(. در سال 2024، سازمان روس ندرا مجوز اکتشاف و تولید مس، مولیبدن و اجزای همراه این پروژه را از شرکت گولفسکایا 

به دلیل عدم اجرای تعهدات قراردادی لغو کرد. به همین دلیل، برنامه ریزی برای راه اندازی در سال 2024 لغو شد و احتمالًا این 

پروژه فعالیت خود را در سال 2026 آغاز خواهد کرد.

  Polar کشور روسیه دارای 21 معدن فعال با تولید 1 میلیون تن مس محتوی معدنی است. بزرگترین معدن فعال این کشور

تحت مالکیت شرکت خصوصی MMC Norilsk Nickel PJSC، ســالانه 400 هزار تن مس محتوی معدنی تولید می کند و 

این شرکت بزرگترین شرکت مس روسیه با مالکیت چهار معدن و تولید حدود 500 هزار تن مس محتوی معدنی و 400 هزار 

تن کاتد می باشد این شرکت برنامه دارد برخی از فعالیت های ذوب خود را به چین منتقل کند تا ریسک های مرتبط با تحریم 

ها را کاهش دهد و از نقش مهم چین در مصرف جهانی بهره برداری کند. نرخ حقوق و عوارض دولتی در معادن مس روسیه 

به طور متوسط 8 درصد است. در یک اقدام موقت از 1 ژانویه 2021 تا 31 دسامبر 2021 افزایش نرخ به 15 درصد اعمال شده 

که از سال 2022 یه سطح قبلی خود برگشت.

میزان تولید سالانه مس در روسیه 1 میلیون تن کاتد است، میزان مصرف سالانه مس در روسیه در سال 2023، 350 هزار تن 

بوده و مابقی به چین، آلمان، ترکیه، هلند و تایوان صادر می شود و طبق پیش بینی CRU تا سال 2029، میزان مصرف مس 

در این کشور به حدود 380 هزار تن می رسد.

آیا مس نفت آینده است؟
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 با توجه به نوسانات بازار کامودیتی ها در ماه های آخر سال 2024 و همچنین تبعات آن در نیمه دوم سال 1403 شمسی لزوم بررسی 
عوامل تاثیر گذار در این مقاطع زمانی بیشتر از پیش به چشم میخورد.

تصمیمات ضد و نقیض حزب چین و سیاســتهای متفاوت رییس دولت چین در قبال  بازارهای هدف صنعت فولاد از جمله تغییر 
موضع در خصوص عمر ســاختمان ها و تصمیمات کوتاه مدت برای جلوگیری از آلودگی های ایجاد شــده توســط صنایع معدنی و 
فولادی تاثیر مقطعی و بسزایی در مارکت سنگ آهن و فولاد داشت همچنین انتخابات ریاست جمهوری آمریکا براساس اینکه تفکر 
دموکرات و یا جمهوری خواه بر مباحث اقتصادی بین کشورها حاکم شــود مارکت را تحت تنش های مقطعی و بعضا خلا و انتظار 

تثبیت قرار داد.
از تنش های منطقه ای در خاورمیانه هم نمی توان به سادگی گذشت که البته بیشــتر برای بازار داخل و تحت تاثیر نوسانات برابری 

نرخ ارز و مشکلات هندلینگ مواد معدنی و محصولات معدنی بود.
لذا با توجه به تعیین تکلیف برخی موارد تنش زا و تاثیر گذار در این حوزه برای زمان مانده تا آخر سال جاری میلادی و یک چهارم اول 
سال جدید میلادی ) معادل شش ماهه دوم سال شمسی( پیش بینی برای روند بازار را می توان با دو رویکرد خوشبینانه و بدبینانه 
بررسی کرد که در رویکرد خوشبینانه می توان به آرامش بازار و طرح های توسعه ای در زنجیره آهن فولاد در منطقه ) خاص طرح های 
عمان و قطر(اشــاره کرد و همچنین رویکرد سرمایه گذاری کلان عربســتان در حوزه مصرف فولاد برای طرح های توسعه ای که پیش 

بینی را به سمت ثبات رو به بالای بازار سوق خواهد داد دید .
در رویکرد بدبینانه می  توان به احتمال تشدید تنش های منطقه ای و تاثیر آن در روند بازار اشاره کرد و همچنین تصمیمات احتمالی 
و تاثیر گذار چین اگر قبل از عید چینی که در اواخر سال شمسی میباشد اتفاق بیافتد حتما تغییرات  و نوسانات زیادی خواهیم داشت 

که پیش بینی می شود رو به پایین باشد.
همچنین با توجه به محدودیت های برق و گاز داخلی در فصل زمســتان و بنا به تجربیات ســنوات قبل قطعا سیاست های قیمت 
گذاری غیر کارشناسی در مراجع قیمت گذار داخلی باعث فقدان توازن و تناسب قیمت ها در کل زنجیره در مقطع زمانی و نبود تطابق 

با تغییر قیمت های بین المللی خواهد شد.
بالارفتن قیمت ارز در بازار غیر رسمی و نبود شفافیت تغییر در سیاستهای دولت مبنی بر روند تک نرخی شدن یا نزدیک شدن نرخ 
ارز غیر رسمی و دولتی و همچنین فقدان ثبات برگشت ارز حاصل از صادرات عواملی هستند که در کنار موارد مرتبط با کسری بودجه 

میتواند در تصمیم گیری برای اینکه در حوزه صادرات تصمیم گیری و برنامه 66 ماه مد نظر باشد میتواند کار گشا باشد.
لذا با توجه به افت و نوسان نامتعارف ماه های گذشته در زنجیره آهن و فولاد و بنا به سیاستهای هر ساله چین پیش بینی می شود 
در دیدگاه خوشــبینانه و بدون دخالت عوامل خاص ) اشاره شده در این نوشتار( در دو ماه آخر ســال میلادی به نظر می رسد رشد 

حداقلی در شاخص های قیمت زنجیره داشته باشیم.

دو دیدگاه تکنیکال
 به بازار جهانی فلزات در ادامه 2024

مسعود رازفر ،صاحب نظر بازار فلزات
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